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سخــن روز

همین صفحه

یاد  د  اشت

ورود نخستین هیات فنی عربســتان به تهران برای 
بازگشایی سفارت این کشور در ایران از وجود پیشرفت 
واقعی برای عملیاتی کردن توافقنامه پکن حکایت دارد. 
توافقنامه اخیر پکن و نیز دیدار حسین امیرعبداللهیان، 

وزیر خارجه جمهوری اسلامی... 

ایران و عربستان، همگرایى منطقه اى 

صفحه2

بعد از پادرمیانی چین میان ایران و عربستان و زمینه های 
عادی شــدن روابط میان تهران و ریاض پس از ســال ها 
دشمنی و تخاصم به نظر می رسید که تغییری در سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی به وجود آمده و به سمت تعدیل 

و تنش زدایی با همسایگانمان در منطقه حرکت کرده ایم...

دوگانگى سیاست خارجى
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آرمان ملی: مسعود میرکاظمی هم رفتنی شــد؟ ظاهرا قرار است 
بار دیگر شاهد خداحافظی یکی از مسئولان با دولت باشیم. این بار نام 
مســعود میرکاظمی، رئیس ســازمان برنامه و بودجه مطرح است. روز 
گذشته تسنیم نوشت: »یک منبع مطلع گفت که آقای میرکاظمی در 
چند وقت اخیر از رئیس جمهور خواســته بود که فرد دیگری جایگزین 
وی شــود. از جمله انتقاداتی که به میرکاظمی شــد به حقوق معلمان 
ارتباط دارد، همان موضوعی که سبب استعفای وزیر آموزش وپرورش 
شد. اعتراض ها به میرکاظمی از اسفند ســال گذشته اوج گرفت مانند 
عبدالحســین روح الامینی نجف آبادی یک نماینده مجلس که بر عزل 
میرکاظمی تاکید کرد و گفت: »به طور حتم با افراد خاطی باید برخورد 
جدی شود زیرا چنین حرکت و اقدامی باور پذیر نیست، نبوده و نخواهد 
بود؛ مجلس مســببان این کار را به زودی به نهادهای نظارتی معرفی و 
پاسخگو خواهد کرد.« روزنامه جوان هم شش روز قبل نوشت: »به نظر 
می رسد قربانیان این بی برنامگی در دولت کسان دیگری هم باشند؛ از 
برنامه و بودجه تا جاهای دیگر که باید همین روزها استعفای آن ها نیز 
پذیرفته شــود! باید فکر دیگری برای تعلیم، برای تربیت، برای برنامه و 
برای بودجه کرد.« از ســوی دیگر در 1۷ فروردین قرار بود میرکاظمی 

به مجلس برود که از این حضور خودداری کرد. رئیس مجلس در آن روز 
گفت: »این انصاف نیست که رئیس سازمان برنامه و بودجه در این جلسه 
حضور پیدا نکند؛ بر اساس قانون ایشان موظف به حضور در جلسه مجلس 
هستند اما آقای میرکاظمی دیروز ساعت هفت ونیم صبح اعلام کردند 
که کار داریم و نمی توانیم در مجلس حضور پیدا کنیم! چه کاری مهم تر 
از اینکه می خواهیم کار قانون را پیگیری کنیم؟ اگر بناست مجلس کار 
نظارتی خود را انجام ندهد اینکه نمی شود؛ حتماً به دوستان بفرمایید باید 
به جلسه تشریف بیاورند.« سیاست های مسعود میرکاظمی در سازمان 
برنامه و بودجه موجب شده که او دو دســته مخالف داشته باشد، یکی 
نمایندگان مجلس و دیگری دستگاه های بخشی در درون دولت. مخالفت 
دستگاه های بخشی به دلیل توزیع اعتبارات زیرمجموعه ها و نمایندگان 
مجلس نیز برای تخصیص بودجه در حوزه های انتخابیه. از سوی دیگر 
ظاهرا رئیس سازمان برنامه دچار یک نوع بیماری نقص ایمنی است که 
موجب شده با حادشدن دوره بیماری شایعه استعفا قوت بگیرد و برخی 
همین موضوع را عامل کناره گیری او می دانند. که این ادعا از سوی برخی 

اقتصاددانان مورد تردید قرار گرفت. 
ادامه در صفحه 3

    صفحه 7

 نباید اجازه داد تنش هاى اجتماعى به دلیل اشتباه هاى برخى بیشتر شود
 پاسخ به مسأله حجاب در دین وجود دارد

ایران و عربستان، همگرایى منطقه اى 

ورود نخســتین هیات فنی عربســتان به تهران برای بازگشایی 
سفارت این کشور در ایران از وجود پیشــرفت واقعی برای عملیاتی 
کردن توافقنامه پکن حکایــت دارد. توافقنامه اخیر پکن و نیز دیدار 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه جمهوری اسلامی با فیصل بن 
فرحان همتای سعودی خود در پکن که منجر به صدور بیانیه مشترک 
شد، دورنمای روشــنی از حل اختلافات دو کشور و حرکت به سمت 
همگرایی منطقه ای ترسیم می کند. بیانیه مشترک اخیر وزرای خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان در پکن نشان می دهد که دو کشور 
در مسیر اجرایی کردن توافقنامه اخیر پکن گام های عملی بر می دارند. 
حســین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران و فیصل بن فرحان وزیر 
خارجه عربستان پس از یک سلســله مذاکرات فشرده که با حضور 
وزیر خارجه چین در پکن انجام شــد با صدور بیانیه مشترکی نقشه 
راه از سرگیری مناسبات تهران- ریاض را ترسیم کردند. به موجب این 
بیانیه قرار است سفارتخانه ها و کنسولگری های دو کشور بازگشایی 
شوند و هیات های دیپلماتیک ایران و عربستان فعالیت های خود را 
در بالاترین سطح آغاز کنند. از نتایج و دستاوردهای توافقنامه پکن 
که بین علی شمخانی، دبیر شــورای عالی امنیت ملی ایران و مساعد 
بن محمد العیبان، وزیر مشاور در امور امنیت ملی عربستان در پکن 
امضا شد توقف حملات تبلیغاتی عربستان علیه ایران است. رسانه های 
سعودی به طور محسوسی رفتار تهاجم تبلیغاتی خود را نسبت به ایران 
تغییر داده وبرای نخستین بار در طول ۷ سال گذشته فیلم مستندی 
از دســتاوردهای جمهوری اســلامی در حوزه های مختلف از جمله 
صنعت قالی بافی ایران پخش کردند. دعوت رسمی ملک سلمان بن 
عبدالعزیز، پادشاه عربستان از بشار اسد رئیس جمهوری سوریه برای 
شرکت در نشست سران کشورهای عضو اتحادیه عرب در ریاض گام 
مهمی برای تقویت همگرایی منطقه ای تلقی می شود. عضویت سوریه 

که یکی از ۶ کشور عربی تاسیس کننده اتحادیه عرب در سال 1۹۴۵
به شمار می رود در سال ۲۰11 و اندکی پس از آغاز بحران این کشور 
به حالت تعلیق درآمد. حضور رئیس جمهوری سوریه در نشست آتی 
سران کشورهای عربی در ریاض به مفهوم پذیرش مجدد نقش سوریه 
در معادلات منطقه ای وبین المللی خواهد بود. در همین حال ورود یک 
هیات بلندپایه ســعودی به صنعا - پایتخت یمن- برای آغازمذاکره 
صلح با طرف های یمنی از وجــود یک اراده جدی نــزد مقامات دو 
کشور برای پایان دادن به جنگ ۸ ســاله عربستان علیه مردم یمن 
حکایت دارد. پیش از ورود هیات ســعودی، یک هیات عمانی برای 
تهیه مقدمات گفت وگوهای سعودی - یمنی وارد صنعا شد و با محمد 
عبدالسلام، رئیس هیات مذاکره کننده دولت نجات ملی یمن دیدار 
کرد. در این دیدار جدول کاری مذاکرات که شامل برقراری آتش بس 
دائمی، بازگشــایی کامل گذرگاه ها و فرودگاه های یمن و پرداخت 
حقوق کارکنان دولت نجات ملی است، مورد توافق قرار گرفت. به نظر 
می رسد پس از توافقنامه ایران و عربستان در پکن شرایط منطقه برای 
تقویت مناسبات ایران و کشورهای عضو محور مقاومت با کشورهای 
عرب منطقه فراهم شده است. از سوی دیگر به دلیل جایگاه عربستان 
در دو حوزه جهان اســلام و جهان عرب پیش بینی می شود برخی از 
کشورهای عرب منطقه مانند مصر، اردن و بحرین نیر در آینده نزدیک 
سطح مناسبات خود با تهران را ارتقا بخشند. مجموعه این رخدادها 
نشان می دهد که رهبران عربستان پس از سال ها تنش منطقه ای که به 
قیمت هدر رفت بسیاری از ظرفیت های منطقه ای شد در صدد تعدیل 
رفتارهای سیاسی خود برآمده اند. این تغییر رفتار به کاهش هژمونی 
آمریکا، خروج تدریجی عربســتان از چترحمایتی ایالات متحده و 
انزوای سیاسی رژیم صهیونیستی در منطقه منجر خواهد شد. از این 
رو آمریکا واسرائیل به شدت نسبت به از سرگیری مناسبات تهران و 
ریاض حساس شده اند زیرا مناسبات ایران وعربستان به حل بسیاری از 
بحران های منطقه ای کمک خواهد کرد. لذا دیدار اخیر وزیران خارجه 
ایران وعربستان در پکن نشان می دهد که دو کشور به طور جدی در 
صدد از سرگیری همکاری مشترک در حوزه های امنیتی، سیاسی و 

اقتصادی هستند. 

محمدعلی نجفی آزاد شد

خداحافظى 
آقاى شهردار 
با  اوین

»آرمان ملی« لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت را بررسی می کند

تصویب کلیات  با  طعنه    به   سند 2030

صفحه 3

بعد از حواشی ایجاد شده در فضای مجازی نسبت به راه ندادن اتباع افغان به مجتمع های تفریحی، 
مشکلات آن ها در تهیه بلیت مترو خبرساز شد

محدودیت های فراقانونی برای اتباع افغانستان
نرجس سلیمانی در شورای شهر تهران از رفتار ناشایست با مهاجران افغان عذرخواهی کرد

 آرمان ملی: نسل های متفاوت ایرانی بعضا شاهد نحوه برخورد نامناسب با مهاجران افغانستانی بوده اند. از همان کودکی؛ 
تا جایی که متاسفانه از برخی بی فرهنگی ها و عدم آموزش و آگاهی ها، منجر به این می شد تا از واژه »افغانی« به عنوان 
ناسزا هم استفاده شود؛ هرچند در سال های اخیر به همت فعالان حقوق بشر و به ویژه فعالان حقوق کودکان در آموزش 

کودکان بیشتر بی شناسنامه افغان، این نگاه تا حدی تعدیل پیدا کرده...

آرمان ملی: روز گذشته بود که پس از کش و قوس های فراوان بالاخره لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای 
امنیت آنان در برابر سوءرفتار، به صحن علنی مجلس رسید و در دستور کار نمایندگان قرار گرفت. لایحه ای که دولت های 

یازدهم و دوازدهم داعیه دار طرح آن بودند...

   دکتر مصطفی اقلیما در گفت وگو با»آرمان ملی« : 

︣︠﹩  ﹡︀آ﹎︀﹨︀﹡﹥  ︣︠﹩ آ﹎︀﹨︀﹡﹥ و︋   ︋ 
︩ ﹨︀ی ا︗︐﹞︀︻﹩  ﹠︑ ﹤︋

دا﹝﹟ ﹝﹩ ز﹡﹠︡

صفحه 6

مسعود میرکاظمى هم   رفتنى شد؟

صفحه 9

صفحه 3

همین صفحه

   روزنامه جوان: قربانیان این بی برنامگی در دولت کسان دیگری هم هستند  که باید همین روزها استعفای آن ها نیز پذیرفته شود
   » داود منظور« رئیس سازمان امور مالیاتی از گزینه های جایگزینی میرکاظمی است

مدیرمسئول انتشارات ثالث در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مشکلات صنعت نشر 
با شعار و دستور 

حل نمى شود
حکایت کاغذ ایرانی 

همان حکایت خودروی ملی است

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین  الملل

   صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

بانیان عدم پرداخت حقوق معلمان کنار مى روند

بانیان عدم پرداخت حقوق معلمان کنار می روند

مسعود میرکاظمى هم رفتنى شد؟

نجفى پس از گذراندن 
بیش از نیمى از محکومیت 
خود با عفو آزاد شد

نسبت ها غیرمنصفانه، ظاهربینانه و غیرواقعی است
نوروزی خطاب به قالیباف: شما مستبد هستید

قالیباف:شما را می بخشم   اما آبروی مجلس را حفظ کنید

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین  الملل
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کــوتــــاه

رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
اصناف  و  اتحادیه ها  از  حمایت 
را سیاست اصولی دولت مردمی 
دانست و بر مشارکت موثر بخش 
خصوصی در اقتصاد به عنوان راهکار 
اساسی تحقق شعار سال تاکید کرد. 
سید ابراهیم رئیسی در نشستی 
صمیمی با جمعی از نمایندگان 
اصناف، اتحادیه ها و بازاریان که با 
ضیافت افطار پایان یافت، حمایت از 
اتحادیه ها و اصناف را سیاست اصولی 
دولت مردمی دانست و بر مشارکت 
موثر بخش خصوصی در اقتصاد به 
عنوان راهکار اساسی تحقق شعار 
سال تاکید کرد. رئیس جمهور با 
تجلیل از نقش مهم و موثر اصناف 
در مقاطع مختلف تاریخ انقلاب، از 
مبارزات قبل از انقلاب تا دوران دفاع 
مقدس و زمان تحریم های ظالمانه 
دشمن، تصریح کرد: به اعتقاد دولت 
مردمی امور مربوط به تولید و توزیع 
و نظارت بر اصناف باید به اتحادیه ها 
واگذار شود و دولت صرفا نقش 
حمایتی و هدایتی داشته باشد. وی 
اصناف و اتحادیه ها را بهترین ناظران 
بر فعالیت اصناف دانست، به شرط 
آنکه اتحادیه ها با نظارت متعهدانه 
خود اولین مدعی تخلفات هم صنفان 
خود بوده و حقوق و منافع مصرف 
کننده و تولید کننده را توامان مدنظر 

داشته باشند. رئیس جمهور با اشاره 
به اظهارات تعدادی از سخنرانان در 
این نشست درباره اهمیت مقابله 
مؤثر با دلالی و واسطه گری، تصریح 
کرد: اعتقاد راسخ داریم که دست 
جریان دلالی باید از نظام تأمین و 
توزیع قطع شود و باور داریم که خود 
تشکل های صنفی بهتر از هر کس 
دیگری می توانند در این راستا ایفای 

نقش کنند. 
اشاره  با  همچنین  رئیسی 
شده  مطرح  درخواست های  به 
برای پرهیز از قیمت گذاری های 
دستوری، خاطرنشان کرد: آنچه در 
سیاست های دولت محوریت دارد 
جلوگیری از اجحاف به تولیدکننده 
و مصرف کننده است و میدان دادن 
به اتحادیه ها و اصناف می تواند علاوه 
بر تنظیم بازار و جلوگیری از وارد 
شدن اجحاف به هر یک از ارکان 

تولید و مصرف، باعث برخورد موثر 
با واسطه ها به عنوان برهم زنندگان 
بشود.  نیز  توزیع  و  تأمین  نظام 
رئیس جمهور همچنین قاچاق کالا 
را باعث وارد آمدن ضربات مهلک بر 
پیکر تولید، اشتغال و اقتصاد کشور 
دانست و گفت: مقابله با قاچاق کالا 
باید از مبدأ صورت گیرد و البته در 
این مسیر نیز تشکل های صنفی 
به  بخشی  انضباط  با  می توانند 
واردات، صادرات و نظام تأمین و 
توزیع، سهم مؤثری در جلوگیری 
از توزیع کالای قاچاق در بازار داشته 

باشند. 
دکتر رئیسی همچنین با اشاره به 
طرح درخواست استمهال تسهیلاتی 
که تولیدکنندگان پس از آغاز اجرای 
طرح مردمی شدن یارانه ها دریافت 
کرده بودند، اضافه کرد: استمهال 
این تسهیلات و نیز تأمین سرمایه در 

گردش برای تولیدکنندگان از موارد 
قابل بررسی است که رئیس کل 
بانک مرکزی و وزیر صنعت، معدن و 
تجارت آن را پیگیری خواهند کرد. 
رئیس جمهور با بیان اینکه به  رغم 
همه تحریم ها و دشمنی ها ذخایر 
ارزی کشور خوب و قابل اتکا است، 
تخصیص به موقع ارز و ثبات قیمت 
آن را از جمله مسائل مهمی دانست 
که دولت باید در این دو زمینه از 
تولید و تأمین کنندگان کالاهای 
اساسی و مواد اولیه حمایت کند. 
رئیسی با بیان اینکه سامانه های 
و  اتحادیه ها  جایگزین  نظارتی 
اصناف نخواهند بود، بلکه امکانی 
برای تسهیل جمع آوری، جمع بندی 
و ارائه اطلاعات هستند، تصریح 
کرد: مسئولیت اصلی در عرصه 
نظارت بر فعالیت های اقتصادی 
بر عهده نیروهای انسانی کارآمد و 
صاحب تجربه ای است که در میدان 
عمل آبدیده شده و مورد اعتماد 
اصناف قرار گرفته و اینک به عنوان 
نماینده اصناف و مشاغل مختلف 
صنفی  اتحادیه های  عضویت  به 
درآمده اند. رئیس جمهور همچنین از 
نقش آفرینی مثبت بسیج اتحادیه ها 
و اصناف در راستای تلاش برای 
ایجاد زنجیره امین تأمین و توزیع 

کالا قدردانی کرد. 

یــادداشـــت
دوگانگی سیاست خارجی

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

رئیس جمهور: 
به رغم تحریم ها ذخایر ارزی کشور خوب و قابل اتکاست

سالی که نکوست …
سخنگوی وزارت خارجه نسبت به تقارن 
بهار نوروز با بهار قرآن و تحولات اخیر 
بین المللی واکنش نشان داد. ناصر کنعانی 
در توییتی نوشت: تقارن بهار نوروز با بهار 
قرآن، شکست سیاست ایران هراسی و توسعه 
روابط با کشورها و ملت های مختلف، تشدید 
بحران و شکاف درونی و اعتراض عمومی 
یرانی،  در جبهه صهیونیستی- غربی ضدا
افزایش انسجام و اقتدار جبهه مقاومت، 
 . . و. خارج نشین  سرخوردگی ضدانقلاب 

 »سالی که نکوست، از بهارش پیداست«

 آماری درباره میزان
 فرار مالیاتی وجود ندارد

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: 
متاسفانه هر چند در مورد میزان فرار مالیاتی 
آمار مشخصی هم وجود ندارد؛ اما به دلیل 
شفاف نبودن نظام مالیاتی و وصول مالیات به 
صورت سنتی روز به روز افزایش پیدا می کند. 
خداییان به موضوع شبه دولتی ها اشاره کرد 
و گفت: شبه دولتی ها هم که مشکلات خاص 
خود را دارند و این طور نیست که بگوییم که 
واقعا دست و پای دولت را از اقتصاد دولتی باز 
کرده ایم. وی با انتقاد از برخی مقاومت هایی 
که در بدنه دولت ها برای خصوصی سازی 
صورت می گیرد، افزود: متاسفانه برخی از 
زیرمجموعه ها برای تحقق این امر همراهی 
این است که  واقعیت  نمی کنند؛ چراکه 
دست شان در جیب دولت است و نمی خواهند 

این رانت را از دست بدهند. 

 پیام رئیس جمهور کرواسی
 به رئیسی 

رئیس جمهور کرواسی عید نوروز را به 
رئیس جمهور کشورمان تبریک گفت. »زوران 
میلانوویچ« رئیس جمهور کرواسی در پیامی 
با تبریک فرارسیدن عید نوروز و آغاز سال 
1۴۰۲ خورشیدی، برای دولت و ملت ایران 
آرزوی سالی سرشار از موفقیت و بهروزی 

کرد. 

نتیجه بی تدبیری فساد است
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی از آنچه ضعف در برنامه ریزی و 
پیش بینی مسائل توسط مسئولان کشور 
این  نتیجه  گفت:  و  کرد  نتقاد  ا ند  خوا
بی تدبیری ها فساد و ضربه به مردم است. 
کیوان مرادیان عنوان کرد: در حال حاضر 
در بحث مرغ و توزیع در عرض سه ماه دو 
چالش غیر منطقی ناشی از خلأ برنامه ریزی 
را در معاونت دامی وزارت جهاد کشاورزی 
شاهد بودیم. در سه ماه گذشته ضرر و زیان 
انبوه تولیدکنندگان در صداوسیما و جاهای 
دیگر تبلیغ می شد که مرغ را از تولیدکننده 
خریداری کنید، اما الان که روند افزایشی 
قیمت ها آغاز شده در حال واردات هستیم 
که این موضوع نشان دهنده یک نمونه از 
بی برنامگی و ضعف در پیش بینی مسائل 
کشور است که فساد هم در آن رخنه می کند. 

روابط تهران و دمشق راهبردی 
است

معاون وزیر خارجه سوریه با اشاره به 
ایستادگی ایران در کنار کشورش گفت 
که روابط تهران و دمشق راهبردی است. 
ایمن سوسان گفت که روابط ایران و سوریه 
راهبردی است و تهران از همان روزهای اول 
آغاز جنگ ظالمانه علیه سوریه در کنار این 
کشور ایستاد. وی درخصوص اهدای نشان 
شایستگی سوریه به سفیر تهران در دمشق 
گفت: اهدای نشان شایستگی از سوی بشار 
اسد، رئیس جمهور سوریه به سفیر ایران به 
پاس تلاش ها و زحمات وی در گسترش و 
تقویت روابط تهران و دمشق است. معاون 
وزیر خارجه تاکید کرد که این نشان تنها 
یک نشان دیپلماتیک نیست بلکه در راستای 
تقدیر از مواضع جمهوری اسلامی ایران در 
حمایت از سوریه و تاکید بر روابط راهبردی 

میان دو کشور است. 

جامعه آمادگی افزایش قیمت 
خودرو را ندارد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی به بیان دلایل عدم افزایش 
قیمت خودرو در شرایط فعلی پرداخت و 
گفت: تا زمانی که نتوانیم عرضه و تقاضا را 
به سطح منطقی برسانیم و از سوی دیگر 
اقتصاد کلان کشور را مدیریت نکنیم، مسائل 
در حوزه خودرو قابل مدیریت کردن نخواهد 
بود. حجت الله فیروزی درباره افزایش قیمت 
خودرو در سال جدید بیان کرد: هفته گذشته 
دو مدیرعامل خودروساز کشور به کمیسیون 
صنایع آمدند و در خصوص موضوعات خودرو 
صحبت شد و با توجه به افزایش قیمت مواد 
اولیه و ارز خصوصا در مورد کالاهایی که 
ارزبر است و از بیرون قرار است تامین شود، 

صحبت هایی مطرح شد. 

 نیازمند وکیل در تراز 
انقلاب هستیم

معاون اول قوه قضائیه با اشاره 
دادگستری،  وکالت  فلسفه  به 
اظهار کرد: وکیل دادگستری با 
وکیل مدنی متفاوت است. کار 
نباید صرفا به دفاع از موکل ختم 
شود، دفاع از حق جامعه و مردم و 
حقوق عامه باید جزو اولویت های 
وکیل دادگستری باشد. مردم از 
وکیل دادگستری انتظار دارند. 
امروزه نیازمند وکیل در تراز 
انقلاب هستیم. دفاع همه جانبه 
از مظلوم و کسی است که حق او 
ضایع شده باشد، مسئولیت پذیری 
و ایفای نقش در جامعه باید انجام 
شود. محمد مصدق افزود: کسانی 
که بخواهند بین مرکزهای وکلا و 
کانون های وکلای سراسر کشور 
تفرقه بیندازند خائن هستند، هر 
دو نهاد در حال برآوردن انتظارات 

مردم هستند. 

ویـــــــژه

میرکاظمی هم رفتنی شد
ادامه از صفحه یک: میرکاظمی که ظاهرا شانسی برای بقای 
خودمتصور نیست روز گذشته سعی کرد مردان دولت قبل را متهم 
کند. او به اظهارت واعظی مبنی بر اینکه خزانه خالی تحویل دولت 
سیزدهم نشده است، اشاره کرد و با بیان اینکه این افراد بهتر است 
سکوت کنند، گفت: »دولت قبل نه تنها خزانه را خالی تحویل داد؛ 
بلکه خزانه منفی بود و دولت ســیزدهم در حال پرداخت بدهی و 
خرج های دولت قبل است.« او بار دیگر سعی کرد پیکان اشتباه ها 
را به سمت دیگر نشــانه بگیرد چنانکه 1۶ فروردین گفت: »یکی 
از افرادی که تشــویق به خلاف قانون می کند آقای منادی رئیس 
کمیسیون آموزش است؛ ما ملزم به قانون هستیم ولی ایشان یکی از 
افراد تحریک کننده آموزش و پرورش به بی انضباطی مالی است.« 
روز گذشته رئیس کمیسیون آموزش مجلس از رئیس سازمان برنامه 
و بودجه، انتقاد تندی کرد. علیرضا منادی سفیدان با انتقاد شدید 
از میرکاظمی، رئیس برنامه و بودجه گفت: میرکاظمی باید استعفا 
دهد. نکته قابل توجه به شکایت سازمان بازرسی از این نماینده باز 
می گردد. منادی در جایگاه رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس به علت آنچه بیان مطالب غیر واقعی که موجب تشویش 
اذهان عمومی شده، خواند، به هیات نظارت بر نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی و دیگر نهاد نظارتی شکایت کرده بود. 
 جبهه پایداری ضرر کرد

کناره گیری میرکاظمی به معنای کاهش یک عضو جبهه پایداری 
در دولت سیزدهم است. پیش از میرکاظمی، عبدالملکی که نزدیک 
به جبهه پایداری بود و رستم قاسمی که او هم با این جبهه همفکر 
بود از دولت کنار گذاشته شدند. میرکاظمی از مهره های موثر جبهه 
پایداری محسوب می شود چنانکه در دی سال ۹1 جبهه پایداری به 
بررسی شرایط او برای معرفی به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری 
پرداخت و پس از آن هم برای انتخابات سال ۹۶ ادعا شد که او یکی از 
گزینه های احتمالی جبهه پایداری خواهد بود. پیش از این حجت ا... 
عبدالملکی از وزارت کار، رستم قاسمی از وزارت راه و یوسف نوری از 

وزارت آموزش و پرورش خداحافظی کرده بودند. 
 جانشین میرکاظمی کیست؟

 درباره گزینه های مطرح شــده برای جایگزینی میرکاظمی 
نام »داود منظور« رئیس فعلی سازمان امور مالیاتی بیش از همه 
پررنگ است. منظور هم اکنون رئیس سازمان امور مالیاتی است. 
در دوره مسئولیت وی اقدامات زیادی در حوزه سازمان مالیاتی 
انجام شده که یکی از نتایج این اقدامات، افزایش ۵۲ درصدی تعداد 
مودیان مالیاتی و رشد ۵۶ درصدی درآمدهای مالیاتی در سال 
1۴۰1 بوده است. معاون برنامه ســازمان برنامه و بودجه، معاون 
برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت نیرو از دیگر سوابق مدیریتی 
داود منظور است. ایسنا نوشت برنامه تغییر رئیس سازمان برنامه و 
بودجه تا سه شنبه هفته جاری قرار است انجام شود و ممکن است 
تا اوایل هفته آینده به تعویق بیفتد. برخی منابع به تسنیم گفتند 
که احتمال جابه جایی وزیر یکی از وزارتخانه های غیراقتصادی 
دولت نیز طی هفته های آینده وجود دارد. این وزیر بنا به شرایط 
جسمی، از رئیس جمهور خواسته است که درباره ادامه فعالیت او 

تصمیم بگیرد. 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: باید 
در امر ارتقا، توسعه و فرهنگ سازی نهاد داوری 
اهتمام داشته باشیم. حجت الاسلام والمسلمین 
نهاد  قدمت  تشریح  ضمن  اژه ای  محسنی 
داوری به منظور حل و فصل اختلافات حقوقی 
اشخاص، در دنیا، اظهار کرد: باید در امر ارتقا، 
توسعه و فرهنگ سازی نهاد داوری اهتمام داشته 
باشیم؛ چرا که این نهاد واجد ویژگی هایی است 
که سبب می شود در حل و فصل دعاوی میان 
مردم، تسهیل و تسریع صورت گیرد. رئیس قوه 
قضائیه بیان داشت: نهاد داوری باید به گونه ای 
عمل کند که خروجی کارش ایجاد رضایتمندی 
در مردم و تکریم مراجعان و سرعت و دقت در 
رسیدگی ها باشد. سازوکار اعتمادسازی و جلب 
و افزایش اعتماد مردم به نهاد داوری، موضوع 
بسیار مهمی است. محسنی اژه ای خطاب به 
داوران حرفه ای که با اخذ پروانه به حل و فصل 
اختلافات حقوقی اشخاص می پردازند، گفت: 
انگیزه شما داوران حرفه ای باید خدمت به مردم، 

تسهیل و کم هزینه تر کردن امور ارجاعی آن ها و 
اطمینان بخشی به آن ها باشد. اطمینان بخشی 
از این حیث که مردم، اعتماد و وثاقت پیدا کنند 
که در فرآیند حل و فصل اختلافات شان از طریق 
داوری، منافع شان بیشتر تأمین می گردد و 
کرامت و آبروی شان نیز حفظ می شود. رئیس 
قوه قضائیه با اشاره به حمایت های دستگاه قضائی 
از توسعه نهاد داوری در فرآیند حل و فصل 
اختلافات حقوقی اشخاص، گفت: قوه قضائیه 
در اعتباربخشی هرچه بیشتر به رأی داوری و 
همچنین آموزش داوران و افزایش آگاهی بخشی 
به مردم برای مراجعه به نهاد داوری، حمایت های 
لازم را انجام می دهد. محسنی اژه ای بیان داشت: 
ما نمی خواهیم نهاد داوری را به مجموعه ای 
تبدیل کنیم که همه امورش زیر نظر دستگاه 
قضائی باشد؛ ما نمی خواهیم به تصدی گری 
در این نهاد بپردازیم و در همه امور آن دخالت 
کنیم؛ بلکه می خواهیم حمایت های لازم را از 
این نهاد در راستای کاهش ورودی پرونده ها به 

دستگاه قضائی به عمل بیاوریم؛ البته در مواردی 
که مقتضی است، نظارت های خود را بر نهاد 
داوری در راستای تأمین حقوق مردم و مراجعان، 
اعمال خواهیم کرد. رئیس قوه قضائیه در ادامه 
توصیه های مهمی را خطاب به متولیان امر نهاد 
داوری مطرح کرد و گفت: در فرآیندهای داوری، 
پیچیدگی های زیادی ایجاد نکنید که همین 
فرایندهای پیچیده مانند روند برخی دادرسی 
منجر به اطاله رسیدگی ها شود؛ همچنین در 
نحوه پیشبرد امور داوری به گونه ای عمل کنید 
که اطمینان مردم و مراجعان نسبت به صحت و 
اتقان کار و امانتداری داوران افزایش یابد؛ از سویی 
دیگر باید نهاد داوری به سهولت در دسترس همه 
مردم باشد و چنانچه به نحوی باشد که دسترسی 
همه مردم در سطوح مختلف به نهاد داوری میسر 
نشود، مجموعه این نهاد متضرر می گردد. محسنی 
اژه ای تاکید کرد: داورانی که در مؤسسات داوری 
به حل و فصل اختلافات حقوقی اشخاص مبادرت 
می ورزند، باید امانتدار، اخلاقمدار و دلسوز باشند. 

تاکید رئیس قوه قضائیه بر توسعه نهاد داوری

آغاز آرامش در روابط ایران و اتحادیه اروپا
پالس های اروپایی از تمایل تروئیکا برای مذاکره با ایران خبر می دهند

   یک کارشناس سیاست خارجی:  تل آویو به دنبال ایجاد تنش بین آذربایجان و ایران برای مقابله با تحرکات 
منطقه ای تهران است

آمریکا نمی خواهد 
خاورمیانه دستخوش 

جنگ شود

تغییر درکابینه دولت 
سیزدهم؟

تحلیلگر  بیگدلی،  علی 
این  به  پاسخ  در  بین المللی 
سوال که آیا آمریکا در خصوص 
تجدید روابط ایران و عربستان 
سنگ اندازی خواهد کرد؟ گفت: 
هستند  علاقه مند  آمریکایی ها 
منطقه خلیج فارس در آرامش 
باشد، چرا که در دو نقطه حساس 
دنیا یعنی اوکراین و تایوان درگیر 
ندارد  میل  بنابراین،  هستند. 
همچون  حساس تری  منطقه 
خلیج فارس که ۴۰ درصد صادرات 
انرژی جهان از این منطقه است 
تلاش  شود.  جنگ  دستخوش 
آمریکا این است که این منطقه 
را آرام نگه دارد. به همین دلیل 
بعد از اینکه نتانیاهو به قدرت 
رسید که برخلاف رسم عمومی 
که وجود داشت، حداکثر یک ماه، 
رئیس جمهور آمریکا نخست وزیر 
اسرائیل را به کاخ سفید دعوت 
می کرد تا الان این کار را نکرده 
است، چون راضی نیست اسرائیل 
خودخواسته دست به اقدامات 

نظامی در منطقه بزند. 

معاون امورمجلس رئیس جمهور 
درباره رویکرد برخی نمایندگان 
و واقعیت ماجرای رتبه بندی 
حقوق  پرداخت  در  تاخیر  و 
معلمان گفت: مجلس باید خود 
را در این کار دخیل بداند نه اینکه 
یک طرفه دولت را محکوم کند 
و بگوید قصوری صورت گرفته 
تاکید  حسینی  محمد  است. 
کرد که هدف دولت همکاری و 
تعامل سازنده است و تاکید این 
است که لایحه را مبنا قرار دهیم 
چون کار کاشناسی دقیق تری 
انجام می گیرد و باید بار مالی آن 
هم از قبل پیش بینی شود. از 
سیاست های کلی نظام در حوزه 
قانونگذاری است که قانون باید به 
نحوی نوشته شود که قابلیت اجرا 
داشته باشد. وی درباره احتمال 
تغییر در کابینه دولت سیزدهم 
گفت که در این باره اطلاعی ندارم 

و نمی توانم اظهار نظر کنم. 

بعد از پادرمیانی چین میان ایران و عربستان و زمینه های 
عادی شدن روابط میان تهران و ریاض پس از سال ها دشمنی 
و تخاصم به نظر می رسید که تغییری در سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی به وجود آمده و به سمت تعدیل و تنش زدایی 
با همسایگانمان در منطقه حرکت کرده ایم. اما بالا گرفتن تنش 
میان تهران و باکو باعث شده که تردید هایی به وجود  آید .البته 
می دانیم که روابط خارجی دوجانبه است و ایران نمی تواند صرفا 
و به تنهایی خواهان تنش زدایی با کشور دیگری شود. کشور 
دیگر نیز باید خواهان تنش زدایی با ایران باشد. از این منظر 
این سوال قابل طرح است که آیا آذربایجان همچون عربستان، 
امارات یا بحرین خواهان تنش زدایی متقابل با ایران است؟ آنچه 
از رصد شرایط موجود فضای میان دو کشور می توان متوجه شد 
اینکه به نظر می رسد پاسخ منفی است یا دستکم آن مقدار که 
جمهوری اسلامی مایل به تنش زدایی با باکو است باکو خیلی 
تمایلی به این مساله ندارد. بنابراین سوال اینگونه مطرح می شود 
که چرا باکو تمایل چندانی به تنش زدایی با تهران ندارد و چه 
عوامل و مسائلی باعث شده تا آذربایجان چنین رویکردی را 
در خصوص ایران اتخاذ کند؟ در پاسخ باید گفت در سیاستی 
که تهران در آذربایجان دنبال می کرده ایران سعی کرده همان 
روشی را که در کشورهای دیگر به کار می برده را در آذربایجان نیز 
به کار ببرد. یعنی حمایت از این کشورها و در عین حال به وجود 
آوردن گروه هایی که  طرفدار ایران باشند. چنانکه می دانیم این 
وضعیت در لبنان، عراق و یمن وجود دارد. اما در آذربایجان 
هم این سیاست اعمال گردید و اتفاقا در آذربایجان موفقیت 
ایران بد نبود. اما نکته مهم اینجاست آذربایجان اساسا مخالف 
چنین وضعیتی در کشور خود است. به عبارت دیگر حکومت 
آذربایجان به هیچ روی نمی خواهد که گروه های  طرفدار ایران در 
آذربایجانی که در مجموع یک نظام سکولار است فعالیت داشته 
باشند. بنابراین می توان گفت بزرگ ترین مانع تنش زدایی میان 
تهران و باکو گروه هایی هستند در آذربایجان به وجود آمده اند. 
البته موارد اختلاف دیگری هم هست و آذربایجانی  ها از ایران 
گله مند هستند که در رویارویی و اختلافاتی که با ارمنستان دارند 
ایران ، طرف ارمنستان را گرفته است. لذا آذربایجانی ها از این 
بابت نیز گله مند هستند و انتظار این نوع تصمیم از سوی ایران 
به عنوان یک همسایه دارای مرز بایکدیگر نداشتند. بنابراین به 
نظر می رسد که ایران بایستی یک تصمیم جدی اتخاذ نماید که 
اگر خواهان تنش زدایی و برقراری روابط عادی با آذربایجان است 
همان طور که اشاره شد در برخی سیاست ها نسبت به آذربایجان 
مثل حمایت از برخی گروه ها تجدید نظر صورت گیرد. البته 
نباید این نکته را نیز از قلم انداخت که آذربایجان و مقامات این 
کشور نیز باید در نوع موضع گیری ها نسبت به ایران و برخی 
اظهار نظرها جانب احتیاط را رعایت کنند و بی پروا به اظهار نظر 
نپردازند. چرا که رفتن به سمت وسوی تنش به نفع هیچ طرفی 

به ویژه خود آذربایجانی ها نیست. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: توافق با 
عربستان فضای بین المللی علیه ایران را تلطیف 
کرده است. تهران با این توافق نشان داد که اهل 
پیگیری های دیپلماتیک به منظورحل چالش ها با 
کشور های منطقه است. روزگاری تهران و ریاض 
در بالاترین سطح تنش با یکدیگر قرار داشتند. 
حتی برخی از تحلیلگران معتقد بودند که سطح 
تنش بین این دو کشور آنقدر بالارفته است که 
احتمال برخورد نظامی هم بین آنها وجود دارد. 
عربستان بعد از میلیارد ها دلار هزینه در جنگ 
با یمن به این نتیجه رسید که قدرت نفوذ تهران 
در منطقه قابل از بین بردن نیست و از این مرحله 
به بعد و با در نظر گرفتن وعده های اقتصادی بن 
سلمان، عربستان به این سمت حرکت کرد که 

صلح و پیشرفتش را در صلح با ایران تعریف کند.

  چرا توافق با عربستان ارجح به توافق با 
اروپا شد

هرچند عربستان تمایل خود را به توافق با 
تهران نشان داد اما تهران نیز تمایلش به رابطه 
با عربستان را کتمان نمی کرد. علت نیز به موارد 
متعددی باز می گردد. از جمله اینکه دوستی با 
برادر بزرگ)عربستان( در معنای گسترش روابط 
ایران با برادران کوچک یعنی کشور های حاشیه 
خلیج فارس و حتی مصر است. این مورد محقق 
هم شده است به طوری که برخی از کشور های 
عربی که با ایران روابط خود را قطع کرده بودند، 
در طول ماه های گذشته تمایل خود را با آغاز و یا 
توسعه روابط با ایران نشان دادند. مسأله دیگر 
نیز البته به موضع کشور های عربی در ارتباط با 
برجام بازمی گردد. اعراب در زمانی که توافق وین 
در حال امضا شدن بود نه تنها غرب را به صورت 
رسمی از توافق با ایران بر حذر می داشتند بلکه 
رسما به جان  کری وزیر خارجه باراک اوباما پیام 
دادند که توافق با ایران یعنی خداحافظی آمریکا 
با نفت ارزان قیمت. از این رو تهران بعد از اینکه در 
همان دولت روحانی مذاکرات با اروپایی ها را برای 
بازگشت طرفین به برجام آغاز کرد، بین مقامات 
امنیتی ایران و عربستان نیز دیدار هایی را آغاز کرد 

تا هم با ایران  هراسی غربی ها علیه ایران مقابله کند 
و هم اینکه اگر روزگاری به برجام بازگشت اعراب 
را در برابر خود و برجام نبیند. از این رو توافق با 

عربستان ارجح به توافق با اروپا شد. 

  تنش با اروپا دیگر داغ نیست
از سوی دیگر یکی از سد راه های برجام تنش 
ایران با اروپاست. این تنش با  مخالفت ایران به 
پیشنهاد اروپا آغاز شد و به بهانه مسائلی از جمله 
حقوق بشر و اتهام کمک پهپادی ایران به روسیه 
در جنگ اوکراین به اوج رسید اما از قرار معلوم 
توافق ایران با عربستان و موضع گیری های رسمی 
ایران در عدم دخالت در جنگ اوکراین، همچنین 
آرامش در جامعه ایران، موجب شد بار دیگر شاهد 
باشیم که اروپایی ها تمایل پیدا کنند که به ایران 
نزدیک شوند. به طوری که مقامات اروپایی در 
هفته گذشته تماس هایی با مقامات ایرانی داشتند 
و اخیراً وزیر خارجه فرانسه با وزیر خارجه ایران 
در پکن دیدار کرده و این احتمال وجود دارد 
که مقامات اروپایی که از طول ماه های گذشته 
مواضع سنگینی علیه ایران گرفتند، در آینده 
نزدیک مجدد تلاش کنند که تهران و آمریکا به 
میز مذاکره باز گردند. هر چند راه برای رسیدن 
به مقصود در این زمینه طولانی است. در این 
زمینه عباس گلرو، رئیس کمیته روابط خارجی 
مجلس گفت: توافق ایران و عربستان می تواند در 
جهت خنثی سازی تحرکات منفی بازیگرانی که 
با ما تنش دارند، عمل کند. در مسأله هسته ای، 
می تواند موانع و چالش ها را بردارد. این توافق 
می تواند به برنامه هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران کمک کند. البته نهایی شدن مذاکرات 
هسته ای به عوامل متعددی از جمله مسائل 

داخلی آمریکا بستگی دارد. 

  لزوم مقابله با تنش آفرینی تل آویو
با در نظر گرفتن موارد فوق می توان مدعی بود 
که مخالفان بازگشت به برجام در حال آب شدن 
هستند و شاهد رویش جوانه های احیای برجام 
در آینده خواهیم بود. با این حال نباید تحرکات 

یگانه مخالف توافق هسته ای از ابتدا تاکنون را 
نادیده گرفت. رژیم  صهیونیستی تنها مخالف باقی 
مانده برجام است.  این روز ها تل آویو زخم خورده از 
برقراری رابطه ایران با عربستان، تلاش دارد جبهه 
جدید ی برای فشار بر تهران ایجاد کند. جبهه ای به 
نام علی اف در آذربایجان؛ رئیس جمهور مادام العمر 
آذربایجان به منظور مقابله با تهران کشورش را به 
زمین بازی جدید برای تل آویو تبدل کرده است 
و کارشناسان معتقدند تهران باید چهار چشمی 
تحرکات تل آویو و علی اف را در آذربایجان رصد 
کند چرا که ممکن است با دست اندازی به کریدور 
زنگو عملًا قصد داشته باشند پای تهران را به 
مناقشه با ارمنستان باز کنند و تمام مسیری که 
ایران برای نشان دادن صلح خواهی خود به رغم 
تلاش بدخواهان به منظور بازگشت به برجام، 
ایجاد کرده است را یک شبه تخریب کند. علی 
بیگدلی کارشناس روابط بین الملل در این رابطه 
به  »آرمان ملی« گفت: تنش بین ایران و آذربایجان 
بالاگرفته است اما این تنش به سوی درگیری پیش 
نخواهد رفت. ایران در حال حاضر در صدد است 
سیاست منطقه ای جدید را ایجاد کند و فضای 
مناسبی را در روابط خود با کشورهای منطقه 
ایجاد کند. از این رو نباید چندان هم در بازی ای 
که علی اف و حتی به نوعی تل آویو در مرزهای 
شمالی ایران آغاز کرده اند؛ ورود کند. ایران باید 
در نگاه جدیدی به بخش های صنعتی و اقتصادی 
کشورهای همسایه داشته باشد تا بتواند روابط 
خود را با این کشورهای تحکیم بخشد. واقعیت 
آن است که آذربایجان از سوی رژیم اسرائیل 
حمایت های نظامی و تشکیلاتی می شود. این 
درحالی است که آذربایجان حریف ایران نخواهد 
شد. تل آویو در صدد است که همانند سازی هایی 
مانند ایران در خاورمیانه البته در ارمنستان و 
قزاقستان و ترکمنستان حضور خود را گسترش 
دهد. این تحرکات نشان می دهد که تل آویو در 
طول سال های گذشته کنار ننشسته بود و در 
صدد است بر ایران فشار آورد از این رو بعید نیست 
با دمیدن در آتش آذربایجان و ارمنستان بخواهد 

تحرکات منطقه ای تهران را ناکام بگذارد. 
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»آرمان ملی« لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت را بررسی می کند

 تصویب کلیات با طعنه
 به سند 2030

قالیباف: آبروی مجلس را حفظ کنید
آرمان ملی- ســهیل ثابت: روز گذشته بود که 
پس از کش و قوس های فراوان بالاخره لایحه پیشگیری از 
آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار، 
به صحن علنی مجلس رسید و در دستور کار نمایندگان 
قرار گرفت. لایحه ای که دولت هــای یازدهم و دوازدهم 
داعیه دار طرح آن بودند اما مجلس یازدهمی ها معتقد به 
طرح آن در دولت دهم بودند کــه این اختلاف نیز در نوع 
خود جالب توجه بود. در ابتدای کار رئیس فراکسیون زنان 
و خانواده مجلس به ارائه گزارشی از فرآیند رسیدگی این 
لایحه در مجلس پرداخت و اظهار داشت : اعضای کمیسیون 
در جلســات متعددی با حضور مســئولان دستگاه های 
ذی ربط در حوزه زنان بحث ها و تبــادل نظرهای زیادی 
را انجام دادند تا این لایحه تکمیل شود. فاطمه قاسم پور 
گفت: با توجه به خلأهای موجود در این عرصه و رویکرد 
پیشــگیرانه و حمایتی پرداختن به حــوزه زنان اهمیت 
ویژه ای دارد؛ روند فرآیند تدوین این لایحه از سال 90 و در 
دولت دهم آغاز شد و پس از اخذ نظرات قوه قضائیه توسط 
دولت دوازدهم به مجلس ارائه شــد. پس از صحبت های 
وی موافقان و مخالفان این لایحه به اظهار نظر پرداختند. 

 موافقان و مخالفان
پس از ارائه گزارش از ســوی رئیس فراکســیون زنان 
مجلس در خصوص لایحه پیشــگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت آنــان در برابر ســوء رفتار نوبت به 
نمایندگان موافق و مخالف رسید که هر یک نظرات خود 
را مطرح کنند. حجت الاسلام حســن نوروزی نخستین 
مخالف این طرح بود تاکید کرد که با سست کردن بنیان 
خانواده با این لایحه گفت: بررسی های ما نشان می دهد 
این لایحه تحت عنوان قوانین حقوق بشــر و بین المللی 
سازمان ملل به ویژه سند 2030 است و بنیان خانواده را 
سست می کند و درگیری بین مردان و زنان ایجاد می کند. 
حجت الاسلام نبویان، عضو فراکسیون روحانیت مجلس 
مخالف دیگری بود که گفت: لایحه ارتقای امنیت زنان در 
دایره اسلامی نوشته نشده است. در ادامه نوبت به موافقان 
رسید و نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهار 
کرد: در این لایحه توجه زیادی به زنان شده است و در سه 
بخش به مسائل زنان پرداخته است؛ یکی از این حوزه ها 
بخش حمایتی است که از سوی حاکمیت دنبال می شود. 
شناسایی زنان و دختران آسیب دیده و یا در معرض آسیب، 
حمایت های اقتصــادی و حمایت هــای قضائی، درمان 
روحی و توانمندسازی زنان از جمله مواردی  است که در 
این بخش آمده اســت. مهرداد گودرزوند چگینی گفت: 
در بخش دیگر لایحه تدابیر پیشگیرانه وجود دارد که در 
واقع مانع هر گونه اقدام برای بروز ســوء رفتار علیه زنان 
شده است. مهدی عیسی زاده، رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس نیز در موافقت بیان کرد: کمیسیون اجتماعی بند 
بند لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت 
آنان را بررسی کرده و این لایحه یک بار برای همیشه این 
پیام را به دنیا می دهد که زنان ایران اسلامی در بالاترین 

جایگاه قرار دارند. 
 وجود رویکرد فمینیستی در لایحه امنیت زنان 

غیرمنصفانه است
پــس از نمایندگان نوبت بــه معاون زنــان و خانواده 
رئیس جمهور رسید که به ارائه نظر خود در این خصوص 
بپردازد. انسیه خزعلی گفت: این لایحه حاصل پیگیری 
دغدغه مندانه موضوع زنان از 12 سال پیش تاکنون بوده 
است منتها تاکنون نافرجام مانده. مقام معظم رهبری در 
آخرین دیدارشان با بانوان در دی ماه سال گذشته به این 
موضوع اشاره کردند. شاید در کمتر لایحه ای چنین دقت 
و کنکاشی برای بررســی زوایای مختلف امر به کار رفته 
باشــد. وی افزود: برخی از موارد ذکر شده و نسبت های 
غیرمنصفانه از قبیل رویکرد فمینیســتی و سند 2030 
و از جمله آنها بــه صرف ذکر کردن لفــظ زن و برخی از 
اصطلاحات مشترک کاملًا ظاهربینانه و غیرواقعی است. 
خزعلی بیان کرد: موضوع اصلی لایحه حفاظت از زنان در 

برابر آسیب است. 
  تصویب کلیات، انتشار جزئیات 

نمایندگان مجلس کلیات لایحه پیشگیری از آسیب 
دیدگی زنــان و ارتقای امنیت آنان در برابر ســوءرفتار را 
تصویب کردند. در جلســه علنی روز گذشــته مجلس، 
کلیات لایحه یک فوریتی پیشــگیری از آسیب دیدگی 
زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار در دستور کار 
مجلس قرار گرفت؛ یک فوریت این لایحه در جلسه علنی 
29 اردیبهشت سال 1400 تصویب شده بود. نمایندگان 
 مجلس بعد از استماع نظرات موافق و مخالف، با 190 رای 
موافق، 45 رای مخالــف و 9 رای ممتنع از مجموع 246 
نماینده حاضر در مجلس با کلیات ایــن لایحه موافقت 

کردند. 
 حواشی مجلس

جلسه روز گذشته مجلس خالی از حاشیه نبود جایی 
که حســن نوروزی به عنوان مخالف کلیات لایحه اظهار 
کرد: این لایحه دارای ایرادات فکری است، از سه سال و نیم 
پیش ما طرح مهریه را به مجلس دادیم اما رئیس مجلس 
جلوی مطرح شدن آن را گرفت و آن را عقب انداخت اما این 
لایحه دی ماه سال گذشته آمده است و اکنون در دستور 
کار مجلس قرار گرفته که این ظلم بین و استبداد رئیس 
مجلس اســت. اما قالیباف رئیس مجلس در پاسخ گفت: 
این که من مستبد هســتم یا نه، نمی خواهم به آن جواب 
دهم و این را به خدا و شما و دوستان واگذار می کنم. اما شما 
آقای نوروزی گفتید لایحه خشونت دی ماه سال گذشته به 
مجلس آمده و الان مطرح می شود حال این که یک فوریت 
این لایحه در 29 اردیبهشت ماه سال 1400 در مجلس 
تصویب شــد و اکنون بعد از گذشت دو ســال در دستور 
مجلس قرار گرفته اســت. وی افزود: شما به بنده تهمت 
می زنید، من شــما را در ماه مبارک رمضان می بخشم اما 

آبروی مجلس را حفظ کنید. 

گـــــزارش

نگـــــره

آرمان ملی- مطهره شفیعی: محمدعلی نجفی که به جرم قتل 
همسر دوم خود در زندان به سر می برد، پس از نزدیک به چهار سال، عفو و 
از زندان آزاد شد. محمدعلی نجفی، شهردار پیشین تهران، هفتم خرداد 
98 همسر دوم خود به نام »میترا استاد« را با شلیک گلوله در خانه شان 
در محله سعادت آباد تهران به قتل رساند. ساعاتی بعد از ارتکاب این قتل، 
برسر مزار والدین خود در شهرستان رفت و سپس خود را به پلیس تهران 
تسلیم کرد. قضات دادگاه کیفری نجفی را از جنبه عمومی جرم به شش 
سال و شش ماه زندان محکوم کردند. علاوه بر این، شهردار پیشین بابت 
نگهداری سلاح نیز به دو سال حبس از سوی دادگاه انقلاب محکوم شد. 
او همچنان در زندان به سر می برد تا این که چند ماه قبل درخواست عفو 
کرد که نامه او از طریق زندان در اختیار کمیسیون عفو و بخشودگی قرار 
گرفت و پرونده او نیز مثل بقیه زندانیان که درخواست عفو داده بودند، 
مورد بررسی قرار گرفت تا این که با درخواست عفوش موافقت شد. 
بنابراین نام وی در فهرست زندانیان مورد عفو قرار گرفت و بعد از گذشت 
نزدیک به چهارسال از محکومیتش، از زندان آزاد شد. گفتنی است پس 
از برگزاری سه جلسه دادگاه »مسعود استاد« برادر »میترا استاد« در 

صفحه شخصی خود خبر از بخشش محمدعلی نجفی داد. هرچند با این 
بخشش قصاص منتفی شد، اما جلسات دادگاه محمدعلی نجفی برای 
رسیدگی به جنبه عمومی جرم و نگهداری غیرقانونی اسلحه ادامه پیدا 
کرد. در نهایت پس از صدور حکم قتل عمدی میترا استاد، محمدعلی 
نجفی شهردار و وزیر سابق به تحمل 6 سال و نیم حبس صادر از لحاظ 
جنبه عمومی قتل عمد و نگهداری اسلحه غیرمجاز محکوم شد. مسعود 
ستایشی خرداد سال گذشته گفت: »تاریخ پایان حبس ایشان با اشاره 
به قانون حبس، 10 اردیبهشت سال 1403 است و ایشان در این مدت از 
15 روز مرخصی استفاده کردند که دو درخواست داشتند مبنی بر آزادی 
مشروط و استفاده از پابند الکترونیکی که موافقت نکردند و ایشان در حال 

گذراندن حبس خودشان هستند.«
 تداوم تخریب نجفی

نکته قابل تامل به آغار تخریب وزیر اسبق آموزش وپرورش از زمان 
اعلام عفو است. به عنوان نمونه »مهر« گزارشی با تیتر »از قتل با اسلحه 
بدون مجوز تا فرار و پرداخت دیه برای اخذ رضایت« منتشر کرد. مشخص 
نیست منظور از فرار چیست چرا که خبرگزاری مهر در گزارش خود اشاره 

کرده که »محمدعلی نجفی که برای معرفی خود در راه آگاهی شاپور 
بود به اتهام قتل همسر دوم خود در خیابان وحدت اسلامی دستگیر 
شد« مخالفان نجفی حتی در زمانی که او دوران محکومیت خود را 
سپری می کرد از تلاشی برای تخریب او فروگذار نبودند چنانکه 18 آذر 
99 حمیدرضا گودرزی، وکیل نجفی با انتقاد از سریال »آقازاده« گفت: 
»مشکل این سریال این است که از ماجرای قتل میترا استاد استفاده شده 
و طوری القا می کند که مخاطب در ذهنش این شائبه ایجاد شود که انگار 
نجفی با باندهای فساد در ارتباط بوده اما موکل من تا روز آخر فعالیتش 
در مقام شهردار تهران هم مشغول جمع آوری پرونده تخلفات در این نهاد 
بود.« گقتنی است محمدعلی نجفی در یکی از جلسات دادگاه گفته بود: 

»این دادگاه هم می گذرد، مهم روز حساب و کتاب با خداست.«
 مرور فعالیت های نجفی

 محمدعلی نجفی از بنیانگذاران حزب کارگزاران سازندگی ایران، 
عضو هیات علمی دانشکده ریاضی و علوم رایانه دانشگاه صنعتی شریف و 
رئیس سابق سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است. 
نجفی از 1360 تا 1364 در دولت های محمدجواد باهنر، محمدرضا 
مهدوی کنی و میرحسین موسوی، وزیر فرهنگ و آموزش عالی و از 
1367 تا 1376 در دولت های موسوی و اکبر هاشمی رفسنجانی؛ وزیر 
آموزش وپرورش ایران بود. در دولت اول سیدمحمد خاتمی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه بود. در 1386 به عضویت در سومین دوره 
شورای شهر تهران انتخاب شد و در 29 مرداد 1392 به دنبال انتصاب به 
معاونت رئیس جمهور از این سمت استعفا کرد. نجفی یکی از سه وزیر 
پیشنهادی کابینه حسن روحانی بود که با وجودی که موافقت نیمی از 
مجلس را جلب کرده بود، با اختلاف یک رای از مجموع 284 رای موفق 
به حضور در وزارت آموزش وپرورش نشد. دو روز بعد حسن روحانی طی 
حکمی وی را به معاونت رئیس جمهور و ریاست سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری کشور منصوب کرد. در 10 بهمن 1392، 
نجفی از ریاست سازمان میراث فرهنگی استعفا کرد و حسن روحانی 
وی را به عنوان مشاور رئیس جمهور و دبیر ستاد هماهنگی اقتصادی 
جمهوری اسلامی ایران منصوب کرد. نجفی در تاریخ 29 مرداد 1393 
پس از رای آوردن استیضاح رضا فرجی دانا از وزارت علوم، سرپرست 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری شد و نودوپنج روز در این سمت بود. 
وی در تاریخ هشتم مرداد 1396 به عنوان یکی از کاندیداهای شهرداری 
تهران، این سمت را پذیرفت. او شب 22 اسفند 1396 استعفای خود را 

از شهرداری به شورا داد. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: جریانات، جبهه ها یا احزاب 
سیاسی بعضا تحت تاثیرات و تفکرات برخی اشخاص معتبر قرار 
می گیرند و تمامی فعالیت هایشان در حوزه های مختلف به خصوص 
فعالیت های سیاسی پیرامون انتخابات مجلس، ریاست جمهوری، 
خبرگان و... نیز منطبق بر نظرات این افراد است. جبهه پایداری 
یکی از این مجموعه هاست که از زمان پیدایش و اعلام موجودیت 
. محمدتقی مصباح  . . تاکنون تحت اندیشه های مرحوم آیت ا
یزدی قرار داشته است و در مقاطع مختلف شاهد رویکردهای 
این جبهه بر پایه تئوری ها و افکار مرحوم مصباح یزدی بوده ایم. 
شاید مهم ترین این تاثیرها در مسائل سیاسی را بتوان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 84 و حمایت بی چون و چرا از محمود 
احمدی نژاد دانست. البته حمایت تمام از سعید جلیلی در برهه های 
مختلف نیز از دیگر تاثیرات مصباح بر حامیان و طرفدارانش بود، 
چنانکه در انتخابات سال 92 جبهه پایداری به طور کل از سعید 
جلیلی حمایت کرد. هر چند که شاید مهم ترین اقدامات پایداری ها 
را بتوان تلاش بی حد و حصر در انتخابات میاندوره ای دوره پنجم 
مجلس خبرگان رهبری در سال 98 دانست که آیت ا... مصباح 
را به عنوان نماینده مردم خراسان رضوی به مجلس خبرگان 
فرستادند. البته تاثیر و تأثرات مرحوم مصباح صرفا در مسائل 
سیاسی باقی نمی ماند و عملکرد اصلی وی به عنوان استاد حوزه 
در موسسه آموزشی امام خمینی)ره( در حوزه های علمی و فقهی 
و عقیدتی تبلور می یافت که در همین راستا شاگردانی نیز در 
مکتب خود تربیت کرد و امروز بسیاری از اعضای جبهه پایداری 
به نحوی از شاگردان و متاثران از تفکرات، رویکردها و عقاید وی 
هستند. با این حال پس از درگذشت آیت  ا... مصباح در دیماه سال 
99 خلأ حضوری وی به عنوان پدرمعنوی جبهه پایداری باعث شد 
تا گمانه زنی هایی پیرامون جانشینان وی مطرح شود. هر چند دو 
ماه بعد اولین جانشین وی در موسسه آموزشی امام خمینی)ره( 
مشخص شد و آیت ا... محمود رجبی به عنوان رئیس جدید موسس 

منصوب شد. اما از همان زمان تاکنون صحبت ها و گمانه زنی ها 
در خصوص جایگزین مصباح به عنوان تئوریسین و پدرمعنوی 
جبهه پایداری ادامه دارد و با وجود برخی اسامی مطرح شده 
هنوز مشخص نیست این طیف تندرو اصولگرا دوران پسامصباح را 

چگونه و تحت تفکرات چه کسی پیش خواهد برد. 
  جایگزین مصباح؟

در میان شاگردان محمدتقی مصباح یزدی یک نام بیشتر از 
سایرین مطرح و به چشم می خورد. شخصی که بسیاری وی را 
جانشین فکری مصباح برای پایداری چی ها می دانند. چهره ای که 
بیش از  سایر اسامی در حوزه اظهارنظر های سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و بین الملل به چشم می خورد. سیدمحمد مهدی 
میرباقری که طی دو دهه اخیر ریاست فرهنگستان علوم اسلامی 
قم را نیز برعهده داشته تقریبا طی یکدهه اخیر به  مرور در فضای 
سیاسی کشور فعال شده است. به گونه ای که شاید بتوان گفت با 
توجه به جایگاه وی در فضای رسانه و فعالیتش به عنوان یکی از 
چهره های ساکن در قم، احتمالا به دنبال این مساله است که جا 
پای استاد خود گذاشته و به عنوان رئیس »جریان آکادمی« در 
همان مسیری حرکت  کند که مطلوب مصباح بوده است. چنانکه 

وی پس از درگذشت مصباح یزدی، استادش را در کنار قاسم 
سلیمانی به عنوان سردمداران مبارزه با اسلام آمریکایی خطاب 
کرده بود. البته فعالیت سیاسی میرباقری را می توان از انتخابات 
سال 92 در نظر گرفت جایی که در صف حامیان سعید جلیلی، 
نامزد جبهه پایداری و مصباح یزدی قرار گرفت و حتی برای تبلیغ 
سعید جلیلی راهی سفر شد و در مشهد به نفع او سخنرانی کرد. 
البته او در سال های 96 و 1400 هم از حامیان اصلی سید ابراهیم 
رئیسی بود. با این حال نکته مهم در این میان که شاید بتوان از 
آن به عنوان تفاوت میان مصباح و میرباقری یاد کرد این است که 
بر خلاف آیت ا... مصباح، میرباقری را نمی توان صرفا استاد حوزه 
دانست. چرا که وی اظهارنظرهای مختلفی در حوزره های سیاسی، 
اقتصادی، اجتماعی و حتی بین المللی هم داشته و به نظر می رسد 
اگر او بخواهد جایگزین مصباح باشد با شخصیتی جدید با تفکری 

شبه مصباح روبه رو خواهیم بود. 
 جانشینی میرباقری خلاف واقعیت

یک عضو جبهه پایداری، در واکنش به برخی گمانه ها مبنی 
بر جانشینی محمدمهدی میرباقری به جای مرحوم مصباح 
اظهارداشت: بنده مطلقا صحبتی درباره جانشینی محمدمهدی 
میرباقری به جای مرحوم مصباح نشنیده ام و فکر می کنم این 
موضوع خلاف واقعیت است. غلامحسین رضوانی گفت: همه 
انسان ها حتی پیامبر خدا)ص( هم در نهایت به رحمت خدا 
رفتند. در جبهه پایداری معمولا سه فقیه برای نظارت در رأس 
تشکیلات داریم. به عنوان مثال پیش از این آیت ا... خوشبخت بود 
که به رحمت خدا رفت، بعد آیت ا... مصباح بود و او هم به رحمت 
خدا رفت. بنابراین طبیعتا براساس مجموعه جایگزین خواهند 
شد. رضوانی در پاسخ به اینکه بنابراین در جایگاه دو نفری که 
فوت کردند  اشخاص دیگری آمده اند یا جایگاه خالی مانده است؟ 
تصریح کرد: قاعدتا این طور است که اگر خدای نکرده یک نفر از 

دنیا برود  آن کار با دو نفر انجام می شود.

محمدعلی نجفی آزاد شد

خداحافظی آقای شهردار با اوین
   نجفی پس از گذراندن بیش از نیمی از محکومیت خود با عفو آزاد شد
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حضور شمخانی

 با تصمیم 
نظام است

رحیمی جهان آبادی، نماینده مجلس درباره نقش 
شمخانی در از سرگیری روابط تهران و ریاض و تاثیر حضور 
او در موضوع هسته ای تصریح کرد: این تصمیم نظام است 
که آیا وزارت امور خارجه در مذاکرات برجامی حضور داشته 
باشد یا شورای امنیت ملی. هرچه باشد قابل احترام است 
اما به نظر می رسد کار در عرصه دیپلماسی و بین المللی 
باید تیمی باشد. شخص هیچوقت نمی تواند کاری انجام 
دهد. باید مجموعه تیمی از وزارت امورخارجه، شورای عالی 
امنیت ملی و بخش های مختلف کشور کمک کنند. وی در 
واکنش به ادعای آمریکا مبنی بر اینکه بر سر میز مذاکرات 
هسته ای حاضر نمی شوند، افزود: آمریکا خودش می داند 
که برای حل پرونده اتمی ایران، هیچ راهی غیر از مذاکرات 

برجام و گفت وگو وجود ندارد. 

    
هشدار

 به طرفداران 
مذاکره با آمریکا

رئیس شورای قرارگاه راهبردی با اشاره به سخنان 
انتقادی برخی افراد به روابط ایران با روسیه و چین، تصریح 
کرد: این افراد وقتی گفتند باید با آمریکا مذاکره کنیم و به 
آنان در این زمینه هشدار دادند بصیرت نداشتند حالا هم 
که با روسیه و چین ارتباط برقرار کردیم بصیرت ندارند 
چون آمریکا و این دو کشور را نشناخته اند. طائب با اشاره به 
ماهیت استکباری آمریکا که مدعی مدیریت جهان است، 
افزود: چین و روسیه به هیچ عنوان روحیه استکباری ندارند 
و هیچ کجای دنیا را برای خودشان نمی خواهند بلکه چین 
برای مدیریت جمعیت یک میلیاردی خود نیازمند تعامل با 
کشورهای دیگر است. وی گفت: ملت ایران در دوران دفاع 
مقدس بصیرت به خرج داد و چون به حرف امام خمینی)ره( 

ایمان داشت پای کار ایستاد. 

در گفتار بزرگان مردم نقش اصلی در اداره حکومت دارند. 
دیروز عضو مجمع تشخیص مصلحت گفت: همه خیرخواهان 
ایران دغدغه اصلی شان باید حفظ تمامیت ارضی کشورمان 
باشد و این مهم جز با همبستگی ملی محقق نمی شود. 
محمدرضا عارف با اشاره به نقش و پیشتازی مردم در 4 دهه 
گذشته خاطر نشان کرد: باید اعتراف کنیم که قدر مردم 
کشورمان که خالصانه در سخت ترین شرایط در عرصه های 
مختلف حضور داشتند را ندانستیم. وی تصریح کرد: باید 
بپذیریم که نسل جدید سبک زندگی متفاوتی را انتخاب 
کرده است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: 
باید بپذیریم که نسل جدید سبک زندگی متفاوتی را انتخاب 
کرده است و مقابله با این نسل و خط و نشان کشیدن برای آنها 

مطمئنا منجر به تعمیق شکاف ها می شود.

قدر مردم
را ندانستیم

نماینده مجلس: 

 هیات  رئیسه، بازهم، 
اجازه استیضاح 

نمی دهند
مصلحت سد راه استیضاح!

آرمان ملی: برخی نمایندگان از عدم 
اجرای استیضاح گلایه دارند بدین نحو 
که خبر جمع آوری امضا برای استیضاح 
برای یک وزیر منتشر می شود، اما در 
نهایت خبری از استیضاح نیست. مانند 
استیضاح وزیر اقتصاد که بارها خبر تلاش 
برخی نمایندگان برای استیضاح او منتشر 
شد، از جمله 12 اسفند که حسینعلی 
حاجی دلیگانی، عضو هیات رئیسه مجلس 
از طرح تقاضای استیضاح وزیر اقتصاد و 
امور دارایی با 14 محور خبر داد. روزگذشته 
محمدحسن آصفری، نماینده اراک در 
مجلس یازدهم با انتقاد از هیات رئیسه 
طرح  عدم وصول  خصوص  در  مجلس 
موضوع  در  می گوید:  وزرا  استیضاح 
استیضاح ها، هیات رئیسه کوتاهی زیادی 
می کند. آنها بایستی استیضاح ها را طبق 
آیین نامه کمتر از 10 روز در دستور کار 
قرار دهند. وقتی استیضاحی در پروسه 
به تبع  می گیرد،  قرار  طولانی مدت 
آن، معاونان پارلمانی و افراد دیگری از 
وزارتخانه ها فعال و به مرور با لابی کردن ها 
سبب می شوند تعداد افراد استیضاح کننده، 
کاهش یابد و این روند منجر به این می شود 
که بعضا طرح استیضاح از دستور کار خارج 
شود. او اظهارکرد: بنده یکی از امضاکنندگان 
استیضاح آقای خاندوزی، وزیر اقتصاد 
هستم. در مورد استیضاح ایشان، هنوز 
امضاها به قوت خود باقی است و سه گروه 
این استیضاح را دنبال می کنند. گروه اول، ما 
هستیم با نزدیک به 40 امضا و دو گروه دیگر 
با 20 و 15 امضا، کار را دنبال می کنند. البته 
باید بگویم که نهایتا امضاها تجمیع خواهند 
شد، چون سوال های همه ما تقریبا مشترک 
است. نایب رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها می گوید: وقتی می بینیم 
هیات رئیسه، استیضاح ها را در دستور کار 
قرار نمی دهد، نمایندگان خودشان مجبور 
می شوند یک طرح استیضاح جدید دیگر 
را وارد کار کنند، به همین دلیل است که 
اکنون شاهد سه طرح استیضاح برای 
وزیر اقتصاد هستیم. البته این روند باعث 
می شود فشار بر هیات رئیسه بیشتر تا 
بالاخره استیضاح اعلام وصول شود. آصفری 
ادامه داد: در موضوع استیضاح، آن قدر که 
نمایندگان پیگیر هستند، هیات رئیسه 
مجلس پیگیر نیست. بعید می دانم این 
رویکرد هیات رئیسه، بحث رودربایسی 
با دولت باشد. رئیس مجلس باید قانون و 
آیین نامه را خط قرمز خودش قرار دهد. 
هیچ دلیلی نمی بینم که چرا باید استیضاح 
از دستور کار خارج شود. نماینده اراک گفت: 
ما بارها این موضوعات را به هیات رئیسه 
گفته ایم، ولی آقای قالیباف می گوید چون 
استیضاح های زیادی در دستور کار قرار 
دارد، نوبت به فلان استیضاح نرسیده است. 
عجیب است که هیچ کدام هم در دستور کار 
نمی آید. باید این موارد از رئیس مجلس 
خواسته شود که استیضاح ها را طبق قانون و 
آیین نامه دنبال کند. نایب رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها اظهارکرد: این 
چالش، مربوط به این دوره مجلس نیست. 
در ادوار گذشته هم، روسای مجلس با 
موضوع استیضاح ها اینگونه رفتار داشتند و 
موارد را معطل می کردند تا در نهایت امضاها 
از حد نصاب بیفتد و از دستور کار خارج 
شود. آصفری می گوید: سوالات ما از وزیر 
اقتصاد، در حوزه کاهش ارزش پول ملی و 
در خصوص وضعیت بورس است که چرا 
دولت برنامه ای برای آنها و به خصوص بورس 
ندارد. سوال بعدی ما در مورد تبصره های 16 
و 18 بودجه کشور در حوزه های پرداخت 
تسهیلات بانک هاست که اقدامی نمی کنند 
و از طرفی، تورم و گرانی ها هم از دیگر 
دغدغه های ماست. خیلی از سوالات ما 
مربوط به بانک مرکزی است ولی چون 
مجلس طبق قانون نمی تواند از رئیس بانک 
مرکزی سوال کند، مجبور است وزیر اقتصاد 
را بخواهد. نماینده اراک در پاسخ به این 
پرسش که آیا در سال جاری، استیضاح ها 
با وجود مقاومت هیات رئیسه مجلس، اعلام 
وصول خواهد شد؟ تصریح کرد: بله، ما حتما 
به صورت جدی دنبال این موضوع هستیم. 
الان درخواست جامعه هم این است که 
در حوزه اقتصادی، جراحی جدی به نفع 
مردم انجام بگیرد. دولت گام های خوبی 
در حوزه های مختلف برداشته است، اما در 
حوزه های اقتصادی که با معیشت مردم 
گره خورده است، هنوز نتوانسته گام موثری 
بردارد و مردم نسبت به این قضیه گلایه 

دارند.
  مصلحت نیست

پیش از او هم سیدجواد حسینی کیا، 
یک نماینده دیگر گفته بود: جلوگیری 
از استیضاح وزرا، کوتاهی در حق مردم و 
نمایندگان است و این موضوع بارها به جد 
گفته شده است، ولی به ما می گویند 

مصلحت نیست و شرایطش وجود ندارد. 

»آرمان ملی« احتمال جایگزینی میرباقری به جای پدر معنوی جبهه پایداری را بررسی می کند

دوران پسامصباح و مساله جانشینی
      غلامحسین رضوانی، عضو جبهه پایداری:  خبر جانشینی محمدمهدی میرباقری به جای مرحوم مصباح واقعیت ندارد 
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آرمان ملی: گمانه زنی ها برای افزایش قیمت بنزین پس از 
آخرین دوره افزایش قیمتِ آن همواره با تکذیب مواجه شده است 
این در حالی است که همزمان با افزایش قیمت همه اقلام اساسی 
و غیراساسی گروهی معتقدند؛ افزایش قیمت بنزین نیز جدا از 
زنجیره گرانی ها نیســت و در صورت ممانعت از افزایش قیمت 
تدریجی بنزین با انفجار ناگهانی این محصول و تبعات اجتماعی، 
اقتصادی بیشــتری مواجه خواهیم شد. کارشناسان معتقدند با 
توجه به نامگذاری ســال جاری با محوریت مهار تورم، افزایش 
قیمت بنزین در ســال جاری منطقی نخواهد بود، چراکه تجربه 
از رشد تورم همزمان با افزایش قیمت بنزین حکایت می کند، اما 
افزایش قیمت این محصول نیز گریزناپذیر است و در صورت تاخیر 
افتادن بیش از حد آن انفجار قیمتی به همراه خواهد داشت که 
تبعات منفی آن بیشتر از رشد تدریجی قیمت طی زمان خواهد 
بود، اما با این حال سؤال اینجاست که درصورت افزایش ناترازی 
بین تولید و مصرف بنزین، سیاست دولت و وزارت نفت چه خواهد 
بود و تا چه زمان می توانند بنزین را با قیمت فعلی حفظ کنند و 

با این تصمیم آیا می توان جلوی روند فزاینده مصرف را گرفت؟
   افزایش قیمت بنزین، ضرورتی کارشناسی شده

سعید میرترابی، کارشــناس حوزه انرژی در این خصوص به 
»آرمان ملی« گفت: اصلاح قیمت بنزین گرچه ضرورتی جدی 
محسوب می شــود که همزمان با افزایش قیمت همه کالاهای 
اساسی و غیراساسی گریزناپذیر است، اما یقینا برای همه اقشار 
جامعه  سخت خواهد بود، چراکه افزایش قیمت بنزین همواره بر 
دیگر کالاها تاثیرگذار بوده و باید با رعایت تمام جوانب کار این 
امر انجام شود از سوی دیگر به نظر می رسد با توجه به شعار سال 
جاری مبنی بر مهار تورم و رشد تولید، امسال سال مناسبی برای 
افزایش قیمت بنزین نباشد، بنابراین به نظر می رسد اصلاح قیمت 
بنزین با توجه به میزان تورم و التهاب های موجود، بعید است هیچ 

افزایش قیمتی در سال جاری داشته باشیم. 
او ادامــه داد: اصلاح قیمت هــر کالایی از جملــه بنزین در 
مدیریت مصرف تاثیرگذار اســت و این مهم در اکثر کشورها از 
جمله کشورهای همسایه در حال اجراست، اما مسئولان کشور 
در سیاست های کلان خود در نظر گرفته اند تا برای مهار تورم از 
افزایش قیمت بنزین دوری کنند، هرچند افزایش قیمت بنزین 
در هر زمانی تاثیرات انتزاعی و واقعی خود را در حوزه یا مختلف 
خواهد گذاشت در نتیجه این امر باید با توجه به مقتضیات زمانی، 
مکانی و اجتماعی اجرایی شود و با توجه به واقعیات جامعه این 

مسأله در صورت نیاز اجرایی شود. 
   راهکارهای بهبود تامین سوخت

میرترابی افزود: نبود ســرمایه گذاری در سال های گذشته و 
تحریم به ناترازی انرژی انجامیده اســت و کاملًا واضح است که 
روند کنونی تولید و مصرف بنزین در کشور مناسب نیست و اگر 
مصرف مدیریت نشود به مشــکل برخورد خواهیم کرد و باید به 
سمت ســوخت جایگزین و کاهش مصرف سوخت گام برداریم 
در غیر اینصورت تا چند ســال آینده جزو کشورهای واردکننده 

فرآورده های نفت وگاز و بنزین تبدیل خواهیم شد. 
او بیان کرد: در سالیان اخیر افزایش قیمت بنزین تنها راهکاری 
است که در مواجهه با مشکلات مختلف به ذهن مسئولان می رسد 
این در حالی است که در شــرایط تحریمی، پالایشگاه ها نیاز به 
اورهال دارند و امکان راه اندازی پالایشگاه های جدید وجود ندارد 
و خودروهای داخلی از اســتانداردهای لازم برخوردار نیستند و 
مقدار زیادی ســوخت مصرف می کنند، از این رو باید در اندیشه 
راهکاری مناســب و جدی برای مصرف بهینــه بنزین و قیمت 

گذاری مطلوب بود. 
   دلایل ضرورت افزایش قیمت بنزین

این کارشــناس درباره عواقب عدم افزایش قیمت بنزین در 
درازمدت گفت: قیمت بنزین نیز مانند دیگر اقلام باید افزایش یابد 
و این مهم با توجه به اینکه روند مصرف سوخت در ایران فزاینده 
است و بر اساس آمار موجود اســتاندارد مصرف سوخت جهانی 
نصف میزان مصرف سوخت کشور اســت،  باید با فرهنگسازی 
مناسب و استفاده از ابزارهای مختلف درصدد اصلاح قیمت این 
محصول بود اما به نظر می رسد در سال جاری افزایش قیمتی در 
سال نداشته باشیم و یارانه ای بودن قیمت بنزین همچنان تداوم 

داشته باشد. 
او معتقد اســت: فرســودگی تجهیــزات پالایشــگاه ها و 
سرمایه گذاری جهت راه اندازی پالایشگاه های جدید در کشور 
نیز از جمله ضروریاتی محســوب می شوند که باید در در بخش 
بالادست و پایین دســت به آن پرداخت، اما در دولت های قبل 
مانند دوره احمدی نــژاد نیز با وجود درآمدهــای ارزی بالا به 
درستی به آن پرداخته نشــد و به این ترتیب در حال حاضر در 
این زمینه عقــب مانده ایم .  میرترابی دربــاره اینکه آیا افزایش 
قیمت بنزین می تواند بحران موجــود در این زمینه را حل کند، 
گفت: گره های کوری در این زمینه وجود دارد که باید همزمان 
با افزایش قیمت معقول با فرهنگسازی و سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی و رفع تحریم ها به شکل منطقی این مشکل را حل کرد و 
ارتباطات بین المللی را نیز افزایش داد تا روال طبیعی تری در این 
زمینه را در پیش رو داشته باشیم هر چند قطعاً در این بخش به 

تصمیم های سخت نیاز داریم. 
   گریز از انفجار قیمت بنزین

این کارشناس حوزه انرژی توضیح داد: اصلاح ساختار تولید 
خودروهای داخلی و ساخت خودروهای کم مصرف نیز یکی دیگر 
از راهکارهای بهینه ســازی مصرف بنزین است و در این راستا 
مطمئناً نمی توان یک شبه به آن دست یافت و بدیهی است که 
اصلاح قیمت ســوخت نیز می تواند به این رویکرد کمک کند تا 
مصرف داخلی نیز کنترل شود و اگر در این مسیر حتی اندکی به 

آنچه که در آن برنامه ریزی کرده ایم موفق خواهیم بود.
او درباره وقفه افزایــش قیمت بنزین و تاثیــر آن در انفجار 
ناگهانی قیمت گفت: شرایط فعلی برای افزایش قیمت مناسب 
نیست، اما افزایش قیمت بنزین در آینده ای نزدیک گریزناپذیر 
است، اما بهتر است با تصمیمات صحیح از شوک روانی این امر 

کاست و در این راستا دولت باید شــرایط اجتماعی، سیاسی و 
اقتصادی کشور را در نظر گیرد و نسبت به اصلاح قیمت بنزین 
اقدام کند،چراکه تجربه نشــان داده است افزایش قیمت بنزین 

همواره تورم بیشتری به دنبال داشته است. 
   تاثیر قیمت بنزین در تامین معیشت

این گزارش حاکی است: بنزین یکی از کالاهای اساسی است 
که قیمت آن در کشور ما تعیین کننده وضعیت معیشتی بسیاری 
از مردم خواهد بود و همچنیــن در تامین بودجه دولت نیز تاثیر 
مستقیم دارد، بنابراین تغییرات قیمت آن توسط هر دولت یکی از 
مهم ترین تصمیماتی است که گرفته خواهد شد. یکی از مهم ترین 
سوخت های کشور بنزین است که با وجود دارا بودن سهم کمتر از 
گاز طبیعی در سبد انرژی کشور، برای مردم اهمیت ویژه ای داشته 
و تغییرات قیمت آن همواره از طرف مردم پیگیری می شود، به 
طوری که گاهی شاهد بودیم قیمت بنزین مستقیما بر معیشت 
مردم نیز تأثیرگذار بوده است. معاون امور اقتصادی و هماهنگی 
ســازمان برنامه و بودجه گفته بود در لایحه بودجه سال 1۴۰۰ 
قیمت فرآورده های نفتی هیچ تغییر نخواهد کرد. البته پیش از 
این برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی پیشنهاداتی برای 
تغییر در نحوه سهمیه بندی بنزین ارائه کرده بودند، به طوری که 
سهمیه بنزین با هدف گسترش عدالت به خانوارهای فاقد خودرو 
نیز اختصاص یابد. بر این اســاس پیشنهاد شــده بود از ابتدای 
مهرماه سال 1۴۰۰ برای خانوار مشمول دریافت یارانه که خودرو 
ندارند، به ازای هر نفر، 1۵ لیتر در ماه ســهمیه بنزین یارانه ای 
اختصاص یافته و همچنین به خانوارهای دارای خودرو که تعداد 
اعضای آن بیشتر از چهار نفر باشد، به ازای هر نفر بیشتر، 1۵ لیتر 
در ماه ســهمیه بنزین یارانه ای تعلق گیرد، البته تاکید شده بود 
در سال 1۴۰۰، سایر سهمیه های بنزین وسایل نقلیه شخصی و 

عمومی مانند گذشته به قوت خود باقی بماند.
او معتقد است: با وجود ارائه این پیشنهاد اما نمایندگان مجلس 
در جریان بررسی لایحه بودجه، نحوه سهمیه بندی بنزین را تغییر 
ندادند و سیاست گذاری در این زمینه را به انجام کار کارشناسی 
بیشتر محول کردند؛ در خصوص قیمت بنزین در سال 1۴۰۰ نیز 
با توجه به تصویب کلیات لایحه اصلاحی بودجه ســال 1۴۰۰ و 
با توجه به اینکه در آن اشاره ای به افزایش نرخ حامل های انرژی 
نشده اســت انتظار می رود در صورتی که دولت آینده با کسری 

بودجه مواجه نشود، نرخ بنزین در سال آینده افزایش پیدا نکند.
حسن مرادی، کارشناس حوزه انرژی در این خصوص گفت: نه 
تنها دولت جدید بلکه هر دولتی نمی تواند نسبت به بنزین که یک 
کالای استراتژیک است بی نظر بوده و آن را رها کند و تاکنون به 
هر روشی که شده وضعیت قیمت بنزین مدیریت شده و به ثبات 
نسبی رسیده است اما برای سال های بعد با توجه به نرخ تورم و 
نرخ فوب خلیج فارس نمی توان قیمت بنزین را در همین میزان 
حفظ کرد و حتماً باید اقدام جدی بــرای تعیین قیمت بنزین 
انجام شود. این کارشناس حوزه انرژی می گوید: لازم است دولت 
رئیسی در مورد افزایش نسبی قیمت بنزین تصمیم گیری کند 
که به نظر می رسد افزایش تدریجی سال به سال قیمت بتواند در 
این زمینه راهگشا باشد، به طوری که در ابتدای هر سال افزایش 
قیمت بنزین صورت گرفته و مردم عادت کنند که قیمت بنزین 
هر سال افزایش خواهد داشت. درست است که مشکل معیشت 
مردم هنوز حل نشده است، اما نباید قیمت بنزین را با معیشت 
مردم گره زد و هر کــدام در جای خود باید حل شــود، یکی از 
کالاهای استراتژیکی که قیمت تمام شده آن بیش از قیمتی است 
که به مردم داده می شود، بنزین است بنابراین باید چاره ای برای 

این کالا اندیشیده شود تا قیمت آن به روز شود.
او افزود: تا زمانی که قیمت بنزین در ایران نسبت به کشورهای 
همسایه کمتر است، بنزین از کشــور ما به این کشورها سرازیر 
شده و قاچاق بنزین اجتناب ناپذیر است. دولت می تواند به افرادی 
که در دهک های پایین بوده و صاحب وســیله نقلیه هســتند، 
سهمیه سوخت بیشــتری دهد، به طوری که سهمیه سوخت 
ماشین های مدل پایین بیشتر شود تا افرادی که در دهک های 
پایین اقتصادی جامعه قرار گرفته اند بتوانند این مشکل را پشت 

سر گذارند.

بازار سرمایه
روزهای پرنوسان بورس

بورس تهران دیروز روند نوسانی ای پشت سر 
گذاشت و با اینکه تقاضا در سهام کوچک تر بازار و 
سهام گروه بیمه ای و خودرویی بالا بود، اما ضعف 
خریداران در بسیاری از سهام بزرگ بازار به چشم 
می خورد و شــاخص کل بــورس اوراق بهادار در 
نهایت معاملات امروز بازار سهام را با رشد ۰. ۴۷ 
درصدی به پایان رساند رشدی که ۴۰۰۰ واحد آن 

تاثیرپذیر از معاملات نماد کگل بود . 
شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات 
دیروز با 1۰هزار و ۲۵۸ واحد افزایش، در ارتفاع 
۲ میلیون و ۲1۲ هزار واحدی ایستاد و شاخص 
هم وزن با 11 هــزار و 3۵۲ واحد افزایش به ۶۸۷ 
هزار و ۸۹۸ واحد و شــاخص قیمت با ۶ و ۷۰۴ 
واحد رشــد به ۴۰۶ هزار و ۲۶۵ واحد رســید، 
همچنین در معاملات بورس تهران، بیش از ۲۰ 
میلیارد و 33۰ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 13۲ هــزار و ۵۹۰ میلیارد ریال 
معامله شد، همچنین معدنی وصنعتی گل گهر 
)کگل( با چهار هزار و هشــت واحــد، گروه مپنا 
)رمپنا( با یک هزار و 3۶۰ واحــد، ایران خودرو 
)خودرو( بــا یک هزار و 1۴۰ واحد، کشــتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران )حکشتی( با یک هزار 
و ۲۸ واحد و مبین انــرژی خلیج فارس )مبین( 
بــا ۹۹۴ واحد تاثیــر مثبت بر شــاخص بورس 
داشــتند در مقابل، صنایع پتروشــیمی خلیج 
فارس )فارس( با سه هزار و ۹۶۴ واحد، نفت و گاز 
و پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۸۷۶ واحد، فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( بــا ۶۴۷ واحد، پالایش 
نفت بندرعباس )شبندر( با ۵۴3 واحد تاثیر منفی 

بر شاخص بورس همراه شد. 
بر پایه این گزارش، دیروز نماد ایران خودرو 
)خودرو(، سایپا )خساپا(، شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا(، گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو )خگســتر(، گروه سرمایه گذاری 
پتروشیمی ایرانیان )پترول( و ملی صنایع مس 
ایران )فملی( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند 
و گروه خودرو هم در معاملات دیروز صدرنشین 
برترین گروه های صنعت شد و در این گروه چهار 
میلیارد و ۷۹۵ میلیون برگه سهم به ارزش ۲1 

هزار و 3۵۹ میلیارد ریال دادوستد شد. 
شاخص فرابورس نیز دیروز بیش از ۴۲۸ واحد 
افزایش داشت و به ۲۷ هزار و ۴۸۷ واحد رسید و 
در این بازار بیش از ۹ میلیارد و ۵۷1 میلیون برگه 
سهم و اوراق مالی دادوســتد شد و تعداد دفعات 
معاملات دیــروز فرابورس بیــش از ۵۶۸ هزار و 
۶۶۷ نوبت بود.  پتروشیمی مارون )مارون(، پلیمر 
آریاساسول )آریا(، ســرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات )وسپهر(، مجتمع جهان فولاد سیرجان 
)فجهان(، پتروشیمی تندگویان )شگویا( و گروه 
انتخاب الکترونیک آرمان )انتخاب( تاثیر مثبت بر 
شاخص فرابورس داشتند همچنین فرابورس ایران 
)فرابورس(، صنعتی مینو )غصینو(، پالایش نفت 
شیراز )شراز(، زغال سنگ پرورده طبس )کزغال( 

با تاثیر منفی بر این شاخص همراه بودند. 
روز گذشــته نمادهای کگل، رمپنا و خودرو 
بزرگان ســبز بازار بودند که بیش ترین اثر را در 
رشد شاخص کل بورس داشتند و در مقابل فارس، 
تاپیکو و فولاد بیش ترین اثر کاهنده را بر شاخص 
کل داشتند.  در فرابورس نیز نمادهای مارون، آریا 
و وسپهر بیش ترین اثر مثبت را بر شاخص داشتند 
و فرابورس، غصینو و شراز بیشترین اثر منفی را 
بر شاخص فرابورس داشــتند و در بین نمادهای 
پرتراکنــش بورس دیروز نیز خودرو بیشــترین 
تراکنش را داشت و خســاپا و شستا در رتبه های 
بعدی قرار گرفتند. در فرابورس نیز دی، کرمان 
و فرابورس بیش ترین تراکنش را داشتند و ارزش 
معاملات کل بازار سهام به ۷۴ هزار و 3۲۲ میلیارد 
تومان رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار 
ثانویه ۵۴ هزار و ۹3۵ میلیارد تومان بود که ۷۴ 
درصد از ارزش کل معاملات بــازار را در این روز 
شامل می شود و ارزش معاملات خرد نیز با کاهش 
11 درصدی به نسبت روز معاملاتی قبل به رقم 
1۵ هزار و ۹۵۶ میلیارد تومان رسید.  در معاملات 
دیروز، ۲۴1 نماد صف خرید داشتند و 1۰ نماد با 
صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف های 
خرید با رشد 1۸ درصدی نســبت به دیروز به ۲ 
هزار و ۶۵ میلیارد تومان افزایش یافت و مجموع 
ارزش صف های فروش نیز با افزایش 1۵ درصدی 
به 1۵ میلیارد تومان رسید و بیشترین تاثیر مثبت 
بر روی شــاخص کل را نماد های کگل و رمپنا و 
بیشترین تاثیر منفی را نماد های فارس و تاپیکو بر 
روی شاخص کل گذاشتند.  شاخص کل هم  وزن 
اما بعد از شکست سقف تاریخی همچنان می تازد 
و بدون نفس گیری پیش می رود و با رشــد 1. ۶ 
درصدی امروز حالا به ۲۸ درصد بالاتر از ســقف 
سال ۹۹ رسیده است و ارزش معاملات خرد دیروز 
1۶3۰۰ میلیارد تومان بود که با اینکه نسبت به 
روز گذشته کاهش داشته اســت، اما همچنان 
ارزش معاملات در سطح خوب و قابل قبولی قرار 
دارد.  از این 1۶3۰۰ میلیــارد، 1۰۴۰۰ میلیارد 
متعلق به بازار بــورس، ۴۲۰۰ میلیارد متعلق به 
فرابورس و 1۷۰۰ میلیارد متعلق به صندوق های 
سهامی بوده است، همچنین در بین صنایع نیز 
بیشــترین ارزش معاملات بازهم متعلق به گروه 
خودرو و ساخت قطعات و پس از آن محصولات 
شیمیایی است و بعد از ورود پول 1۴۰۰ میلیاردی 
روز گذشته توسط حقیقی ها امروز هم آنها 1۰۶۰ 
میلیارد پول به بازار سهام تزریق کردند که البته 
بیشتر این پول به سهام کوچک تر بازار تزریق شده 
است و هنوز حقیقی ها در سمت خریدار در بازار 
سهام فعالیت دارند.  اختلاف سرانه خرید فروش 
اشخاص حقیقی نیز نسبت به روز گذشته کاهش 
یافته اســت و امروز در نهایت ســرانه خرید 3۲ 
میلیونی و سرانه فروش ۲۵. ۶ میلیون تومانی از 

حقیقی ها در بازار سهام به ثبت رسید. 

 اخبـــــــار
جزئیات چرخه تعیین قیمت بلیت هواپیما

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور گفت: نرخ جدید بلیت 
هواپیما تا پایان اردیبهشــت ماه تعیین تکلیف شده و به ستاد 
تنظیم بازار ارائه می شــود.به گزارش همشهری آنلاین، جعفر 
یازرلو افزود: نرخ بلیت هواپیما در دو سال گذشته تغییری نکرده 
است و ایرلاین ها براساس همان نرخ مصوب دو سال گذشته اقدام 

به فروش می کنند.
به گفته سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور، چرخه تعیین 
نرخ بلیت هواپیما به این گونه است که شورای عالی هواپیمایی 
کشور با شرکت های هواپیمایی و سازمان هواپیمایی کشور در 
مورد افزایش نرخ بلیت ها و افزایش هزینه های جاری به تفاهم 
رسیده و نرخ مصوب شده را به سازمان حمایت از مصرف کننده 
و تولید کنندگان ارجاع می دهند و پس از تصویب این نرخ آن 
را به ســتاد تنظیم بازار ارائه می دهند و تا سال گذشته قیمت 
پیشــنهادی برای افزایش نرخ بلیت هواپیما 3۰ درصد بود که 
در روز گذشته در جلسه ای که در وزارت راه و شهرسازی برگزار 
شد نرخ های به روز شده اعلام شد، چراکه  ایرلاین ها  خدمات 

فرودگاهی خود را براساس نرخ روز محاسبه می کنند.

نامه وزارت صمت به بانک مرکزی
 برای رفع مسدودی حساب های وکالتی

وزارت صمت با ارســال نامه ای به بانک مرکزی خواستار رفع 
مسدودی حساب وکالتی سازمان حمایت در صورت انصراف ثبت 
نام کنندگان خودرو شد.سید مهدی نیازی قائم مقام وزیر در امور 
بازرگانی وزارت صمت با ارسال نامه ای به بانک مرکزی خواستار رفع 
مسدودی حساب وکالتی سازمان حمایت در صورت درخواست 
متقاضیان شد.در این نامه تأکید شده همانگونه که مستحضرید 
فرایند ثبت نــام خودرو هــای وارداتی و تولید داخل مقرر شــد 
متقاضیان حساب وکالتی به نام سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان افتتاح کرده و مطابق تصمیمات متخذه در مواردی 
که به هر دلیلی متقاضیان از ادامه فرآیند خرید خودروهای وارداتی 
و یا طرح فروش خودرو های داخلی از طریق سامانه یکپارچه فروش 
خودرو منصرف شوند کلیه بانک های عامل نسبت به رفع مسدودی 
حســاب این افراد اقدام کنند.به گزارش تسنیم این موضوع طی 
نامه هایی مختلفی به کلیه بانک ها ابلاغ شده و متعاقب آن نیز به 
معاون نظارت بانک مرکزی اعلام شده اســت این در حالی است 
که متاسفانه علیرغم مکاتبات مذکور و تاکید صورت گرفته مبنی 
بر ضرورت رعایت حقوق افراد و رفع مســدودی حساب اشخاص 
پس از اعلام انصراف یا درخواست کتبی متقاضی همچنان برخی 
بانک های عامل از آزادسازی حســاب های مذکور امتناع ورزیده 
و بعضاً در توجیه این موضوع، عدم اقدام توســط بانک مرکزی را 

اعلام کردند.

»آرمان ملی« به بررسی گمانه زنی های افزایش قیمت بنزین می پردازد؛

افزایش قیمت بنزین آری یا خیر؟

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا میزان 
افزایش قیمت  خودروهــای داخلی را اعلام 
کرد که بر اساس آن محصولات پرتیراژ ایران 
خودرو ۲۹ درصد و محصولات سایپا میانگین 
1۷ تا 1۸ درصد افزایش قیمت داشــته اند؛ 
پیش از این میــزان افزایش قیمت ها بیش از 
۴۰ درصد بود که پس از دســتور معاون اول 
رئیس جمهوری این قیمت ها توسط سازمان 
حمایت پالایش و درصــد افزایش قیمت ها 

کمتر شد. 
محمدعلی تیمــوری مدیرعامــل گروه 
خودروسازی ســایپا از میزان افزایش قیمت 
خودروهای داخلــی درب کارخانه خبر داد 
که طبق اعلام وی آخریــن افزایش قیمتی 
که بر روی محصولات ایران خودرو و ســایپا 
اعمال شده بود، مربوط به آذر ماه 1۴۰۰ بود 
و در سال گذشــته، هیچگونه افزایش قیمت 
کارخانه ای نداشــتیم خوشــبختانه شورای 
رقابت و سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
)دو نهــاد تصمیم گیر بــرای قیمت گذاری 
خودرو( از حدود چهار الــی پنج ماه پیش از 
پایان سال، کار کارشناســی مفصل را انجام 
دادند. مبنای قیمت گذاری، گزارش شــش 
ماهه اولِ حسابرســی دو گروه خودروسازی 
اســت که توسط ســازمان حسابرسی انجام 
شــده و مبنای قیمت گذاری محصولات دو 

خودروساز قرار داده است. 
تیموری گفت: میانگین افزایش قیمت ها 
برای خودروهای شاهین حدود 1۸ درصد و 
کوئیک اتوماتیک 1۷ درصــد در نظر گرفته 

شده است. در محصولات گروه صنعتی ایران 
خودرو نیز خودروهایی نظیر پارس، سمند، 
تارا و دنــا افزایش ۲۹ درصــدی قیمت ها به 
طور متوسط اعمال شده است و دیروز لیست 
قیمت های جدید در ســایت دو خودروساز 
اعلام شــده تا مصرف کننــدگان و ثبت نام 
کنندگان خودروهــای داخلی از قیمت های 
جدید مطلع شوند و خودروسازان نیز بر اساس 

قیمت های جدید خودروها را تحویل دهند. 
مدیرعامل سایپا در ادامه اظهار کرد: علاوه 
بر این مبنای قیمت گذاری، روش دومی را هم 
شورای رقابت اتخاذ کرد که بر اساس معادل 
سه خودرو مشابه خارجی )به لحاظ کیفیت 
و سایز خودرو(، مقایســه قیمتی انجام داد تا 
مشــخص شــود قیمت گذاری که قرار است 
انجام شود تا چه میزان مطابق با قیمت های 

وارداتی است. 
تیموری خاطرنشــان کرد: آنچه که مهم 
است این است که براساس گزارش  حسابرسی 

و قیمت های ســه خودروی خارجی و سطح 
کیفیــت  آنها در واقــع کمتــر از ۲۹ درصد 
افزایش قیمــت صورت گرفته اســت. تمام 
خودروهای داخلی که شــورای رقابت آنها را 
رقابتی تشخیص داده اســت و زمینه رقابت 
برای آنها وجود دارد در حیطه قیمت گذاری 
قرار گرفته است.  وی ادامه داد: به طور مثال 
خودرو شــاهین پیش از افزایــش قیمت ها 
3۰۴ میلیون تومان قیمت داشت که اکنون 
این افزایش قیمت 1۸ درصدی به آن اضافه 
می شــود. ضمن اینکه ۴۰ میلیون تومان هم 
عوارض محاسبه می شــود اما نکته این است 
که قیمت عوارض ها افزایشــی نداشته و تنها 
این 1۸ درصد به قیمت پایــه خودرو اضافه 
می شــود. همچنان این قیمت جدید نسبت 
به قیمت بازار آزاد که در حدود ۶۰۰ میلیون 

تومان است تفاوت زیادی دارد. 
به گــزارش ایســنا، وی تصریــح کرد: 
قیمت های اولیــه که شــورای رقابت اعلام 

کرده در حقیقت بیشــتر از اینها و میانگین 
بالای ۴۰ درصد بود، اما پس از دستور معاون 
اول رئیس جمهــوری ایــن قیمت ها مجدد 
مورد پالایش توسط سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولید کنندگان و شــورای رقابت 
قرار گرفــت. در نهایت قیمتــی مدنظر قرار 
گرفت که بتوانیم افزایــش تولید خوبی را در 
سال جاری محقق کنیم؛ چراکه تمام نهادهای 
تولید همچون فولاد، پتروشیمی و ارز افزایش 
داشت اما طی این یکسال و نیم اخیر قیمت 

خودرو تغییری نکرده بود. 
تیمــوری اعــلام کــرد: خودروهایی که 
پیش از ســال در قالب طرح یکپارچه فروش 
خودروهای داخلی عرضه شــد و متقاضیان 
ثبت نام کردند بر اســاس قیمت های جدید 
تحویل خواهد شــد و این مورد در قراردادها 
نیز ذکر شده است. بنابراین تمام کسانی که 
در این طرح ثبت نام کردنــد خودروهای به 
قیمت های مصوب فعلی خــودرو را تحویل 
خواهند گرفت.  مدیرعامل گروه خودروسازی 
سایپا تاکید کرد: پس از آنکه شورای رقابت و 
سازمان حمایت کار بررسی و آنالیز قیمت ها را 
آغاز کرد جو بسیار مثبت و امیدوار کننده ای 
ایجاد شد به گونه ای که ما در هفته اول تولید 
حدود 3۲ درصد افزایش تولید نسبت به هفته 
ابتدایی ســال گذشته داشــتیم و ما زنجیره 
۲۰۰۰ قطعه ساز در کشور هستیم زمانی که 
امید ایجاد می شود تولید روتین افزایش پیدا 
می کند که در ســال جاری این عدد طی 1۰ 

سال اخیر بی سابقه بوده است. 

سقف افزایش قیمت خودروها  اعلام شد

کسب رتبه نخست در ارائه خدمات مالی 
به شرکت های دانش بنیان

بر اساس اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری 
بانک تجارت طی سال 1۴۰1 در چارچوب عمل به شعار »تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرین« رتبه نخست را در ارائه خدمات مالی 

به شرکت های دانش بنیان به دست آورد. 
به گزارش مدیریت روابط عمومی و ارتقای سرمایه اجتماعی 
بانک تجارت، این بانک در سال 1۴۰1 با یک رشد 3۵ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، 1۹۷ فقره تسهیلات، جمعا به 
مبلغ ۹۵11 میلیارد ریال و ۴۹۵ فقــره تعهدات جمعاً به مبلغ 
بیست  و یک هزار و ۶۶۸ میلیارد ریال به شرکت های معرفی شده 
از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی اعطا کرد تا در میان شبکه 
بانکی کشور، رتبه نخســت را به خود اختصاص دهد.  بر اساس 
این آمار، مجموع تسهیلات پرداختی بانک تجارت از سال 13۹۸ 
تا پایان سال 1۴۰1 با طی کردن روندی صعودی به ۴۷۸ فقره 
و جمعاً بیست و چهار هزار و ۷۲۲ میلیارد ریال بالغ شده است.  
در بخش تعهدات نیــز بانک تجارت با مجمــوع 1۸3۰ فقره و 
جمعا شصت و یک هزار و 3۵3 میلیارد ریال، فاصله ای معنادار با 
سایر بانک های کشور دارد.  به این ترتیب و بنا بر اعلام صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، بانک تجارت در ســال 1۴۰1 حائز رتبه 
اول ارائه خدمات بانکی به شــرکت های دانش بنیان شده است.  
این آمار نشــان می دهد که ضمانتنامه های صادره توسط بانک 
تجارت ویژه شرکت های دانش بنیان به تنهایی حدود یک سوم 
کل ضمانتنامه های بانکی صادرشده برای این شرکت ها را شامل 
شده است.همچنین بانک تجارت تنها بانک ارائه دهنده خدمت 
اعتبارات اسنادی بوده و در زمینه تعهدات )ضمانتنامه و اعتبار 
اسنادی(، با اختلاف، بیشترین سهم را در میان بانک های همکار 
با صندوق، داراســت. این بانک با اتخاذ سیاست های حمایتی و 
طراحی خدمات متنوع مالی، عزم این را دارد که در ســال مهار 
تورم و رشد تولید نیز همچون سنوات گذشته گام های موثری 
را در افزایش ســهم حمایتی خود از شــرکت های دانش بنیان 
برداشته و نقش آفرینی خود در این حوزه را قدرتمندتر از گذشته 
دنبال کند. همکاری بانک تجارت با صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری با انعقاد تفاهمنامه دوجانبه از فروردین سال 
13۹۸ با هدف کمک به نوآوری و شکوفایی شرکت های دانش 
بنیان آغاز شــده و در این مــدت دفتر بانک تجــارت در محل 
صندوق نوآوری و شــکوفایی به صورت تخصصی و بی واســطه 
پذیرای شرکت های معرفی شده از سوی این صندوق بوده است. 
صدور انواع ضمانتنامه های ریالی از جمله ضمانتنامه شرکت در 
فرآیند ارجاع کار، ضمانتنامــه انجام تعهدات، ضمانتنامه پیش 
پرداخت، ضمانتنامه کسور وجه الضمان و ضمانتنامه گمرکی، 
پرداخت انواع تسهیلات بانکی از جمله سرمایه درگردش، خرید 
تجهیزات سرمایه ای، تسهیلات لیزینگ به خریداران محصولات 
دانش بنیان، طرح های ایجادی و توســعه ای و خرید دفتر کار از 
جمله خدمات مالی بانک تجارت به شرکت های دانش بنیان به 
شــمار می رود.بانک تجارت همچنین به عنوان بانک تخصصی 
در ارائه خدمات اعتباری به مشتریان، در حوزه گشایش اعتبار 
اسنادی داخلی نیز خدمات متنوعی از جمله بابت خرید کالا تا 
سررسید شش ماه و بابت ســایر موارد )خدمات - دانش فنی( تا 
سررسید 1۸ ماه به این شــرکت ها ارائه کرده است.  یکی دیگر 
از خدمات ارزنده بانک تجارت به شرکت های دانش بنیان ارائه 
خدمات انتشار اوراق نوآوری به این شرکت ها و پذیرش مشاور 
عرضه اوراق با نرخ های توافقی، فروش اوراق به عنوان کارگزار و 

سایر امور مربوط به انتشار اوراق نوآوری بوده است. 



ارتش چین در دومین روز از رزمایش 
گسترده خود در اطراف جزیره تایوان، حملات 
دقیقی را علیه مواضع این جزیره شبیه سازی 
کرد. به گزارش فارس، یک روز پس از بازگشت 
»تسای اینگ-ون« رئیس جمهور تایوان از 
سفر به ایالات متحده و دیدار با »کوین مک 
کارتی« رئیس مجلس نمایندگان آمریکا، 
چین، رزمایش سه روزه خود را در اطراف 
جزیره تایوان آغاز کرد. رسانه های محلی 
گزارش کردند که ارتش چین در دومین 
روز از رزمایش های نظامی خود در اطراف 
جزیره تایوان، حملات دقیقی را علیه تایوان 
شبیه سازی کرد و وزارت دفاع تایوان چندین 
پرواز نیروی هوایی پکن بر فراز این جزیره را 
گزارش کرد و اعلام کرد که نیروی موشکی 

چین را تحت نظر دارد. از طرف دیگر، تلویزیون 
دولتی چین گزارش کرد که گشت   آمادگی 
رزمی و تمارین نظامی در اطراف تایوان در 
جریان است و تحت فرماندهی مرکز فرماندهی 
عملیات مشترک واحد شرقی چین، انواع 
مختلفی از یگان های نظامی حملات دقیق 
مشترک به مواضع کلیدی در جزیره تایوان و 
مناطق دریایی اطراف آن را شبیه سازی کردند 
و به حفظ موضع تهاجمی خود در اطراف جزیره 
تایوان ادامه می دهند. یکی از منابع امنیتی 
تایوان به رویترز گفت که تمارین نظامی چین در 

اطراف کانال »باشیمف که تایوان را از فیلیپین 
جدا می کند، شامل حملات شبیه سازی شده به 
گروههای ناو هواپیمابر و تمارین ضدزیردریایی 
است.« وزارت دفاع تایوان اعلام کرد که تا 
ظهر یکشنبه، ۵۸ هواپیمای چینی از جمله 
 H-۶ جنگنده های سوخو3۰- و بمب افکن های
و همچنین ۹ کشتی را در اطراف تایوان مشاهده 
کرده اند. وزارت دفاع تایوان می گوید که توجه 
ویژه ای به نیروی موشکی ارتش آزادیبخش 
خلق نشان داده است که مسئولیت سامانه 
موشک سطح به هوای چین را برعهده دارد. در 
بیانیه وزارت دفاع تایوان در این خصوص توضیح 

داده شده است که در رابطه با تحرکات نیروی 
موشکی کمونیست های چین، ارتش تایوان 
همچنین از طریق سیستم اطلاعاتی، نظارتی 
و شناسایی مشترک اطلاعات دقیقی دارد و 
نیروهای پدافند هوایی در حالت آماده باش 
کامل هستند. این بیانیه باردیگر تأکید کرد 
که نیروهای تایوان »درگیری ها را تشدید 
نخواهد کرد و باعث اختلاف نمی شود« و به 
رزمایش های چین »به طور مناسب« پاسخ 
خواهند داد. در پی سفر رئیس جمهور تایوان 
به آمریکا، مقام های چین هشدار داده بودند که 
پاسخ متناسبی به این اقدام تحریک آمیز تایوان 

نشان خواهند داد. پیش از این در آگوست سال 
گذشته میلادی، در پی سفر جنجالی »نانسی 
پلوسی« رئیس وقت مجلس نمایندگان آمریکا 
به تایوان، پکن رزمایش های گسترده ای را 
در اطراف تایوان برگزار کرد و موشک هایی 
را به آب های نزدیک جزیره تایوان شلیک 
کرد. سفارت ایالات متحده آمریکا در تایوان 
خبر داد که واشنگتن رزمایش های چین در 
اطراف تایوان را از نزدیک تحت نظر دارد و 
»آسوده خاطر است واطمینان دارد که منابع و 
توانمندی کافی را در سطح منطقه برای تضمین 
صلح و ثبات در اختیار دارد.« به  رغم آن که 
واشنگتن در سال 1۹۷۹، روابط دیپلماتیک با 
تایپه را به نفع پکن قطع کرد، اما عملا برخلاف 
میل چین، از هرگونه حمایتی از این جزیره دریغ 
نمی کند. پکن نیز تأکید کرده است که تایوان 
مهم ترین و حساس ترین موضوع در روابط با 
ایالات متحده است و این مساله به یک منبع 
تنش میان دو کشور تبدیل شده است. وزارت 
دفاع تایوان گزارش کرد که ۷1 هواپیمای 
نیروی هوایی چین و ۹ کشتی نیروی دریایی 
این کشور را در اطراف تایوان مشاهده کرده 
است. تایوان نقشه ای را منتشر کرده است که 
نشان می هد نیمی از این هواپیماها از جمله 
سوخو 3۰ و G11 از خط میانی تنگه تایوان 

عبور کردند.
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کارشناسان حوزه گردشگری معتقدند: ورود گردشگران فرانسوی 
و آلمانی به بریتانیا به دلیل محدودیت های پس از »برگزیت« رو به 
کاهش است. به گزارش ایسنا به نقل از گاردین، از زمانی که در سال 
گذشته مقررات دوران کرونا در اروپا به پایان رسید، رونق صنعت 
گردشگری آغاز شد، اما نشانه هایی وجود دارد که نشان می دهد 
شمار قابل توجهی از گردشگران فرانسوی و آلمانی که دو مورد از 
بزرگ ترین بازارهای گردشگری بریتانیا به شمار می روند، از این 
کشور فاصله گرفته اند. شهروندان اتحادیه اروپا از اکتبر سال ۲۰۲1 
برای ورود به بریتانیا به پاسپورت نیاز دارند، این درحالی است که 
پیش تر آنها می توانستند از کارت شناسایی برای سفر به این منطقه 
استفاده کنند. نکته قابل توجه اینجاست که کمتر از نیمی از جمعیت 
فرانسه و آلمان پاسپورت معتبر در اختیار دارند. کسانی که در مقاصد 
گردشگری و کسب وکارهای حوزه گردشگری بریتانیا مشغول 
کارند می گویند با وجود بازگشت تعداد زیادی از آمریکایی ها به 

این کشور، از فرانسوی ها و آلمانی ها خبری نیست. این مسأله به 
اندازه ای مقامات »جرزی« را نگران کرده که ماه گذشته از طرحی 
برای امکان ورود شهروندان فرانسوی با استفاده از کارت شناسایی 
برای سفرهای یک روزه  خبر دادند. در سالجاری، آمارهای تورهای 
»آکسفوردشر« نشان می دهد که رزروهای گردشگران فرانسوی و 
آلمانی به یک دوم آمارهای سال ۲۰1۹ رسیده است. شمار وسایل 
 Le Shuttleنقلیه مسافرانی که در دو ماه نخست سال ۲۰۲3 از تونل
بین فرانسه و بریتانیا عبور کرده اند در مقایسه با سال ۲۰1۹ که 31۴ 
هزار و ۴۹۷ نفر گزارش شده بود به ۲۵1 هزار و 1۷۵ مورد کاهش 
پیدا کرده است. همچنین شرکت ترابری »بریتنی فریز« در ماه 
دسامبر اعلام کرد که در سال ۲۰۲۲ حدود 1۵۵ هزار مسافر داشته، 
این درحالی است که این آمار در سال ۲۰1۹ حدود 33۸ هزار نفر 
اعلام شده بود. اما این کاهش آمار فقط به دلیل مسأله پاسپورت به 
وجود نیامده، بلکه »برگزیت« وجهه بریتانیا به عنوان یک کشور 

 Visit« پذیرای گردشگران را تحت تاثیر قرار داده است. داده های
Britain« و »Anholt Ipsos Nation Brand Index«  نشان 
می دهد که نگرش فرانسوی ها و آلمانی به موضع گیری بریتانیا 
تغییر کرده است. در سال ۲۰1۶، آلمانی ها بریتانیا را به عنوان 
هفتمین مقصد برتر برای بازدید انتخاب کردند و فرانسوی ها 
بریتانیا را در جایگاه نهم قرار دادند. در سال ۲۰۲۲ بریتانیا به ترتیب 
به جایگاه شانزدهم و چهاردهم سقوط کرد. مدیرکل موسسه 
گردشگری »UKinbound« معتقد است که اعمال قانون لزوم 
استفاده از پاسپورت برای ورود به بریتانیا، به عامل بازدارنده سفر 
شهروندان اتحادیه اروپا به ویژه گروه های دانش آموزی تبدیل شده 
است. گروه های دانش آموزی به شدت تحت تاثیر این مقررات قرار 
گرفته اند؛ چراکه اگر یک یا دو دانش آموز در یک کلاس 3۰ نفره 
پاسپورت نداشته باشند،  معلم ها ایرلند یا مالت را برای سفرهای 
زبان انگلیسی انتخاب می کنند. کودکانی همچون پناهجویان که 
پاسپورت غیراتحادیه اروپا دراختیار دارند همچنین برای ورود به 

بریتانیا به ویزای ۹۵ پوندی نیاز دارند.

»برگزیت« به مذاق گردشگران خوش نیامد

امانوئل ماکرون:
 اروپا نباید دنباله روی 

آمریکا باشد
رئیس جمهور فرانسه در مصاحبه با یک 
رسانه هشدار داد که اروپا باید به سمت استقلال 
راهبردی حرکت کند و به دنباله روی آمریکا 
تبدیل نشود. به گزارش فارس، امانوئل ماکرون 
در بازگشت از سفر اخیر به چین، طی مصاحبه 
با 3 خبرنگار حاضر در هواپیمای خود، خواستار 
استقلال راهبردی اروپا از آمریکا شد. وی در 
مصاحبه با »پالتیکو اروپا« که دفتر مرکزی آن 
در بروکسل بلژیک قرار دارد، گفت: اروپا باید در 
برابر فشار برای تبدیل شدن به »دنباله روهای 
آمریکا« مقاومت کند. به گفته ماکرون، اروپا 
باید وابستگی خود به ایالات متحده را کاهش 
دهد و از کشیده شدن به رویارویی چین و 
ایالات متحده بر سر تایوان اجتناب کند. 
وی درباره تئوری خود در زمینه »استقلال 
راهبردی« اروپا و تلاش اروپا برای تبدیل شدن 
به »ابرقدرت سوم« سخن گفت. رئیس جمهور 
فرانسه بیان داشت: »خطر بزرگی که اروپا 
مواجه است این است که وسط بحران هایی 
گیر بیفتد که بحران های ما نیست و این 
موضوع جلوی اروپا را برای ایجاد استقلال 
راهبردی خود می گیرد.« رئیس کاخ الیزه در 
اظهارات خود به ناکامی و ناتوانی اتحادیه اروپا 
و کشورهای اروپایی برای حل بحران جنگ 
اوکراین اذعان کرد. امانوئل ماکرون تصریح 
کرد: »اروپایی ها نمی توانند بحران در اوکراین 
را حل کنند، چطور ما می توانیم به طور معتبر 
در مورد تایوان بگوییم، مراقب باشید، اگر 
اشتباهی انجام دهید ما آنجا خواهیم بود؟ 
اگر واقعا می خواهید تنش ها را زیاد کنید، 
راه انجامش همین است.« رئیس جمهور 
فرانسه همچنین اعلام کرد که وابستگی اروپا 
به آمریکا برای تسلیحات و انرژی زیاد شده 
بود، اما اکنون باید روی تقویت صنایع دفاعی 
اروپا تمرکز شود. از نظر امانوئل ماکرون، اروپا 
همچنین باید وابستگی خود به »فراسرزمینی 
بودن دلار ایالات متحده« کاهش دهد. وی 
افزود: »اگر تنش ها بین دو ابرقدرت )آمریکا 
و چین( داغ شود، ما زمان و منابع لازم برای 
تأمین مالی استقلال راهبردی خود را نخواهیم 
داشت و به بنده و نوکر تبدیل خواهیم شد. 
هشدار ماکرون درباره وابستگی بیش از حد 
اروپا به آمریکا در شرایطی انجام شده که 
رئیس جمهور فرانسه طی چند سال اخیر 
چندبار بر لزوم ایجاد ارتش مستقل اروپایی 
تاکید کرده و از »مرگ مغزی ناتو« سخن 
گفته بود؛ اظهاراتی که به مذاق آمریکا خوش 

نیامد.

پس از استعفای دولت پیشین کویت به دنبال اعتراض نمایندگان 
پارلمان این کشور به تعدادی از وزرا و درخواست استیضاح آنها، 
امیر کویت در فرمانی تشکیل دولت جدید این کشور را اعلام کرد. 
خبرگزاری کویت، خبر داد که »نواف الاحمد« در فرمانی تشکیل 
دولت جدید این کشور به ریاست »احمد نواف الاحمد الصباح« را اعلام 
کرده است. فرمان جدید امیر کویت برای تشکیل دولت پس از دیدار 
ولی عهد با نخست وزیر، معاون اول او و »طلال الخالد« وزیر کشور و 

سرپرست وزارت دفاع صادر شده است. دولت پیشین کویت پس از سه 
ماه از تشکیل خود، به علت اصرار نمایندگان پارلمان مبنی بر استیضاح 
تعدادی از وزرای کابینه استعفا کرد. امیر کویت در اوایل ماه مارس 
گذشته فرزند خود احمد نواف الاحمد الصباح را مأمور به برعهده گرفتن 
ریاست هیأت وزیران و تشکیل دولت جدید در این کشور کرد. دولت 
سابق فرزند امیر کویت، ششمین دولتی بود که در عرض سه سال در 

این کشور تشکیل شد. 

به گفته مقامات دفاعی کره جنوبی، کره شمالی تماس های عادی و 
برنامه ریزی شده ارتش سئول را برای سومین روز بدون دلیل مشخصی 
بی پاسخ گذاشت. به گزارش ایسنا، کره شمالی و کره جنوبی دو بار در روز 
از طریق خط  تلفن های ویژه با یکدیگر تماس برقرار می کنند که یکی 
از آنها در نوبت صبح و دیگری در بعد از ظهر انجام می شود؛ اما از بعد 
از ظهر روز جمعه پیونگ یانگ دیگر به این تماس ها پاسخ نداده است. 
کره جنوبی، این کشور از طریق خط تلفن ویژه ارتش با کره شمالی تماس 

گرفت؛ اما این کشور پاسخ نداد. این مقامات گفتند که قصد دارند مجددا 
ساعت ۴ بعدازظهر با کره شمالی تماس بگیرند. هنوز مشخص نیست 
که چرا پیونگ یانگ این تماس ها را بی پاسخ می گذارد. تعلیق تماس ها 
میان این دو کشور توسط کره شمالی درحالی انجام می شود که تنش ها 
در شبه جزیره کره به دلیل آزمایش های موشکی اخیر کره شمالی در 
اعتراض به رزمایش های مشترک کره جنوبی و ایالات متحده آمریکا 

افزایش یافته است.

اعلام فرمان تشکیل دولت جدید کویت

کره شمالی به تماس های کره جنوبی پاسخ نمی دهد

رئیس چچن:  
 ضدحمله بهاری اوکراین 

به نفع روسیه تمام خواهد شد
رئیس جمهوری خودمختار چچن در اشاره به برنامه های 
مفروض اوکراین برای شروع یک ضدحمله در بهار، گفت: چنین 
اقدامی به نفع روسیه خواهد بود، زیرا نیروهایش فرصت جنگ 
در شرایط مساعدتر را می یابند. رمضان قدیروف بیان داشت: 
ضدحمله بهاری از سوی اوکراین که درباره آن زیاد گفته شده، به 
نفع روسیه خواهد بود زیرا نیروهای مسکو فرصت جنگ در شرایط 
مساعدتر را خواهند داشت. به گزارش راشاتودی، قدیروف در 
پستی تلگرامی گفت: از »گمانه زنی های توخالی« و نگرانی درباره 
برنامه مفروض کی یف برای شروع یک حمله که به طور گسترده 
انتظار می رود ظرف چند هفته آغاز شود، متعجب شدم. وی افزود: 
به شخصه خواستارم. یک ضدحمله موفق نیازمند منابع قابل توجه 
است؛ تلفات در بین حمله کنندگان غیرقابل اجتناب است. در عین 
حال، ما مواضع مساعد و محکم گرفته ایم. رئیس این جمهوری 
خودمختار روسیه در ادامه با بیان اینکه مسکو تاکتیک های 
خود را ارتقا داده و می تواند مانورهای اوکراین را در میدان جنگ 
پیش بینی کند، ادامه داد: »موضع دفاعی نیروهای ما به ما این 
امکان را می دهد از منابع کمتری استفاده کنیم.« قدیروف که 
نیروهایش در اوکراین برای روسیه می جنگند اخیرا پیش بینی 
کرد جنگ اوکراین تا پایان سالجاری میلادی و با پیروزشدن 
قوای روسیه پایان خواهد یافت. او در یک مصاحبه بیان کرد: 
»غرب به زانو درخواهد آمد و طبق معمول، کشورهای اروپایی 
مجبور خواهند شد در همه حوزه ها با فدراسیون روسیه همکاری 
کنند. هیچ نتیجه دیگری غیر از این وجود نخواهد داشت و نباید 
وجود داشته باشد.« رئیس منطقه خودمختار چچن قبلا گفته بود 
جنگ کنونی در اوکراین، با توجه به اتحاد دشمنان روسیه، جنگ 

جهانی سوم است.

 فرود اضطراری جنگنده های 
آمریکایی در ژاپن

براساس گزارش یک خبرگزاری ژاپنی، دو جنگنده نیروی 
هوایی آمریکا مجبور به فرود اضطراری در فرودگاهی در جنوب 
ژاپن شدند. به گزارش فارس، به نوشته خبرگزاری ژاپنی »کیودو«، 
دو جنگنده اف1۶- نیروی هوایی آمریکا روز شنبه به دلیل بروز 
نقص در موتور دست کم یکی از این جنگنده ها، مجبور به فرود 
اضطراری در فرودگاه »میاکو شیموجی شیما« واقع در استان 
اوکیناوای ژاپن شدند. به نوشته خبرگزاری »کیودو«، موتور یکی 
از این جنگنده ها زمانی که ۶۰ کیلومتر با جزیره میاکوی ژاپن 
فاصله داشت دچار مشکل شد. ارتش آمریکا اعلام کرده در حال 
تعمیر یکی از این جنگنده ها است اما اشاره ای به اینکه آیا جنگنده 
تحت تعمیر همان جنگنده نقص پیدا کرده در موتور است نکرد. 
از سوی دیگر گزارشی در خصوص وقوع مصدومیت یا تاخیر در 

پروازهای غیرنظامی به سبب این اتفاق مخابره نشده است.

چین حملات دقیقی را علیه تایوان شبیه سازی کرد

تشدید تنش  در تنگه تایوان
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با گذشت هفت سال از روابط سرد ایران و عربستان در 
ماه ها و روزهای گذشته شاهد اتفاقات بسیار مناسبی در این 
روابط بودیم. تمایل هر دو کشور برای از سرگیری روابط در هر 
میزانی که باشد حتما اثرات خود را در منطقه خواهد گذاشت. 
در پیرامون این تصمیم مهم و سرنوشت ساز دو قدرت مهم 
منطقه ای چند رویکرد و چشم انداز بسیار مهم قابل درک است 
که در ادامه بیان می شود؛ اولین رویکرد را باید در درک ایران 
از شرایط منطقه و بین المللی و همچنین تدابیر داخلی برای از 
سرگیری روابط بیان کرد. در دولت کنونی از ابتدای روی کار 
آمدن در سیاست خارجی درک مناسبی از لزوم روابط ایران 
با کشورهای منطقه همانند دولت های گذشته وجود داشته 
است. بارها رئیس جمهوری تاکید بر روابط منطقه ای و تقویت 
دیپلماسی منطقه ای، ایجاد روابط دیپلماتیک با شرق را بیان 
کرده اند. این نگرش و خط  مشی به دلیل درک شرایط کنونی 
منطقه و بین الملل است. به همین دلیل است که استفاده از 
فرصت ها بر حسب منافع جمهوری اسلامی ایران را شاهد 
هستیم. اکنون تمرکز قدرت های مختلف در جهان برای 
جبران برخی بحران های ناشی از درگیری های مناطق دیگر 
مانند اوکراین بر منطقه خاورمیانه است. یکی از نیات ایران بر 
تاکید بر روابط با دولت های منطقه ای بی اثر کردن تحریم ها از 
طریق روابط منطقه ای است همان طور که وزیر امور خارجه 
بیان کرده اند در دولت دکتر رئیسی در دو مسیر در تلاش برای 
بی اثر کردن تحریم ها و همچنین تلاش برای لغو تحریم ها در 
دستگاه دیپلماسی هستیم، بنابراین دکترین سیاست خارجی 
منتخب در حال حاضر برای منطقه سیاست خارجی متوازن 
است که اولویت نگاه به همسایگان در دستور کار است. در سال 
گذشته در اواسط سال 1۴۰1 روابط امارات و کویت با ایران به 
سطح سفیر ارتقا یافت و در روزهای گذشته نیز شاهد بازگشت 
ایران و عربستان به روابط طبیعی و اعلام روابط طبیعی دو کشور 
هستیم. بنابراین قدم های خوبی در این مسیر برداشته شده 
و اقدامات مناسبی صورت گرفته است. نکته مهم آنکه دولت 
ایران همیشه با تدابیر بسیار قوی روابط دیپلماتیک خودش 
را با کشورهایی که سال های طولانی دارای روابط سرد بوده، 
برقرار می کند و در خصوص عربستان هم همین طور است. 
رویکرد دوم در نگاه عربستان و تصمیم برای از سرگیری روابط 
است. عربستان اولا سال های زیادی است که با ایران به عنوان 
قدرت مهم منطقه دارای روابط سرد است و در جبهه مقابل 
ایران در منطقه سیاستگذاری کرده که اولین علت نتایج این 
هفت سال عضویت در سیاست گذاری مقابله با ایران است. در 
این سال ها و اتفاقات اخیر، دولت عربستان دریافته که تضاد 
بین ابرقدرت های منطقه ضررها و موانعی که برای منافع آن 
دارد بیش از دستاوردهایش است و خیلی مواقع عربستان به 
دلیل تحت تاثیر برخی کشورهای مخالف ایران صرفا به خاطر 
همگرایی با آن کشورها به مخالفت با ایران مجبور و متضرر شده 
است. بعد از گذشت سال ها عربستان دریافته که کشورهای 
منظور تلاش بر تسلط و ترسیم خط  مشی برای سیاست خارجی 
عربستان را دارند به عبارتی ادامه این مسیر به گرفتار شدن 
عربستان در تحت الامر بودن برای قدرت های خارجی منجر 
شده و در آینده به سختی می توان از جبهه آنها خارج شد، چراکه 
معادلات جهانی در حال تغییر است و کنار گذشتن واگریی 
منطقه ای و ایجاد روابط دیپلماسی منافع ملی و منطقه ای و 
جهانی را بهتر برای عربستان ایجاد می کند. رویکرد سوم و شاید 
مهم ترین رویکرد برای منطقه تاثیر این روابط دیپلماتیک برای 
منطقه و تقویت بیشتر روابط بر مبنای دیپلماسی در منطقه 
است. مهم ترین تاثیر روابط ایران – عربستان که هر دو کشور 
هم از آن آگاه هستند تاثیر بر قدرت منطقه ای است، چراکه اولا 
به خاطر اینکه ایران و عربستان دو قدرت صدرنشین منطقه 
هستند. ثانیا ایران و عربستان توانایی همراه کردن کشورهای 
متحد خود را در منطقه دارند. ثالثا موقعیت ژئوپلیتیک و 
دسترسی منابع در خاورمیانه بر اهمیت این منطقه همیشه 
تاثیر داشته است و این روابط و همگرایی در صورت رخ دادن 
باعث تسلط بر منطقه منابع و مدیریت منابع منطقه ای خواهد 
شد. حالا که ایران و عربستان از در توافق و دیپلماسی حتی 
تا بازگشایی مجدد سفارتخانه ها و کنسولگری ها پیش رفتند 
بی تردید قطب بندی منطقه سخت تر شده است و نامحتمل. 

چشم انداز آینده و برخی نتایج این روابط است.

رویکردهای مهم از سرگیری روابط 
دیپلماتیک 

یادداشت

خبــــر
 

  مسأله حجاب همچنان در جامعه مطرح است و 
قرائت های مختلفی از نوع حجاب در جامعه وجود دارد. چرا 
جامعه هنوز نتوانسته برای این موضوع یک راهکار عملی و 

منطقی پیدا کند؟
برای روشن شدن ابعاد این موضوع که در شرایط کنونی به موضوع 
مهمی در جامعه تبدیل شده باید به دین رجوع کنیم. به هر حال 
حجاب یک موضوع دینی است و به همین دلیل دین نیز راه حل آن 
را مشخص کرده است. در دین اسلام همه چیز با محبت، راهنمایی 
و آموزش انجام می شود. حتی انتخاب دین و اینکه انسان به کدام 
دین گرایش داشته باشند نیز اختیاری است و کسی نمی تواند آن را 
به دیگری تحمیل کند. اگر به زنان بی حجاب خدمات اجتماعی نیز 
ارائه نشود این وضعیت تنها در اماکن رسمی و اداری است و به محض 
اینکه از این محیط دور شدند رویکرد دیگری در پیش می گیرند. به 
عنوان مثال اگر زنان را مجبور کنیم که در فرودگاه ها حجاب داشته 
باشند به محض اینکه از فرودگاه خارج شدند به شکل دیگری 
رفتار می کنند. این رویه به معنای پاک کردن صورت مسأله است و 
مشکل را به صورت ریشه ای حل نمی کند. نباید انرژی و هزینه های 
اجتماعی را صرف پاک کردن صورت مسأله کنیم. متأسفانه 

عده ای دین را در حجاب خلاصه کرده 
و به نوع تفکر، رفتار، اخلاق و... بی توجه 
هستند. این در حالی است که نوع نگاه 
به زندگی، رفتار و اخلاق زنان جامعه در 
اولویت قرار دارد و باید به این موضوع 
توجه بیشتری صورت بگیرد. کسی که 
به بهانه بی حجابی روی سر زنان ماست 
می پاشد درک صحیحی از اسلام ندارد. 
  آیا جامعه ایران با توجه به 
همچنین  و  اقتصادی  مشکلات 
با  که  بین المللی  چالش های 
آن مواجه است از این ظرفیت 
مسأله  این  که  است  برخوردار 
همچنان به عنوان یک موضوع 
قرار  توجه  مورد  مناقشه  محل 

بگیرد؟
 گویی مسأله حجاب در جامعه به 
یک موضوعی برای لج بازی برخی ها 
تبدیل شده است. این در حالی است که 
حجاب در اسلام وجود دارد و محاسن 

زیادی نیز دارد. با این وجود به دلیل رفتار برخی که از رویکرد 
صحیحی در برخورد با این مسأله استفاده نمی کنند جامعه نسبت 
به این موضوع حساس شده و به همین دلیل شاهد بحث هایی بر سر 
حجاب هستیم. مشکل اصلی از آموزه های دینی نیست بلکه مشکل 
رفتاری است که برخی با رفتار و گفتار نسنجیده خود به شکلی رفتار 
می کنند که زنان جامعه را نسبت به این موضوع حساس کرده اند. در 
نتیجه نوعی لج بازی در این زمینه به وجود آمده که به سود هیچ کس 
نیست. نکته دیگر اینکه در ۴ دهه گذشته در مدارس و مراکز 
آموزشی آنچه لازم بوده درباره مسأله حجاب گفته شده است. اگر 
امروز برخی به شکل دیگری رفتار می کنند به دلیل اشکال و ضعفی 
بوده که در آموزش وجود داشته است. اگر آموزش مسائل دینی به 
خوبی صورت می گرفت امروز با چنین چالش هایی در جامعه مواجه 
نبودیم. به همین دلیل اگر به صورت ریشه ای به موضوع نگاه کنیم 

باید بخشی از مشکل را به شیوه های آموزشی 
در این زمینه ارتباط داد. در اسلام احترام 
متقابل و برخورد انسانی با هم نوع در اولویت 
قرار دارد و دین اسلام دین محبت و مهربانی 
است. در چنین شرایطی سوال این است که 

چرا برخی برخلاف این عمل می کنند؟
  تحلیل جامعه شناختی شما از زنانی 
که به شکل دیگری نسبت به حجاب 
مورد نظر افراد تندرو رفتار می کنند 

چیست؟
در مرحله نخست ما باید این نکته را 
بپذیریم که دیدگاه های افراد مختلف نسبت 
به یک مسأله متفاوت است و هر کسی به 
شکل دیگری نسبت به یک موضوع رفتار 
می کند. من فکر می کنم اگر این نکته کلیدی 
را بپذیریم بخش بیشتری از موضوع حل 
می شود و دیگر نیاز به دادن هزینه های 

اجتماعی بیشتر نیست. در مورد حجاب نیز همین مسأله وجود دارد 
و این احتمال وجود دارد که زنان جامعه 
دیدگاه های مختلفی درباره نحوه پوشش 
خود داشته باشند. البته این دیدگاه ها در 
نهایت باید در چارچوب شرع و قانون 
جامعه باشد. به نظر می رسد برخی این 
مسأله را درک نمی کنند و به همین دلیل 
به شکلی رفتار می کنند که باید با همه به 
یک شکل رفتار کرد. در چنین شرایطی 
است که برخی بر سر یک موضوع دچار 
لج بازی می شوند که در نهایت به ضرر 
همه تمام خواهد شد. دین اسلام نیز برای 
اختلاف سلیقه احترام قائل شده است. در 
زمان صدر اسلام برخی قصد داشتند یک 
نفر را سنگسار کنند. پیامبر اسلام)ص( 
با مشاهده این وضعیت از آنها سوال کرد 
آیا در بین شما کسی نیست که تاکنون 
تخلف و یا اشتباهی نکرده باشد که شما 
تصمیم گرفته اید به خاطر اشتباه این 
فرد آن را سنگسار کنید؟ بدون تردید 
همه افراد جامعه در زندگی با اشتباهاتی 
کرده اند. با این وجود نوع رفتاری که با اشتباهات آنها صورت می گیرد 
در اصلاح یا ادامه روند اشتباه تعیین کننده است. اینکه با فردی که 
اشتباه می کند برخورد سلبی صورت بگیرد یا اینکه آن را در مسیر 
اصلاح قرار بدهیم حائز اهمیت است. جامعه ما باید به سمتی حرکت 
کند که به جای اینکه با دیگران برخورد سلبی صورت بگیرد برخورد 
موثر و محترمانه صورت بگیرد تا شخص به اشتباه خود پی ببرد. این 

در حالی است که برخی چنین رفتار نمی کنند. 
  با توجه به شرایط موجود ادامه این روند چه پیامدهایی 

برای جامعه خواهد داشت؟
موضوع از دو حالت خارج نیست. افرادی که در این زمینه اقدام 
می کنند ناآگاه هستند که خطرناک است و یا اینکه به صورت آگاهانه 
چنین رفتارهایی را انجام می دهند که در چنین شرایطی نیز باید 
منتظر پیامدهای ناخوشایند اجتماعی آن باشیم. من معتقدم ما 

با هر دو نوع گروه مواجه هستیم. 
برخی آگاهانه چنین رویکردی 
را دنبال می کنند که هدف آنها 
ضربه به کشور است و برخی نیز 
ناآگاهانه در چنین مسیری حرکت 
می کنند که آن نیز خطرناک است. 
ما برای این ناآگاهی ها هزینه های 
زیادی پرداخت کرده ایم. در شرایط 
کنونی جامعه ایران با تورم و گرانی 
مواجه است و بخش های مهمی از 
جامعه با چالش های اقتصادی آن 
هم به صورت جدی مواجه هستند. 
از سوی دیگر در ماه های اخیر 
نیز شاهد تنش های اجتماعی در 
کشور بوده ایم. اگر به این نشانه ها 
توجه کنیم متوجه می شویم که 
برخی باید در رویکرد خود تجدید 
نظر کنند و به دلیل منافع ملی به شکلی رفتار کنند که تنش های 
اجتماعی فروکش کند. در شرایط کنونی جوانان با بحران بیکاری 
مواجه هستند. این وضعیت درباره زنان جامعه نیز وجود دارد و زنان 
با مشکلات جدی از نظر اقتصادی، شغلی و عاطفی مواجه هستند. 
در زمینه عدالت اجتماعی نیز وضعیت نسبت به گذشته مناسب 
نیست و شکاف طبقاتی شکل جدی تری به خود می گیرد. اعتماد 
اجتماعی یک روزه از بین نمی رود و یک روزه هم به دست نمی آید. 
اعتماد اجتماعی در سال های گذشته آسیب دیده و اگر قرار است 

ترمیم شود باید سال ها بگذرد. 
  چگونه می توان اعتماد و سرمایه اجتماعی را در بین 

گروه های مختلف اجتماعی افزایش داد؟
اعتماد و سرمایه اجتماعی یکی از مفاهیمی است که در توسعه 
و ثبات اجتماعی هر جامعه نقش مهمی دارد. اهمیت سرمایه 
اجتماعی به میزانی است که از آن به عنوان ثروت نامرئی یک کشور 
نام برده می شود. هنگامی که در یک جامعه سرمایه اجتماعی 
کاهش پیدا می کند مشارکت های سیاسی و اجتماعی نیز کاهش 
پیدا می کند. از سوی دیگر بی اعتمادی، ناامیدی، یأس و احساس 
محرومیت نیز در جامعه افزایش پیدا می کند. واقعیت این است 
که دولت تاکنون برای افزایش سرمایه اجتماعی کاری انجام 
نداده است. شرایط زندگی خانواده ها به شکلی رقم خورده که 
دیگر فرزندان نیز به پدر و مادر خود اطمینان ندارند. از سوی 
دیگر سطح اعتماد اجتماعی نیز در بین مردم کاهش پیدا کرده 
است. آیا امروز می توان عنوان کرد که مردم به عملکرد فلان مدیر 
اعتماد دارند. در کشوری که مردم آن با تورم۵۰ درصدی مواجه 
هستند قدرت خرید مردم روزبه روز کاهش پیدا می کند. واقعیت 
این است که در شرایط کنونی برخی از مدیرانی که به کار گرفته 
شده اند مفهوم توسعه اجتماعی را درک نمی کنند و این مفهوم در 
بین بازی های سیاسی آنها گم شده است. امروز سخنانی که از زبان 
برخی نمایندگان مجلس گفته می شود برخلاف خواست مردم 
است. در یک سال گذشته نمایندگان قوانینی را تصویب کرده اند 
که در زندگی مردم تأثیر نداشته است. در شرایط کنونی مردم نیاز 
به امنیت فکری دارند. این در حالی است که برخی به جای اینکه 
به مردم امنیت فکری بدهند با رفتاری که می کنند امنیت فکری 

مردم را خدشه دار می کنند. 

در 4 دهه گذشته در مدارس و 
مراکز آموزشی آنچه لازم بوده 
درباره مسأله حجاب گفته شده 
است. اگر امروز برخی به شکل 
دیگری رفتار می کنند به دلیل 
اشکال و ضعفی بوده که در 
آموزش وجود داشته است. اگر 
آموزش مسائل دینی به خوبی 
صورت می گرفت امروز با چنین 
چالش هایی در جامعه مواجه 
نبودیم. به همین دلیل اگر به 
صورت ریشه ای به موضوع 
نگاه کنیم باید بخشی از مشکل 
را به شیوه های آموزشی در 
این زمینه ارتباط داد

اعتماد و سرمایه اجتماعی 
یکی از مفاهیمی است که در 
توسعه و ثبات اجتماعی 
هر جامعه نقش مهمی دارد. 
اهمیت سرمایه اجتماعی 
به میزانی است که از آن به 
عنوان ثروت نامرئی یک 
کشور نام برده می شود. 
هنگامی که در یک جامعه 
سرمایه اجتماعی کاهش 
پیدا می کند مشارکت های 
سیاسی و اجتماعی نیز 
کاهش پیدا می کند

آرمان ملی- احسان انصاری: در هفته های اخیر اتفاقات متعددی در زمینه حجاب رخ داده است. این در حالی است که جامعه ایران به دلیل چالش های اقتصادی و بین المللی 
بیش از همیشه به کاهش تنش های اجتماعی نیاز دارد. با این وجود رویکرد برخی به شکلی است به جای اینکه تنش های اجتماعی را کاهش بدهد بیشتر سبب افزایش آن 
می شوند. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ریشه ها و پیامدهای این موضوع با دکتر مصطفی اقلیما، جامعه شناس و رئیس انجمن علمی مددکاری اجتماعی گفت وگو 
کرده است. اقلیما معتقد است: » گویی حجاب در جامعه به یک موضوعی برای لج بازی برخی تبدیل شده است. این در حالی است که حجاب در اسلام وجود دارد و محاسن 
زیادی نیز دارد. با این وجود به دلیل رفتار برخی که از رویکرد صحیحی در برخورد با این مسأله استفاده نمی کنند جامعه نسبت به این موضوع حساس شده و به همین 
دلیل شاهد مناقشه بر سر حجاب هستیم. مشکل اصلی از آموزه های دینی نیست بلکه مشکل رفتاری که برخی با حجاب می کنند و با رفتار و گفتار نسنجیده خود به 

شکلی رفتار می کنند که زنان جامعه را نسبت به این موضوع حساس کرده اند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 بازار نفت در تسخیر 
نرخ های تخفیفی

موضوع تخفیف های نفتی ایران به چینی ها 
موضوع جدیدی نیست اما گزارش تازه بلومبرگ 
بار دیگر این موضوع چند بار تکرار شده را به 
صدر اخبار حوزه انرژی در ایران و البته روابط 
خارجی کشور کشانده است؛ مساله ای که حالا 
مدت هاست بخشی از رقابت پنهان در لایه های 
زیرین تجارت در حوزه انرژی بین ایران و روسیه 

است. 
   تاخت و تاز خریداران نفت تخفیف دار 

ایران
 پالایشگاه های خصوصی چین حالا بیش از 
آنکه مشتری نفت روسیه باشند، به خریداران نفت 
تخفیف دار ایران تبدیل شده اند و البته بلومبرگ 
عامل آن را ارزان بودن نفت ایران نسبت به روسیه 
می داند. این رسانه در همین باره می نویسد: رقابت 
برای خرید نفت روسیه از سوی پالایشگاه های 
بزرگ دولتی چین و خریداران هندی باعث 
شده که بشکه های نفت مسکو نسبتا گران تر از 
نفت ایران شود. یک شرکت اطلاعاتی و ردیابی 
نفتکش ها، به بلومبرگ گفته که تخمین زده 
می شود پالایشگاه های خصوصی چین که به 
اصطلاح به آنها تی پات گفته می شود در ماه 
مارس ۸۰۰ هزار بشکه در روز نفت خام و میعانات 
گازی از ایران وارد کرده اند که ۲۰درصد نسبت به 
فوریه افزایش داشته است. حال باید توجه کرد که 
با رقم پیش فروش قیمت نفت برنت برای ماه مه، 
که حدود ۸۰ دلار بود، ایران 1۵درصد تخفیف 
برای نفت خود به چینی ها در نظر گرفته است و 
در این شرایط اگر ایران بتواند در ماه آینده، روزانه 
یک میلیون بشکه نفت به شرکت های خصوصی 
چینی بفروشد، بدون محاسبه هزینه های دور 
زدن تحریم ها و فقط با توجه به تخفیف های ارائه 
داده شده، بیش از 3۷۰ میلیون دلار دچار زیان 

خواهد شد. 
  درآمد 14. 7 میلیارد دلاری ایران از 

فروش نفت به چین
کما اینکه بر مبنای همین گزارش در 3 ماهه 
اول سال ۲۰۲۲، ایران روزانه به طور میانگین ۸۲۹ 
هزار و ۲۶۰ بشکه نفت به چین صادر کرده است 
که با این حساب می توان برآورد کرد صادرات 
نفت ایران در سال ۲۰۲۲ تا پایان ماه مارس ۷۴ 
میلیون و ۶33 هزار بشکه بوده است. همچنین 
صادرات ایران به چین در سال ۲۰۲1 میلادی 
بیش از ۲۶3 میلیون بشکه بوده است؛ بنابراین 
حدود ۲1 درصد از صادرات نفت ایران به چین 
از ابتدای سال ۲۰۲1 تاکنون در 3 ماهه ابتدایی 
سال ۲۰۲۲ انجام شده است. افزایش صادرات نفت 
ایران به چین در این مدت در حالی اتفاق افتاده 
که حالا مشخص شده رشد صادرات نفت ایران به 
چین ناشی از ارزان فروشی ایران بوده و تخفیف ها 
دلیل اقبال چین برای خرید نفت ایران در شرایط 
تحریم است. نگاهی به آمار های اوپک نشان 
می دهد که قیمت میانگین نفت ایران در سال 
۲۰۲1 میلادی حدود ۶۰ دلار در هر بشکه بوده 
و این رقم در 3 ماهه اول سال ۲۰۲۲ حدود ۹۷. ۵ 
دلار در برآورد می شود. با توجه به افزایش قیمت 
نفت در سال جاری میلادی و میزان صادرات نفت 
ایران به چین، درآمد ایران از صادرات نفت به 
کشور اژد های زرد، بیش از ۷. 3 میلیارد دلار است؛ 
بنابراین می توان این طور ارزیابی کرد که ایران 
در سال گذشته میلادی از صادرات نفت خود به 
چین در مجموع حدود 1۴. ۷ میلیارد دلار درآمد 
به دست آورده و با توجه به صادرات ۲۶3 میلیون 
بشکه ای، قیمت فروش هر بشکه نفت ایران به 
چین ۵۵. ۸۴ دلار برآورد می شود، اما در این میان 
باید توجه کرد که بخش اعظم نفت ایران توسط 
پالایشگاه های کوچک چینی مستقر در استان 
شاندونگ و از طریق واسطه ها و تحت عنوان نفت 

مالزی خریده می شود. 
  رکورد فروش 

این در حالی است که از سوی دیگر داده های 
شرکت اطلاعات کالا، کپلر، نشان می دهد ایران 
در ماه فوریه رکورد روزانه صادرات نفت به چین 
از سال ۲۰1۷ را زده و 1. ۲ میلیون بشکه نفت 
تحویل پالایشگاه های چینی داده و بر اساس 
همین گزارش تی پات ها با ظرفیت پالایش روزانه 
3. ۷ میلیون بشکه، عمدتا مایل به خرید نفت ارزان 
کشور های تحریمی مانند ایران و ونزوئلا هستند 
و این دو کشور برای حفظ بازار خود رقیبی چون 
روسیه را پیش روی خود دارند و در شرایطی که 
روسیه چندین برابر ایران نفت تولید می کند، در 
مجموع سهم بیشتری هم از بازار نفت چین به 
عنوان بزرگ ترین خریدار نفت جهان دارد. در 
همین حال باید توجه کرد که بر اساس داده های 
گمرک چین در ماه گذشته، روسیه بزرگ ترین 
تامین کننده نفت  خام به چین در ماه های ژانویه 
و فوریه بود و از عربستان سعودی که سال گذشته 
اولین تامین کننده نفت به چین بود، پیشی گرفته 
است، اما در همین حال مساله ای که در فروش نفت 
ایران باید مورد توجه قرار بگیرد این است که جنگ 
روسیه و اوکراین و تحریم های اقتصادی علیه حوزه 
انرژی و نفت و گاز روسیه هر چند از عوامل اصلی 
در دادن تخفیف  برای ایران است، اما این تنها عامل 
و یا حتی عامل اصلی در این وضعیت نیست بلکه 
عامل اصلی را همچنان باید فشار و شدت گرفتن 
تحریم های علیه ایران و به خصوص پس از دوران 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ در آمریکا دانست. 

دکتر مصطفی اقلیما در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

         مریم خالقی نژاد
استاد دانشگاه

 گزارشگران فساد 
 به صورت ناشناس گزارشگری کنند

با تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی، گزارشگران 
فساد می توانند بدون ارائه اطلاعات هویتی و تحت عنوان 
ناشناس اقدام به گزارش کنند. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( مجلس، گزارش 
کمیسیون قضایی و حقوقی در مورد طرح حمایت مالی از 
افشاگران فساد را بررسی کرده و مواد 1۶ و 1۷ این طرح را 
به تصویب رساندند. بر اساس ماده 1۶ این طرح، در صورت 
وجود حقوقی برای گزارشگر در سایر قوانین که در این قانون 
پیش بینی نشده است، وی می تواند از حقوق مذکور در آن 
قوانین نیز استفاده نماید. مشروط بر آنکه مطابق همان قوانین 
شرایط برخورداری از آنها را داشته باشد. بر اساس ماده 1۷ این 
طرح، گزارشگر می تواند بدون ارائه اطلاعات هویتی و تحت 
عنوان ناشناس اقدام به گزارشگری موضوع این قانون نماید. اما 
هرگاه گزارشگر در گزارش اعلامی به مرجع پذیرنده هویت خود 
را اعلام نماید یا به هر نحوی هویت وی برای مرجع پذیرنده 
کشف گردد، مرجع پذیرنده و مراجع رسیدگی کننده مجاز به 
افشای اطلاعات گزارشگر بدون اخذ رضایت قبلی وی نیستند. 
در صورت حضور گزارشگر با رضایت قبلی، صریح و موردی به 
عنوان شاهد یا مطلع نیز مقام تحقیق از گزارشگر جداگانه و 
بدون حضور متهم تحقیق می کند. مواجهه گزارشگر با متهم 
تنها در صورت رضایت قبلی، صریح و موردی او امکانپذیر است. 

مردم به امنیت فکری نیاز دارند
 نباید اجازه داد تنش های اجتماعی به دلیل اشتباهات برخی بیشتر شود

 پاسخ به مسأله حجاب در دین وجود دارد

  برخی آگاهانه و برخی 
ناآگاهانه به تنش های 

اجتماعی دامن می زنند

وقتی دیپلماسی سیاسی به نتیجه می رسد، 
برای آنکه وارد فاز دیپلماسی اقتصادی شود زمان 
می برد چون موانع بیشتری را سر راه خود دارد. 
به عبارت دیگر یک رابطه سیاسی به دیپلماسی 
اقتصادی کمک می کند ولی معلوم نیست آن 
را قطعا به سرانجام برساند. جمشید عدالتیان 
گرفتاری های اقتصادی ایران را ورای منطقه خواند 
و افزود: هم اکنون عراق می خواهد بدهی ایران را 

بپردازد اما نمی تواند چون تحریم های بالادستی 
مانع این کار می شود. این تحریم ها را آمریکا 
علیه ایران اعمال می کند که روی نتیجه بخشی 
دیپلماسی اقتصادی اثر می گذارد. این تحلیلگر 
مسائل اقتصادی اظهار کرد: در هر صورت تشنج 
زدایی و پیامدهای دیپلماسی سیاسی کمابیش 
روی دیپلماسی اقتصادی نیز اثر می گذارد؛ 
وقتی درب روابط سیاسی و گفت وگو باز باشد، 

امکان مذاکره در حوزه روابط اقتصادی نیز وجود 
خواهد داشت ولی به نتیجه رسیدن مذاکرات 
اقتصادی مولفه های خاص خود را می طلبد. 
وی با اشاره به مشکلات اقتصادی کشور افزود: 
برخلاف دیپلماسی اقتصادی، یکسری مولفه های 
همچون حجم نقدینگی، کسری بودجه، مشکلات 
ساختاری و مدیریتی اقتصاد در اختیار خود ماست 
و می توانیم روی آنها کار و موانع موجود در مسیر 

کنترل تورم را برطرف کنیم. عدالتیان تأکید کرد: 
در مجموع حل مشکلات اقتصادی کشور باید 
از دو مسیر دنبال شود، یک مسیر رسیدگی به 
علل داخلی هستند که کاملا در اختیار و کنترل 
خودمان است و دوم، مسیر دیپلماسی اقتصادی 
است که تا آنجا که امکان دارد باید تلاش کرد که 
عوامل تهدیدزا کاهش پیدا کنند تا از قبِل این 

اتفاق فرصت هایی در حوزه اقتصادی ایجاد شود.

جمشید عدالتیان:
 تحریم ها بر نتیجه بخشی دیپلماسی اقتصادی اثر می گذارد



  در ماه ها اخیر، متغیرهای فراوانی روی صنعت نشر تاثیر 
گذاشته و بازار کتاب نیز مانند بازار سایر اقلام، دستخوش 
تورم های قابل توجهی بوده است. ابتدا می خواهم نظر شما 
را درباره وضعیت این حوزه در آغاز سال جدید بدانم. شرایط 

را چطور می بینید؟
طبیعتا صنعت نشر در دو سه سال اخیر، تحت تاثیر افزایش 
نرخ ارز و گرانی اقلام مصرفی دچار چالش های اقتصادی فراوانی 
شد؛ که البته به این صنعت و بازار کتاب نیز محدود نبوده است. اما 
به نظر من عامل تاثیرگذار دیگری که علاوه بر چالش های اقتصادی 
در عرصه نشر شاهد آن بوده ایم، به بی ثباتی و تغییر سیاست ها و 
رویکردهای مدیریتی برمی گردد. متاسفانه در کشور ما، تغییر رفتار 
و سیاست های مدیران دولتی به قدری محسوس است که انگار 
تصور می کنند این حکومت است که تغییر کرده؛ نه دولت! طوری که 
تصمیم می گیرند همه رویه ها و ساختارهای مدیریتی را از نو، مطابق 
با سلیقه و تفکر خود بنا بگذارند. این مساله در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی نیز رایج است و وضعیت فرهنگ و تصمیمات فرهنگی در هر 
دولت، نسبت به دولت قبلی با تغییراتی مواجه می شود. به این فکر 
نمی کنند که مدیران دولت قبل هم به هرحال در چارچوب قوانین و 
اهداف کشور عمل کرده و مدیریت های جدید نیز باید با اهداف بهبود 
و پیشبرد آن اهداف و رویکردها پیش بروند. ازجمله مصادیق روشن 
این تغییر سیاست را می توان در برخورد اداره ممیزی با کتاب ها 
مشاهده کرد؛ به گونه ای که با روی کار آمدن دولتی جدید، انتشار 
بخش قابل توجهی از کتاب هایی که پیش تر با مجوز این وزارتخانه 
منتشر می شدند، با مشکل مواجه می شود و در نوبت چاپ های 
جدید، اعلام وصول نمی گیرند؛ چراکه معیارهای ممیزی مطابق با 

رویکرد و تفکر دولتمردان جدید، تغییر می کند. 

  از جمله مصادیق تغییر سیاست ها در دولت سیزدهم، 
می توان به تعطیل شدن طرح های فصلی و جایگزین شدن 
سامانه فروش کتاب، متوقف شدن روند واسپاری مدیریت 
نمایشگاه کتاب تهران به تشکل های صنفی و حتی در شیوه 
حضور ایران در بازارهای جهانی اشاره کرد. ارزیابی شما از 

این تغییر رویکردها چیست؟
متاسفانه مدیریت فرهنگی در اغلب دوره ها، خود را از دانش و 
تجربیات اهالی نشر، اتحادیه ها و تشکل ها بی نیاز دانسته است. این 
در حالی است که ناشران و کتابفروشان با سابقه ای در کشور وجود 
دارند که گرم  و سرد روزگار را چشیده اند، چندین دهه – بعضا بیش 
از نیم قرن- در این عرصه فعالیت داشته اند و فرهنگی بودن خود 
را در دوره های مختلف اثبات کرده اند. اگر تاریخ معاصر را بررسی 
کنید، می بینید که این صنف در اولین دوره مجلس شورای ملی، 
نماینده داشته اند و حتی در پیروزی انقلاب نیز نمی توان تاثیر 
ناشران و کتابفروشان را نادیده گرفت. این مصادیق نشان می دهد 
که فعالان چرخه نشر جزء تاثیرگذارترین اقشار جامعه بوده اند؛ اما 

جای تاسف دارد که در سال های اخیر، مدیریت  فرهنگی تنها به دایره 
رویکردهای فکری جناح  سیاسی نزد دولت های مستقر، محدود 
شده است؛ آنچنانکه مدیران دولتی تنها با آن دسته از فعالان نشر 
تعامل دارند که آن ها را با مواضع و سیاست های خود همسو می دانند. 
این در حالی است که صنعت نشر از ظرفیت های چشمگیری در 
ارتقای شاخص های فرهنگی، اجتماعی و حتی سیاسی- اقتصادی 
برخوردار است و توجه عام به این ظرفیت ها می تواند بسیاری از 

مشکلات را در جامعه حل کند. 

  در دولت های یازدهم و دوازدهم، گام هایی در مسیر 
ارتقای تعاملات و مشارکت های دولت و بدنه اصناف نشر 

برداشته شد، اما با اتفاقاتی مانند انتصاب 
کلیه  مدیران کمیته های برگزارکننده 
نمایشگاه کتاب از میان اشخاص دولتی، 
مورد  کمتر  تشکل ها  می رسد  به نظر 

اعتماد مدیریت فرهنگی اند. 
و در نهایت این جامعه است که بیشترین 
ضرر و زیان را به  لحاظ فرهنگی متقبل می شود. 
وقتی سازوکاری برای انتقال تجربیات بین 
نسل های مختلف و دولت ها وجود نداشته 
باشد، طبیعتا با افزایش هزینه ها و کاستی هایی 
در جامعه مواجه خواهیم شد. این یک واقعیت 
است که نمایشگاه های کتاب در اکثر نقاط 
جهان، توسط اتحادیه ها و تشکل های صنفی 
برگزار می شود؛ نه دولت ها، اما در ایران، این 
دولت ها هستند که به عنوان برگزارکننده، 
سیاست ها و سلایق خود را در برگزاری 
نمایشگاه های کتاب اعمال می کنند. وقتی 

اصناف و تشکل ها نقشی در برگزاری و سیاست گذاری این رویداد 
نداشته باشند، قطعا معایب و مضرراتی ایجاد می شود که اعلام 
انصراف برخی از مراکز نشر باسابقه از حضور در نمایشگاه، یکی 
از علائم و مصادیق این ضرر و زیان ها است. تداوم این رویکردها، 
شور و شوق فرهنگی و کتابخوانی را در جامعه کاهش می دهد و 
همان طور که گفتم، این جامعه است که در نهایت در این شرایط، 
متضرر می شود. متوقف شدن طرح های فصلی )عیدانه، تابستانه، 
پاییزه و زمستانه کتاب( نیز یکی دیگر از مصادیق نادیده گرفتن نظر 
و خواست صنف کتابفروشان است؛ طرح هایی که برای آنها زحمت 
کشیده شده بود و موفقیت های حائز اهمیتی را برای فضای فرهنگی 
کشور و نشر به همراه داشت. مدیران فرهنگی در دولت تصمیم 
گرفتند این طرح ها را تعطیل و با سامانه فروش کتاب، جایگزین 
کنند. آنها معتقدند طرح فروش مجازی کتاب به صورت دائمی، 
تاثیرات بیشتری بر دسترسی به کتاب و ارتقای فرهنگ کتابخوانی 
در جامعه دارد؛ درحالی که این طور به نظر نمی رسد و بررسی میزان 

موفقیت طرح جدید، به تجزیه و تحلیل های شفاف و تخصصی نیاز 
دارد. ما تا به حال در این سامانه مشارکت نداشته ایم و کتابفروشانی 

که در آن شرکت کرده اند باید نظر بدهند. 

  چه منطقی پشت این تصمیم بود؟
این تفکر وجود داشت که در طرح های فصلی، یارانه به 
از  حمایت  باعث  بیشتر  و  می یابد  تخصیص  کتابفروشان 
کتابفروشی های خاص می شود درحالی که یارانه به خریداران کتاب 
تخصیص داده می شد. البته ما سعی کرده ایم خودمان در مقاطع 
مختلف، تخفیف هایی را به مشتریان مان بدهیم اما طرح های فصلی 
در قالب یک طرح سراسری، تاثیرات قابل ملاحظه ای در ایجاد 
شور و هیجان در میان کتابخوان های سراسر 

کشور داشت. 

  گزارش های خانه کتاب نشان می دهد 
که قیمت متوسط کتاب در ماه های اخیر 
از 100 هزار تومان نیز فراتر رفته است. 
این شرایط، چه تاثیری بر روند مراکز 
نشر داشته و آیا صنعت نشر را مقتصدتر، 

گزیده کار تر و حرفه ای تر کرده است؟
بله. در واقع شرایط اقتصادی تیراژ ها را تا 
حد قابل ملاحظه ای واقعی  کرده؛ به طوری که 
ناشران با اتکا به امکانات چاپ دیجیتال، توازن 
بیشتری میان عرضه و تقاضای کتاب ایجاد 
کرده اند و این مساله، یکی از مصادیق حرفه ای 
شدن است. این مساله همچنین به ناشران 
کمک می کند تا در قیمت گذاری کتاب ها، 
عملکرد درست تری داشته باشند و هزینه های 
روز خود را در قیمت پشت جلد لحاظ کنند. بنابراین اگرچه کاهش 
تیراژ به خودی خود، می تواند یک عامل منفی تلقی شود که افزایش 
قیمت کتاب و کاهش توان خرید در جامعه از عوامل تاثیرگذار آن 
به شمار می آید؛ اما به حرفه ای شدن صنعت نشر کمک کرده، اما در 
شرایط فعلی، بزرگ ترین تهدیدی که متوجه ناشران و کتابفروشان 
است، فعالیت ناشران به اصطلاح کتابساز یا »پخته خوار« و عرضه 
کتاب های بی کیفیت از طریق سایت ها، فروشگاه های همیشه 
تخفیف آنلاین، غرفه های مستقر در مترو و... با تخفیف های 50 

درصد به بالاست. 

  درباره فعالیت قانونی )مجوزدار( این دست ناشران 
و تاثیرات آن  بر چرخه نشر بیشتر توضیح دهید. به نظر 
می رسد چاپ کتاب های کپی برداری شده و تقلبی، دیگر 
به جایگزین مطمئنی برای قاچاق کتاب )چاپ بدون مجوز( 

تبدیل شده است. 

متاسفانه بله. فرض کنید نشر ثالث در سال حدود 100 عنوان 
کتاب جدید چاپ می کند که از این میان، تنها چهار یا پنج کتاب 
در بازار، پرفروش می شوند و در بازگشت سرمایه نشر سهم اساسی 
دارند. سایر ناشران نیز چنین شرایطی دارند؛ آن وقت ناشران 
پخته خوار با شناسایی پرفروش های سایر ناشران، با کپی برداری و 
جابه جا کردن کلمات و جمله ها، همین کتاب ها را با قیمت پشت 
جلد به مراتب گران تر و اعمال تخفیف  های فریبنده، وارد چرخه 
فروش می کنند. درنظر داشته باشید که بخش اعظم اقتصاد بازار 
کتاب، متوجه خرید  افرادی است که کتابخوان های حرفه ای 
نیستند، اما خرید یک یا چند کتاب می تواند آنها را به سمت 
کتابخوانی ترغیب کند. این دسته از مشتریان، عموما اطلاعی از 
سوابق مراکز نشر، میزان کیفیت کتاب ها و توانمندی مترجمان 
ندارند و تنها تحت تاثیر تخفیف های نامتعارف، به جای اینکه کتاب 
را از ناشران اصلی تهیه کنند، جذب ناشران پخته خوار می شوند. در 
این میان؛ هم ناشران اصلی که روی عناوین پرفروش سرمایه گذاری 
کرده اند متضرر می شوند و هم مخاطبانی که با خواندن نسخه های 
بی کیفیت، ممکن از کتاب خواندن دلزده شوند و شانس کتابخوان 

شدن را از دست بدهند. 

  همان طور که اشاره کردید، این طیف از ناشران یا بهتر 
است بگوییم ناشرنماها، با مجوز و پروانه رسمی فعالیت 
می کنند؛ پس چطور می شود با آسیب پخته خواری و 

کتابسازی مقابله کرد؟
قطعا این وظیفه به عهده ارشاد است. من همیشه تاکید می کنم 
که وظیفه اصلی وزارت ارشاد )اداره کتاب( ممیزی کردن کتاب ها 
نیست؛ بلکه فراهم کردن شرایطی است که کتاب های سالم 
و باکیفیت به دست مردم برسد؛ یعنی کتابی که محتوا، زبان، 
ویراستاری، صفحه بندی، کیفیت و... بدون عیب و ایراد باشد. حالا 
اگر کتاب های پرفروش ناشران از سوی ناشران پخته خوار، مکررا با 
دستکاری روی متن اصلی، بدون ویرایش های حرفه ای و به شکل 
پرغلط مجوز نشر می گیرند و به بازار می آیند، چه کسی جز ارشاد 
می تواند مسئول باشد؟ مگر اتحادیه ها چقدر می توانند با این مساله 
مقابله کنند؟ اگر در سال های اخیر سری به نمایشگاه کتاب زده 
باشید، حتما دریافته اید که این رویداد به جولانگاه ناشران کتابساز و 

کتاب های تقلبی تبدیل شده است. 

  اجازه بدهید گفت وگویمان را با مساله کاغذ به پایان 
برسانیم؛ اصلی ترین مواد مصرفی نشر که قیمت آن از بندی 
یک میلیون و 500 هزارتومان نیز فراتر رفته است. نظرتان 
در این باره چیست و آیا حمایت از تولید کاغذ ایرانی توانسته 

از مشکلات بکاهد؟
حکایت کاغذ ایرانی، همان حکایت خودروی ملی است؛ یعنی 
کیفیت پایین تری نسبت به کاغذهای خارجی دارد و از طرف 
دیگر، تفاوت قیمتی که با نمونه های خارجی باکیفیت دارد، چندان 
مزیت ساز نیست. کاغذ داخلی متاسفانه نه کیفیت لازم را دارد و نه 
جوابگوی نیاز صنعت نشر است؛ بنابراین ما در نشر ثالث از کاغذ 
ایرانی برای انتشار کتاب هامان استفاده نمی کنیم. این در حالی 
است که ما در سال های جنگ از کاغذ جنوب )هفت تپه( استفاده 
می کردیم و کیفیت آن به گونه ای بود که آن کتاب ها امروز هم 
بعد از گذشت 40 سال، هنوز کیفیت لازم را دارند. اما به روز نشدن 
خطوط تولید و مستعمل شدن آنها طی چند دهه باعث افت شدید 
کیفیت شده است. صحبت هایی هم که بعضا از مسئولان می شنویم 
که تولیدات داخلی 80 درصد مشکل نشر را حل می کند یا ایران 
صادرکننده کاغذ خواهد شد، عملا با واقعیت بازار نشر متفاوت است. 
همچنین محدودیت های ناشی از تحریم باعث شده تنوع کاغذها 
در بازار داخلی کم شود و در این شرایط ناشران امکان انتخاب کاغذ 
مناسب برای انتشار انواع کتاب ها را ندارند. این موارد به علاوه  افزایش 
هزینه های چاپ، صحافی و... باعث شده کنترل کیفیت تولید کتاب 
تا حدودی از دست ناشران خارج شود و فیزیک کتاب ها به دوره های 
پیشین بازگردد. به  هر حال مسئولان باید بپذیرند که مشکل صنعت 
نشر نیز مانند سایر صنایع، با شعار و وعده، و به شکل دستوری حل 
نمی شود و آنچه که باقی می ماند، کارنامه دولت هاست که مورد 

قضاوت قرار می گیرد.
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  برنامه های آژانس ادبی و ترجمه پلُ 
در بهار 1402

آژانس ادبی و ترجمه پل در ادامه فعالیت هایش 
برای حضور مؤثر در رویدادهای بین المللی نشر، به ویژه 
نمایشگاه های بین المللی کتاب جهان برای معرفی 
و تمهید مقدمات ترجمه و نشر آثار نویسندگان و 
ناشران ایرانی در کشورهای خارجی شرکت در 3 
نمایشگاه بین المللی را در خرداد 1402 در دستور 

کار دارد.  
1- نمایشگاه بین المللی کتاب ابوظبی: این 
نمایشگاه از یک تا هفت خرداد با حضور صدها ناشر 
عرب و ده ها ناشر و آژانس ادبی از کشورهای دیگر 
برگزار خواهد شد. نمایشگاه ابوظبی به دلیل مبادلات 
کپی رایت، معتبرترین نمایشگاه کتاب در جهان عرب 
است. آژانس ادبی پل امسال در میز اختصاصی خود 
در سالن کپی رایت نمایشگاه حضور خواهد داشت و 
قرار است در این نمایشگاه آثار 10 نویسنده ایرانی )در 
موضوعات ادبیات داستانی و علوم انسانی( را معرفی 
کند. برای هر نویسنده بروشوری تهیه شده که حاوی 
سرگذشت نویسنده و معرفی پنج اثر مناسب بازارهای 
نشر کشورهای عرب از هر نویسنده است. همچنین 
آثار 7 ناشر ایرانی هم در این نمایشگاه عرضه خواهد 
شد. ضمنا خرید رایت حداقل 10 رمان از ناشران عربی 
برای ترجمه و نشر به فارسی در ایران از دیگر برنامه های 
پل در این نمایشگاه است. کاتالوگ های عمومی آژانس 
حاوی ده ها اثر ارزنده ایرانی در قالب 4 موضوع هم در 
این نمایشگاه عرضه خواهد شد: کودک و نوجوان- 

ادبیات داستانی- ادبیات غیرداستنانی- تصویرگری.
  2- نمایشگاه کتاب تفلیس- گرجستان: این 
نمایشگاه از 4 تا 8 خرداد برگزار می شود. پل در این 
نمایشگاه غرفه و میز ندارد و به صورت بازدیدکننده 
تجاری شرکت خواهد کرد. در واقع از آنجا که این 
نمایشگاه سالن رایت ندارد، این امکان وجود نداشته، 
ازاین رو ملاقات ها در غرفه های ناشران گرجی انجام 
خواهد شد؛ قرار ملاقات با 24 ناشر گرجی. البته 
در نمایشگاه تفلیس همه ساله فستیوال بین المللی 
ناشران برگزار می شود که متأسفانه امسال برگزار 
نخواهد شد. امیدواریم سال آینده جزء یکی از 
مدعوین فستیوال باشیم. )هرسال تا 12 ناشر و آژانس 
بین المللی به این فستیوال دعوت می شوند. در این 
نمایشگاه هم برنامه معرفی و فروش رایت کتاب های 
ایرانی و همچنین خرید رایت حداقل 3 کتاب گرجی 

برای ترجمه و نشر در ایران راداریم. 
3-  نمایشگاه کتاب سئول - کره جنوبی: 
نمایشگاه سئول در هفته آخر خردادماه برگزار می شود. 
آژانس ادبی پل در این نمایشگاه با دعوت و هزینه 
اتحادیه ناشران کره جنوبی شرکت می کند. در 
این نمایشگاه میز اختصاصی داریم و برای ملاقات 
با ناشران و آژانس های ادبی کره ای قرار ملاقاتی 
تنظیم کرده ایم و بیشتر روی کتاب های کودک و 
نوجوانمان تمرکز خواهیم داشت. معرفی 6 نویسنده 
کودک و نوجوان ایرانی و آثارشان در قالب بروشورهای 
اختصاصی هر نویسنده به همراه عرضه بیش از 50 
عنوان کتاب کودک و نوجوان ایرانی در قالب کاتالوگ 
عمومی؛ ازجمله برنامه های اصلی مان در این رویداد 
است. همچنین برای ترجمه و نشر چند عنوان کتاب 
کره ای در ایران با ناشران کره ای در تعامل هستیم که 
امیدواریم قراردادهای آنها در نمایشگاه منعقد شوند. 
نویسندگان و ناشران محترم ایرانی برای کسب 
اطلاع بیشتر از شرایط معرفی و عرضه آثارشان در 
این رویدادها توسط آژانس ادبی پل با آدرس ایمیل 
polliteraryagency@gmail. com مکاتبه 

کنند. 

 تخلیه یک کتابفروشی
 به دلیل اجاره بها

مدیر خانه کتاب شفق، از تخلیه این کتابفروشی 
بعد از هفت سال فعالیت خبر داد و گفت: »درحال 
مکان یابی برای بازگشایی خانه کتاب شفق هستیم 
تا جوابگوی کتاب دوستان و علاقه مندان این حوزه 
باشیم.« محمدتقی حق بین، مدیر خانه کتاب 
»شفق« با اشاره به فعالیت این کتابفروشی از دی ماه 
سال 1394 تاکنون، افزود: »اجاره بهای این ملک 
طی هفت سال گذشته، از اجاره تمام فروشگاه های 
»شهر کتاب« بالاتر بوده و مثل سایر فروشگاه ها 
پرداخت شده است، حتی با اینکه در یک خیابان 
فرعی قرار داشت، اما تنها کتابفروشی منطقه بود که 
به کتاب های کودک و نوجوان توجه ویژه ای داشت.« 
وی به ایبنا توضیح داد: »بخش عمده ای از فضای 
خانه کتاب »شفق« به کودکان اختصاص داشت و 
حتی قبل از باغ کتاب تهران، نخستین بار کتاب ها را 
در نمایش سطح برای کودکان قرار داده بودیم و برای 
مردم منطقه مزیت خوبی بود.« حق بین با بیان اینکه 
ارتباط تابلوی همه ناشران و مراکز پخش در فروشگاه 
قرار دارد، ادامه داد: »این مراکز کتاب ها را امانی به ما 
می دادند و طبق یک روال در دوره های چهارماهه 
تسویه حساب می کردیم؛ همچنین کتاب ها تغییر 
قیمت نداشتند و مردم می توانستند برخلاف رویه 
بسیاری از کتابفروشی ها طی سال های اخیر کتاب ها 
را به قیمت پشت جلد خریداری کنند.« وی بیان کرد: 
»البته منافع اقتصادی ایجاب می کند که مالکان به 
درآمدهای بالاتر یا شغل های دیگری این مکان را 
اجاره بدهند که درآمد بیشتری داشته باشند اما نباید 
فراموش کرد که میزان اجاره خانه کتاب شفق مثل 
فروشگاه های معمولی سطح شهر بود.« حق بین با 
طرح این موضوع که با تعطیلی این کتابفروشی، 400 
متر از فضای فرهنگی تهران کاسته خواهد شد، گفت: 
»من بیش از 30 سال است که در این حوزه فعال 
هستم، این بار هم در برابر این مشکلات ایستادگی 
می کنم، مسیر کاری خود را ادامه می دهم و در زمینه 

گسترش ویترین کتاب تلاش می کنم.« 

اخبار کتاب

آرمان ملی- هادی حسینی نژاد: فرهنگ مکتوب 
به عنوان فرهنگی ترین  حوزه در جوامع شناخته 
می شود و صنعت نشر همچنان شاخصه  مهمی در 
تبیین جایگاه فرهنگی یک کشور به شمار می آید. 
این در حالی است که در سال های اخیر ناشران و 
دست اندرکاران بازار کتاب با مشکلات عدیده ای 
مواجه بوده اند؛ از تغییر سیاست ها و خط مشی های 
مدیریتی گرفته تا گرانی کاغذ و سایر اقلام مصرفی 
تولید که قیمت متوسط هر نسخه کتاب را در 
ماه های اخیر به بالای 100 هزار تومان رسانده است. 
در گپ وگفت کوتاهی که با یکی از چهره های 
شناخته شده صنعت نشر؛ یعنی محمدعلی جعفریه، 
مدیرمسئول و صاحب امتیاز انتشارات ثالث داشتیم، 
به بررسی عوامل تاثیرگذار بر شرایط این بازار 
فرهنگی پرداخته ایم؛ مسائلی همچون عملکرد 
دولت ها، محقق نشدن شعارها و تاثیراتی که بازار 
کتاب از فعالیت رسمی ناشران کتابساز متحمل 

می شود. این گفت وگو را در ادامه بخوانید. 

مجید جعفری اقدم
مدیر پل

مسئولان باید 
بپذیرند که 
مشکل صنعت 
نشر نیز مانند 
سایر صنایع، با 
شعار و وعده و 
به شکل دستوری 
حل نمی شود و 
آنچه که باقی 
می ماند، کارنامه 
دولت هاست

 مدیرمسئول انتشارات ثالث در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مشکلات صنعت نشر با شعار و دستور حل نمی شودمشکلات صنعت نشر با شعار و دستور حل نمی شود
 حکایت کاغذ ایرانی همان حکایت خودروی ملی است

محمد صابری
نویسنده و منتقد

نگاهی به بیگانه  آلبر کامو آقـای »برکنـــــــار«

انسانی که آلبر کامو آن را از مجموعه ای از تضادهای ممکن و 
ناممکن آفریده البته که همذات پنداری سخت و جان فرسایی را 
می طلبد برای همدردی و همدلی و یا دریافت بهتر این مجموعه  
گسسته  همچنان ناشناخته اما هرچه که هست، همزمان و در 
عین جدیتی آشکار، طنز تلخی  است از پیچیدگی های کالبد قرن 
بیستم و ماقبل آن و شاید نیز بعد آنکه چگونه آدم ها را در هبوطی 
ترسناک به خود واگذاشته و بی تفاوت از کنار همه  رنج های انسانی 
به تناسب و توازن گذر زمان عبور می کند، کالبدی نیمه جان که برای 
احیای ارزش ها کمترین توش وتوانی در سلول هایش جاری نیست، 
کالبدی که نومیدانه و نامنتظر خود را در جاری زمان رها کرده و برای 
هرگونه تغییر و حرکتی معلولیتش را بهانه ساخته. کالبدی برکنار 
از عصاره  حیات بشری! بیگانه  کامو نمادی ا ست انکار نشدنی در برابر 
عوام گرایی و سطحی نگری و جزم اندیشی. نشانه ای روشن و صریح از 
تنهایی و سرگردانی روحی ممتاز و متمایز، روحی دگراندیش شاید، 
بازتعریف لکه های سیاه چسبیده بر پیشانی قانون مداران جامعه ای  
است به تعریف خود مدرن در ظاهر و سنت آذین در باطن، تناقض 
آشکار، بن بستی رنج آلود. آری مورسو این ضدقهرمان دوست داشتنی 
کامو این چنین انسانی ا ست: انسانی که در برابر همه  رسم های غلط 
زمانه، نقاب ها، احترام های بی جا و بی دلیل، دروغ های مهوع و 
چندش آور و در یک کلمه صورتکی هزارو یک چهره ایستاده و حاضر 
نیست به ازای آزادی، زندگی و لولیدن میان این همه پلشتی و تباهی 
از حقیقت انسانی دست بردارد و در بیدادگاه همان نقاب پیشگان 

محکوم و همزمان در دادگاه وجدان بشری تبرئه می شود. 

»امروز مامان مرد شاید هم دیروز، نمی دانم. تلگرافی از آسایشگاه 
سالمندان به دستم رسید: مادر درگذشت خاکسپاری فردا. این 
معنایی ندارد، شاید دیروز بود.« بیگانه  کامو با این جمله  به ظاهر 
پیش پاافتاده اما عمیق و ژرف روایت گر زندگی مردی  است بی تفاوت، 
راستگو و به دوراز هرگونه تملق و تظاهر و ریا. شاید این حجم از 
صراحت لهجه و کلمه در دنیای پیچیده امروز نتواند گره ای از 
گره های درهم تنیده  معضلات جامعه باز کند، اما بی تردید درخور 
تحسین و تمجید است، شرافت محض است و تبلور انسانیت و به 
قول نیچه  بزرگ انسانی است، بسیار انسانی. با این شروع در ابتدای 
داستان بیگانه در ذهن مخاطب اتفاق غیرمعمولی نمی افتد به جز 
آن که باید برخی از دقایق زندگی اش را به شنیدن قصه ای معمول و 
البته متفاوت ازآنچه که شنیده بدهد اما هر چقدر که به پیش می رود، 
پس لرزه هایی را در اعماق وجودش حس می کند که دیگر مثل 
دقیقه های پیشین نمی تواند از آن برکنار بماند هرچند که مورسو 

قهرمان کتاب، »برکنارترین« آدم این داستان است. 
مراسم خاکسپاری به طرز کاملًا متعارفی با همه  رسومات 
تدفین فرانسوی برگزار می شود و آقای برکنار تنها در نقش یک 
تماشاچی همه  این لحظات را به یاد دارد. تنها اندکی بعد به زندگی 
همیشگی اش برمی گردد. تا این جای کار همه چیز سر جای خود قرار 
دارد اما یک اتفاق پیش بینی نشده برای آدمی که نه رفیق بازست و 
نه مصلح اجتماعی، آینده  او را تحت الشعاع قرار می دهد. در یک 
درگیری شاید بتوان گفت ناموسی، پای پلیس به زندگی چندش آور 
رمون باز می شود و مورسو را به پرتگاهی می کشاند که خود از آن 
بی خبر است. در نزاعی شاید بی دلیل، آقای برکنار خود را در نقش 
حامی رمون می بیند و ادامه  داستان به مرگ غیرمنتظره  عربی 
می انجامد که چند روز پیش از این درگیری بحث برانگیزی با رمون 

داشته و... داستان بیگانه به گمان من از زندانی آغاز می شود که قرار 
است محاکمه ای به ظاهر عادلانه صورت گیرد. شاید بتوان گفت آنچه 
کامو را در صف اول بزرگ ترهای ادبیات دنیا قرار داده، نوع روایت و 
پرداخت هوشمندانه  فلسفی- روانشناختی عمیق و خلاقانه ای 
است که مخاطب را در برابر انبوهی از اندیشه های تأمل برانگیز قرار 
می دهد: »هر چه بیشتر می اندیشیدم بیشتر چیزهایی را از حافظه ام 
درمی آوردم که قبل ترها ازشان غافل مانده بودم. آن وقت پی بردم 
آدمی که تنها یک روز زندگی کرده باشد می تواند صدسال به آسانی 
در زندان زندگی کند.« مورسو در جلسات دادرسی بیشتر از آنکه 
به خاطر قتل مورد بازخواست قرار گیرد، مورد مواخذه  رفتارهایی  
است که به زعم خود، کاملًا عادی و بی اهمیت است، اینکه چرا در 
مراسم تدفین مادرش و به زعم کامو در بازی همگانی مشارکتی فعال 
نداشته، اینکه بعد از مراسم به اتفاق ماری به سینما رفته، اینکه چرا 
نسبت به همه چیز این قدر بی تفاوت بوده و... که بیشتر برای پر کردن 
ادعانامه  بازپرس پرونده برای اثبات گناهکار بودنش در پرونده  قتل 
است. در بیگانه  کامو، با انسانی متفاوت و بی مسئولیت و درعین حال 
بی احساس مواجه هستیم که در نگاه اول شاید نتوانیم او را ازآنچه 
که برخلاف میل باطنی اش روی داده تبرئه کنیم اما اگر به کنه ذات 
راوی تعمق نه پیش داورانه که انسانی تری داشته باشیم، درمی یابیم 
که مورسو نماد اعتراض به قوانین قضائی و اجتماعی جامعه ای  است؛ 
سرخورده از بی عدالتی، جامعه ای که هنگام محاکمه گذشته هایی را 
واکاوی می کند و هیچ ارتباطی به قتل یا انگیزه  آن ندارد. جامعه ای 
که فکر می کند هیچ منطقی اجازه  برکنارماندن از رسوم جاری را 
ندارد. در این میانه نقش کشیش از جاذبه های فلسفی کاموست که 
برای تسکین درد محکوم  به اعدام با دعا و نیایش به میدان می آید و... 
از  زندگی  و  بر سر مرگ  با کشیش  قهرمان  جروبحث 

شگفت انگیزترین و زیباترین صحنه های رمان بیگانه است که ذهن 
مخاطب را به دورترین و تاریک ترین سلول های خاکستری مغز 
می برد و بدون هرگونه قضاوت و اندرزگویی معمول قصه ها او را با 
خود تنها به حل این معما وا می گذارد که بالاخره آیا مورسو مستحق 
اعدام است یا نه. کشیش می گوید: »عدالت انسان ها هیچ چیز نیست 
و عدالت خدا همه چیز است.« و مورسو در پاسخ می گوید »من اما 
به عدالت اول محکوم  شده ام و شما نمی توانید با این قبیل حرف ها 
که تنها برای سبک کردن اندوه محکومان می زنید چیزی از این گونه 
عدالت کم و یا زیاد کنید.« مورسو در واپسین دقایق مرگ زای زندگی 
به ماری می اندیشد که در پاسخ این پرسش که آیا او را دوست دارد 
یا نه، گفت نه و اینکه حاضر است با او ازدواج کند گفت شاید اگر تو 
بخواهی! و به مادرش و به دنیایی که فردا و پس از مرگ او از حرکت 
بازنخواهد ایستاد و به حرکت عمودی گیوتین که در پیش آمدن هیچ 
نشانی از رحم و مروت در چشم هایش مشاهده نخواهد شد. »این 
درنهایت مرگ است که به بازی و قهرمانی معنای حقیقی می دهد.«

نگاه کامو به مرگ، نگاهی ترسنده یا از سر استیصال نیست و 
درعین حال، پیشوازانه و خوش دلانه هم نیست. نگاهی صورت گرانه 
ومعنادار است به نقطه  پایانی. کامو معتقد است که مرگ سبب 
می شود در اهمیت آثار نویسنده ای اغراق کنیم، همچنان نیز مرگ 
یک شخص باعث می شود در اهمیت جایگاه وی نزد خودمان اغراق 
کنیم، بنابراین گذشته از مرگ ساخته شده است و مرگ آن را مملو 

از توهم می کند. 
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 1- از آثار تاریخی شــیراز- ناجور ۲- فائق شــدن- 
روشنایی- تهیدست  3- عیب جو- ریاضی دان انگلیسی- 
مقابل ۴- پارچه  طلایی- کجاست؟- مارپیچ بزرگ- منزل 
بزرگ ۵- ازمهره های شطرنج- گیاهی برای تقویت کننده 
مو- جدیدترکی- زیادنیست ۶- از جزایراندونزی- زادگاه 
ابراهیم)ع( ۷- ابزارک الکترونیکی- پروسرشار- شهری 
در استان اصفهان ۸-  درخواست ازخداوند- تکیه دادن- 
خــدای درویــش - دیدنــی از رژه ۹- فیلمــی ازرومن 
پولانسکی- شکست ورزشــی- لال شدن 1۰- خودروی 
کره ای- سفراداری 11- علامت مفعولی- دزدی- ممکن 
است-  واحدسطح 1۲- همنشینان- قسمت- نفس چاق- 
ســوره ۷۸ قرآن کریم 13- یارمشــهدی- ناشی - لباس 
شــنا 1۴- فضاپیمای روســی- شــهری درعربستان- 
کاخ مشهورفرانســه 1۵- فیلمی ایرانــی در ژانردرام به 
نویسندگی، کارگردانی رضا درمیشــیان- معروف ترین 

آبشارجهان

1- انیمیشن ایرانی در ژانر ماجراجویی به کارگردانی مشترک بهنود نکویی، محمدجواد جنتی و 
هادی محمدیان- مکتب نوگرایي ۲-  نیمه صورت- سوا- داخل کردن 3- خیاط- پایبند- ترسناک ۴- 
مطلع- روییدنی سر- نام دختر کورش - ضمیرفرانسوی ۵- نوعی پیشوند مضارع- فلفل سیاه- ماست 
چکیده- عموی حضرت ابراهیم)ع( ۶- جمع زیادي در مثل- سوگند ۷- نام امام هشتم)ع(- سخن 
گفتن- حمله ور ۸- در مرتبه نخســت- ضمیرســوم شــخص مفرد- حرف همراهی- روش وشیوه 
۹- پایتخت باهاما- حاشــیه کتاب- ضعف وسستی 1۰- هرجســمی دارد- فیلمی از محمدبانکی 
11- صندلی راحتی- وقت وزمان- علامت صفت عالی- گشوده 1۲-  سازشاکی!- شهرترکیه- دست 
عرب- پایان زندگی 13- میوه هزاردانه- هم چشــمی- ســازمان فضایی 1۴- از بیماری ها-  نوعی 

زردآلوی وحشی- آبرسان قدیمی 1۵- مومن- از نام های قدیم مراغه

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

D  عوامل پیدایش و تشدید »سندرم روده تحریک پذیر« ارتباط مستقیم پوکی استخوان با کمبود ویتامین
ویتامین D از جمله ویتامین های ضروری برای سلامت 
بدن است که نقش مهمی در تقویت سیستم ایمنی بدن 
دارد. تحقیقات نشان داده است که مصرف ویتامین D رابطه 
مستقیمی با سلامت استخوان ها، بهبود عملکرد عضلات 
قلب و ریه ها، سلامت اعصاب و روان، کاهش خطر ابتلاء به 
سرطان، کاهش علائم سندروم روده تحریک پذیر، بارداری 
سالم، پیشگیری از ابتلاء به آسم و آلرژی دارد. جدی ترین 
عارضه کمبود ویتامین  D کمبود کلسیم خون، کمبود 

فسفات خون، نرمی استخوان در دوران کودکی، تغییر 
فرم پاها، درد های استخوانی، جعبه ای شدن فرم جمجمه 
و کوتاهی قد و پوکی استخوان است. ویتامین D ناکافی غالبا 
با کاهش جذب کلسیم دستگاه گوارش، کاهش تراکم 
استخوان )پوکی استخوان( و در برخی موارد کاهش خفیف 
سطح کلسیم خون، افزایش هورمون پاراتیروئید همراه است 
که باعث تسریع در جذب استخوان می شود. ریزش مو هم از 

عوارض کمبود ویتامین D است.

سندرم روده تحریک پذیر )IBS( یک اختلال شایع 
است که معده و روده را تحت تأثیر قرار می دهد. عواملی 
که به نظر می رسد در پیدایش و تشدید علائم آن نقش 
داشته باشند، عبارتنداز: انقباضات عضلانی روده، 
مشکلات سیستم عصبی، عفونت های شدید، برخی 
خوراکی ها،  تغییر در باکتری های روده و استرس. 
اکثر افراد مبتلا به IBS علائم بدتر یا مکرری را در طول 
 IBS دوره های افزایش استرس تجربه می کنند. سندرم

بیشتر در افراد زیر ۵۰ سال و در اغلب موارد در زنان رخ 
می دهد. روش های تشخیصی از قبیل کولونوسکوپی، 
سیتیاسکن، آندوسکوپی فوقانی و آزمایش می توانند 
وجود یا عدم وجود IBS را تایید کنند. درمان IBS فعلا 
فقط بر تسکین علائم متمرکز است. بیمار سعی کند: 
از غذاهایی که علائم را تحریک می کنند اجتناب کند، 
غذاهای با فیبر زیاد بخورد، به مقدار زیاد مایعات بنوشد 

و به طور منظم ورزش کند و به اندازه کافی بخوابد.

 فرق بین استرس خوب و بد 
به گفته محققان، استرس به ۲ گروه مثبت و منفی تقسیم 
می شود که ممکن است برای هر فرد متفاوت باشد. وقتی صحبت 
از افزایش هوشیاری و عملکرد شناختی می شود، استرس می تواند 
سالم و محرک باشد. خستگی زمانی به یک مشکل تبدیل می شود 
که دائمی باشد یا به ندرت فروکش کند. در این صورت می تواند منجر 
به علائم فیزیکی مانند سردرد تنشی و درد مزمن شود. به گفته دکتر 
راس مورفیت، روانشناس بالینی مشخص کردن دلایل مشخص 
استرس خوب یا بد دشوار است، زیرا مواردی که در یک فرد می تواند 
باعث استرس خوب شود، در فرد دیگری ممکن است باعث استرس 
بدی شود. یعنی ۲ نفر می توانند دقیقا همان رویداد را تجربه کنند، 
مثلا یک پروژه جدید با ضرب الاجل های محدود، یکی ممکن است 
آن را به عنوان فرصتی برای رویارویی با یک چالش جالب تجربه کند، 
در حالی که دیگری ممکن است به طور خودکار انتظار شکست آن را 
داشته باشد. با این حال، برخی از عوامل استرس زای منفی مانند: 
از دست دادن یک عزیز یا مشکلات مالی جدی وجود دارد. میزان 
استرس در این امر نقش دارد و اغلب این فراوانی یا تداوم رویداد های 
استرس زاست، نه خود عوامل استرس زا که تعیین کننده خوب یا 
بد بودن استرس هستند.ی ک مطالعه توسط محققان نشان داد 
که استرس می تواند سطح هوشیاری و همچنین عملکرد رفتاری 
و شناختی را بهبود بخشد. به عبارت دیگر، محرک خوشایند در 
این شکل موقت استرس، می تواند افراد را به مقاومت بیشتر در برابر 
افسردگی سوق دهد. استرس زمانی به مشکل تبدیل می شود که در 
اثر فشار های خارجی پی درپی هرگز فروکش نکند و ممکن است به 
اضطراب تبدیل ود که لزوما ناشی از یک علت خارجی خاص نیست، 
بلکه احساسی است که فرد را مضطرب می کند. اضطراب خود را در 
احساس ضربان قلب سریع و ناتوانی در تثبیت نشان می دهد و  فرد 
احساس می کند که ذهنش در یک چرخه تکراری از وظایف درگیر 
است. استرس و تنشی که به اضطراب نمی رسد، محرک و فشار 
ملایمی به جلو است و عدم رهایی از استرس همان چیزی است که 

منجر به اضطراب می شود.

 نکتــــه
  داروی دیابت نوع ۲ 

در کاهش آلزایمر  موثر است
درمان دیابت نوع ۲ ممکن است به کاهش خطر افزایش زوال 
عقل کمک کند. تخمین زده می شود که ۵۵ میلیون نفر در سراسر 
جهان به زوال عقل مبتلا هستند. برخی از افراد در معرض خطر 
بیشتری برای ابتلاء به بیماری های مرتبط با زوال عقل هستند، از 
جمله افرادی که دیابت نوع۲ دارند. محققان دریافته اند که افراد 
مبتلا به دیابت نوع۲ که داروی دیابت پیوگلیتازون مصرف می کنند، 
نسبت به افرادی که این دارو را مصرف نکرده اند، کمتر در معرض 
ابتلاء به زوال عقل هستند. محققان می گویند:÷ دیابت تقریبا بر تمام 
سیستم های بدن از جمله مغز تأثیر منفی می گذارد. خطر ابتلاء به 
زوال عقل در افراد مبتلا به دیابت نوع۲ بین ۵۰ تا ۶۰ درصد بیشتر از 
افراد بدون دیابت است. این یکی از قوی ترین عوامل خطر قابل تغییر 
برای زوال عقل است. محققان توضیح می دهند: »مقاومت به انسولین 
که در دیابت مشاهده می شود، تصلب شرائین را تقویت می کند و 
متابولیسم انرژی را تغییر می دهد که می تواند منجر به تغییرات 
میکروواسکولار در مغز و در نهایت قطع جریان خون به شبکه های 
عصبی شود. علاوه بر این، دیابت نوع۲ با افزایش بیان اینترلوکین 
۶ در مغز مرتبط است، که باعث التهاب و استرس اکسایشی می شود 
که منجر به آغاز فرآیندهای پاتولوژیک دیده شده در بیماری آلزایمر، 
شایع ترین شکل زوال عقل در افراد مسن می شود. برای این مطالعه، 
محققان از داده های پایگاه داده های سلامت افرادی که به تازگی 
دیابت نوع۲ تشخیص داده شده بود و زوال عقل نداشتند، استفاده 
کردند. بیش از ۹1۰۰۰ شرکت کننده به مدت متوسط 1۰ سال 
پیگیری شدند. از این تعداد، 3۴۶۷ نفر داروی پیوگلیتازون دریافت 
می کردند. پس از تجزیه و تحلیل، محققان دریافتند که ۸.3 درصد از 
افرادی که پیوگلیتازون مصرف می کردند به زوال عقل مبتلا شدند، 
در حالی که 1۰ درصد از افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ که این دارو را 
مصرف نکرده بودند، دچار زوال عقل شده بودند. پس از محاسبه برخی 
عوامل سبک زندگی، دانشمندان دریافتند افراد مبتلا به دیابت نوع۲ 
که پیوگلیتازون مصرف می کنند، 1۶ درصد کمتر در معرض ابتلاء به 

زوال عقل در آینده هستند.

عمــود ی افقــی  

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
روغن ماهی یک مکمل اسیدچرب امگا 3 است که مطالعات نشان می دهد که می تواند به کاهش التهاب، بهبود سلامت قلب، محافظت از عملکرد مغز و رشد و 
توسعه مناسب کمک کند.  اسیدهای چرب امگا 3 فواید زیادی برای سلامتی دارند. بهترین راه برای تامین میزان مورد نیاز بدن خوردن ماهی های چرب حداقل 

دو بار در هفته است. همچنین می توانید امگا 3 را از دانه ها و مغزها مانند دانه کتان و گردو دریافت کنید. 

یکی از نکاتی که مادران باید در دوران منابع سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 
بارداری و شیردهی توجه زیادی بدان داشته 
باشند، مصرف کافی لبنیات و غذاهای 
محتوای کلسیم است، زیرا در دوران بارداری 
و شیردهی سیکل فیزیولوژیک منظم قطع 
می شود و تغییرات هورمونی که در این دوران 
اتفاق می افتد خانم ها را مستعد می کند که 
دچار کاهش تراکم استخوان شوند. همچنین 
این ریسک ایجاد می کند که آنها در سال های 
آتی زودتر دچار پوکی استخوان شوند. از 
سوی دیگر، یکی از مواد مغذی اصلی تولید 
شیر در دوران رشد جنین و شیردهی، 
کلسیم است از این رو نیاز به کلسیم در 
بدن خانم ها افزایش پیدا می کند؛ بنابراین 
اگر خانمی در این دوران به اندازه کافی 
غذایی های حاوی کلسیم استفاده نکند، 
این ریسک وجود دارد که بدن شان برای 
تهیه کلسیم مورد نیاز شروع به برداشت از 
استخوان آنها کند. این امر باعث افزایش 
ریسک پوکی استخوان می شود. لذا با توجه 
به این مسائل خیلی مهم است که خانم ها 
در دوران بارداری و شیردهی، در رژیم 
غذایی خودشان مصرف کافی لبنیات و مواد 
غذایی حاوی غذایی کلسیم را بگنجانند؛ 
خانم های باردار و شیرده باید روزی 3 واحد 
لبنیات مصرف کنند. در کنار این مساله 
فعالیت فیزیکی کافی هم برای پیشگیری 
از پوکی استخوان از اهمیت زیادی برخوردار 

است.

درمان سنگ کلیه با قهوه 
ویــــژه

تحقیقات نشــان می دهد نوشیدن 
قهوه می تواند خطر ابتلا به ســنگ کلیه 
را کاهش دهد. کافئین موجود در چای، 
نوشابه یا قهوه به نوعی عملکرد محافظتی 
دارد و می تواند خطر ابتلا به سنگ کلیه 
را کاهش دهد. به طوری که نوشیدن یک 
فنجان قهوه در روز قادر اســت احتمال 
ابتلا به سنگ کلیه را تا ۴۰ درصد کمتر 
کند. ســنگ های کلیه، رسوبات سختی 
هستند که بیشتر به علت افزایش غلظت 
املاح و نمــک در ادرار به وجود می آیند. 
وقتی غلظت برخی مواد که می توانند بلور 
تشکیل دهند )مانند کلسیم، اسیداوریک 
و اگُزالات( در ادرار افزایش می یابد، سنگ 
کلیه تشکیل می شــود. کسانی که قهوه 
یا چای می نوشند نســبت به افرادی که 
نوشــیدنی های بدون کافئین می نوشند 
کمتر در معــرض ابتلا به ســنگ کلیه 

هستند. 

 فتانه اکبری
  متخصص طب توانبخشی

کوتاه
تاثیر »اسفناج« و »بادام« بر مغز  

افرادی که غذا های غنی از منیزیم مانند اسفناج و بادام 
می خورند ممکن است مغز بزرگ تر و سالم تری داشته باشند. رژیم 
غذایی سرشار از سبزیجات برگ دار و آجیل ممکن است بهترین 
راه برای محافظت از پیچیده ترین اندام بدن باشد. مطالعه اخیر 
نشان داد افرادی که از رژیم های غذایی سرشار از منیزیم استفاده 
می کنند، کوچک شدن مغز مرتبط با افزایش سن کمتری دارند. آنها 
همچنین ضایعات ماده سفید کوچک تری داشتند که نشانه پیری 
مغز است. این اثرات به ویژه در زنان، )به ویژه زنان یائسه( آشکار بود. 
این مطالعه که در 1۰ مارس در مجله اروپایی تغذیه منتشر شد، 
داده های سلامتی حدود ۶ هزار شرکت کننده ساکن بریتانیا را در 
سنین ۴۰ تا ۷3 سال مورد تجزیه و تحلیل قرار داد. مؤسسه ملی 
بهداشت به بزرگسالان توصیه می کند که روزانه حدود 3۲۰ تا ۴3۰ 
میلی گرم منیزیم بخورند، اما شرکت کنندگانی که سالم ترین مغز 
را داشتند، بیش از ۵۵۰ میلی گرم منیزیم مصرف کردند. به گفته 
محققان، افزایش مصرف منیزیم ممکن است به میزان قابل توجهی 
به سلامت مغز منجر شود که همچنین انتظار می رود به حفظ 
بیشتر توانایی شناختی و کاهش خطر یا تاخیر در شروع زوال عقل 
کمک کند. اما این مطالعه جدید نشان می دهد که صرف پول برای 
مکمل های گرانقیمت برای تقویت عملکرد مغز ضروری نیست و فقط 
خوردن اسفناج بیشتر می تواند برای دریافت فواید سلامت جسمی 
و روانی منیزیم کافی باشد. منیزیم فواید سلامتی دیگری نیز دارد. 
دانشمندان اعلام کردند که منیزیم با جلوگیری از انقباض کلسیم 
در بدن باعث آرامش عضلات و استراحت بهتر می شود. دانشمندان 
اظهارکردند: افرادی که به منیزیم علاقه دارند بهتر است بیشتر آجیل 
بخورند تا مکمل. »تووار« گفت که بدن مواد مغذی موجود در غذا 
را بهتر از موادی که تولید و در مکمل ها قرار داده می شود، پردازش 
می کند. مکمل ها همچنین می توانند باعث اسهال و سایر مشکلات 
گوارشی شوند و مقادیر بسیار زیاد منیزیم می تواند منجر به کاهش 

فشارخون، بی حالی، افسردگی و گیجی شود.

روغن بذرکتان
یک قاشق غذاخوری روغن بذرکتان 

حاوی 7.26 گرم امگا 3 است که بیش از هفت 
برابر توصیه روزانه شماست. از آنجا که روغن 

بذرکتان نقطه دود پایینی دارد، پختن آن می تواند 
محتوای غذایی آن را کاهش دهد. روغن بذرکتان 

بهتر است در سس ها، دیپ ها یا اسموتی ها استفاده 
شود. دانه ها برای افزودن به غلات یا محصولات 

پخته شده عالی هستند، یا می توانید آنها را 
با آب مخلوط کنید.

ماهی قزل آلا
همه غذاهای دریایی حاوی امگا 

3 هستند، اما ماهی آزاد پخته شده 
به ترتیب با 1.24 و 0.59 گرم گزینه بسیار 
خوبی است. سایر ماهی های بزرگ مانند 

ماهی خال مخالی، قزل آلا، ماهی تن و 
باس دریایی نیز دارای سطوح بالای 

امگا 3 هستند.

شاه ماهی
پس از ماهی های بزرگ 

مانند سالمون، ماهی های 
علوفه گر دارای بالاترین سطح امگا 

EPA 3 و DHA هستند. این گروه شامل 
شاه ماهی با 1.71 گرم در هر وعده 3 
اونس و ساردین کنسرو شده با 1.19 

گرم است.

دانه چیا
دانه های چیا با 2.53 گرم امگا 

3 در هر قاشق غذاخوری، جایگزین 
خوبی برای افرادی است که طعم آجیل 

دانه کتان را دوست ندارند. دانه چیا حاوی 
فیبر و پروتئین بالایی است و منبعی 
عالی از موادمغذی برای افرادی که 

رژیم گیاهی دارند تبدیل 
می کند.

گردو
گردو سرشار از 

موادمغذی بسیاری از جمله 
امگا3 است. حدود هفت گردو 

حاوی 1.28 گرم ALA است و اگر 
آنها را به غذایی حاوی مرغ اضافه 

کنید، اثرات آن را تقویت 
خواهید کرد. 



 

پدربزرگش جان افراد زیادی را نجات داد 
نوه دهقان فداکار جان یک نفر را گرفت

آرمان ملی: این خبر نه اینکه جذاب و جالب باشد که 
تامل برانگیز است و جای بحث دارد و باید دید به لحاظ 
جامعه شناسی چه اتفاقی در جامعه ما رخ داده که فردی 
که پدربزرگش نماد فداکاری در ایران شناخته شده و 
عکسش توی کتاب های درسی دانش آموزان هم آمده، به 
جایی رسیده که بتواند آدم بکشد! کسی که پدربزرگش 
جان آدم های زیادی را با پریدن جلوی قطار و به خطر 
انداختن جان خود، نجات داد. رسانه ها ماجرای قتلی را که 
نوه دهقان فداکار مرتکب شده یک جریان عشقی دانسته و 
از زبان او نوشته اند: »من به دختری علاقه داشتم که بعد از 
مدتی از هم جدا شدیم و بعد متوجه شدم یکی از دوستانم 
با او ازدواج کرده است. نمی دانم چرا این مسئله باعث شد 
عصبانی شوم؛ عقل از سرم پرید و به سراغش رفتم و در یک 
چشم برهم زدن این اتفاق تلخ رخ داد.«به گزارش رسانه ها، 
سال ۹۸ به دنبال درگیری خونین در یکی از محله های 
کرج، پلیس در محل حادثه حضور یافت و با پیکر خونین 
مرد جوانی روبه رو شد و همزمان عامل این درگیری خونین 
که نوه ریزعلی همان دهقان فداکار کتاب های فارسی بود، 
بازداشت شد و طولی نکشید که به رغم تلاش تیم پزشکی، 
جوان زخمی در بیمارستان جان باخت و پرونده وارد مرحله 
جنایی شد. متهم جوان به جرمش اعتراف کرد و به دنبال 
صدور کیفرخواست از سوی دادسرای جنایی، این متهم به 

اتهام قتل عمد در صف محاکمه قرار گرفت. 
نوه دهقان فداکار مدتی بعد از ندامتگاه مرکزی کرج 
به شعبه یکم دادگاه کیفری استان البرز منتقل شد و پای 
میز محاکمه ایستاد. در ابتدای جلسه دادگاه، رئیس جلسه 
دادرسی متن کیفرخواست را خواند سپس از اولیای دم 
خواست در جایگاه بایستند و درخواست خود را درباره 
شکایت از متهم بیان کنند. اولیای دم، خواستار قصاص 
متهم شدند. در ادامه جلسه دادگاه، متهم، گفت که قصد 
کشتن دوستم را نداشتم، فقط می خواستم بدانم این ماجرا 
چه بود و حالا به شدت پشیمانم و از اولیای دم خواهش 
می کنم به جوانی ام رحم کنند و مرا ببخشند. پس از پایان 
جلسه دادگاه، قضات وارد شور شده و پس از چند روز با 
توجه به محتوای پرونده و درخواست اولیای دم، دادگاه 
حکم قصاص متهم را صادر کرد. با صدور حکم قصاص طولی 
نکشید که این حکم از سوی قضات دیوان عالی مهر تأیید 
خورد و متهم جوان در یک قدمی چوبه مرگ قرار گرفت. 
اما در حالی که متهم جوان در انتظار مرگ، لحظات سختی 
را در زندان تجربه می کرد سرنوشت طور دیگری رقم خورد 
و با تلاش تیم صلح و سازش دادگستری البرز، اولیای دم از 
حق قصاص خود گذشت کردند و بدین ترتیب اجرای حکم 
قصاص در شعبه ششم اجرای احکام دادگستری منتفی شد 
و نوه دهقان فداکار فرصت دوباره برای زندگی پیدا کرد. با 
توجه به رضایت اولیای دم، این متهم به زندان منتقل شد 
و حالا در انتظار محاکمه از نظر جنبه عمومی و اعمال ماده 

۶1۲ قانون مجازات اسلامی است. 

مالیات 
این همه دریافت مالیات از خودروها برای چیست؟ حداقل 
کاری که در قبال اخذ این مالیات شهرداری می تواند انجام 
دهد این است که آسفالت خیابان ها را مرمت نماید. چاله 
چوله های خیابان ها زیاد شده و بعضی از خیابان ها آسفالت 
کلی می خواهد ولی مشخص نیست چرا ترمیم چاله ها در 
دستور کار قرار دارد در صورتی که اگر آسفالت کلی ریخته 

شود به صرفه تر ازآن است که چاله را پرکنند. 
عبدی از تهران 

راهنمایی و رانندگی
تکلیف این موتور هایی که راهنمایی و رانندگی می گیرد 
و صاحبان این موتورها به دلیل نداشتن گواهینامه یا سند 
نداشتن به نام خودشان نمی توانند این موتورها را از پارکینگ 

خارج کنند چیست؟
قائمی از تهران 

گرانی میوه
قیمت میوه واقعا خیلی گران شده است و خرید آن برای 
قشر ضعیف جامعه خیلی سخت است. از مسئولان گرامی 
تقاضا داریم که نظارتی بر میادین میوه و تره  بار داشته باشند 

تا بلکه قیمت های میوه کمی پایین بیاید. 
یک شهروند از تهران

نبود روزنامه در دکه ها 
خواهشمندیم شمارگان روزنامه را بالا ببرید تا در توزیع آن 
مشکلی پیش نیاید، در اغلب دکه ها روزنامه زود تمام می شود 
و این موضوع باعث شده علاقه مندان و طرفداران پروپا قرص 
روزنامه موفق به تهیه آن نشوند. لطفا ترتیبی اتخاذ کنید تا 

این مشکل رفع شود. 
یک شهروند از قائم شهر

تورم
تورم و گرانی کمر مردم را شکسته است. گرانی مواد غذایی 
و خرید یا اجاره مسکن امان مردم را بریده! مسئولان دولتی 
اگر خواستار برقراری عدالت هستند به داد فقرا و دردمندان 
برسید. در حال حاضر افرادی هستند که حتی نمی توانند 

مایحتاج زندگی شان را خریداری کنند. 
اسدبیگی از تهران

آرمان ملی: نسل های متفاوت ایرانی بعضا شاهد نحوه برخورد 
نامناسب با مهاجران افغانستانی بوده اند. از همان کودکی؛ تا جایی 
که متاسفانه از برخی بی فرهنگی ها و عدم آموزش و آگاهی ها، 
منجر به این می شد تا از واژه »افغانی« به عنوان ناسزا هم استفاده 
شود؛ هرچند در سال های اخیر به همت فعالان حقوق بشر و به ویژه 
فعالان حقوق کودکان در آموزش کودکان بیشتر بی شناسنامه 
افغان، این نگاه تا حدی تعدیل پیدا کرده تا جایی که در سینما و 
تلویزیون ایران هم خواهران و برادران افغان چه به عنوان بازیگر و 
چه کارگردان و تهیه کننده، پا در عرصه فعالیت گذاشته اند اما گاه 
و بیگاه برخوردهای نامناسبی از جایی سر باز کرده و بار دیگر رخ 
می نماید. همین چند ماه اخیر، فاطمه مقصودی، نماینده مجلس، 
اظهاراتی در خصوص تفکیک دانش آموزان ایرانی از اتباع افغان بیان 
کرد و گفت این درهم بودن آن ها منجر به تاثیرپذیری ایرانی ها از 
فرهنگ افغانستان می شود و جالب اینکه این نماینده به ریشه های 
مشابه و همسان فرهنگی این دو کشوری که حالا از هم جدا 
افتاده اند توجهی نکرده بود. یک بحث دیگر، استفاده یا به بیان دیگر، 
سوءاستفاده از کارگران افغان است؛  برخی از یک سو می گویند که 
حضور آن ها منجر به بیکاری کارگران ایرانی شده و باید امکانات 
ارائه شده به آن ها محدود و زمینه های بازگشت شان به کشور مادر، 
فراهم شود و از سوی دیگر حضور آن ها بهانه ای می شود برای عدم 
افزایش حقوق کارگران ایرانی به این دلیل که افغان ها با قیمت 
بسیار نازل تر می توانند فعالیت های کارگری شما را انجام دهند. 
این موارد را گفتیم تا به جدید ترین نمونه های نگاه تبعیض آمیز به 
اتباع افغان نگاهی بیندازیم؛ آن ها را به بام لند راه ندادند؛ در تهیه 

بلیت مترو هم با مشکل مواجه شدند. 
   حواشی چهار روز ممنوعیت

خبر را افغان های ساکن ایران در صفحات مجازی از طرق مختلف 
بیان کردند. اینکه مجتمع تفریحی بام لند در روزهای خاصی از 
تعطیلات عید نوروز مراجعین خود را گزینشی انتخاب کرده و از 
ورود اتباع افغانستان، ممانعت به عمل آورده. اینطور که خبرنگارها 
به نقل از مسئولان حراست و نگهبانی بام لند، می گویند، این کار 
تایید و ذکر شده »برای راحتی شهروندان ایرانی، ورود افغانستانی ها 
در این چهار روز به مجتمع بام لند ممنوع شده است.« درست 
است که بسیاری از خود پایتخت نشین ها هم توانایی استفاده از 
مجتمع های تفریحی گرانقیمت را چه در ایام تعطیلات نوروز و 
چه سایر تعطیلات ندارند اما مسئولیت اجتماعی در بیان مسائل 
و مشکلاتی که مربوط به جامعه ای هستند که ما هم شهروند آن 
هستیم، به نظر نباید متوقف شود و بهتر است مسئولان توضیح 

دهند که مرادشان از راحتی ایرانی ها دقیقا چه بوده؟

   آغوش باز اعضا
اما بعد از این اتفاق خبرنگاران شهری به سراغ اعضای شورای شهر 
که دم دست ترین افراد برایشان بودند، رفته و از آن ها خواستند نسبت 
به این اتفاق ناگوار که در بخشی از شهر تهران رخ داده، اطلاع رسانی 
کنند، یکی گفت که به اعتقادش، مهاجرانی که مجوز قانونی ورود به 
خاک جمهوری اسلامی ایران را دارند، باید از تمام فضاهایی که منع 
قانونی برای حضورشان وجود ندارد، استفاده کنند و دیگری بیان کرد 
که این نوع نگاه را قبول ندارد و قوانینی در کشور درخصوص اتباع 
وجود دارد که این قوانین هم قدیمی است و به روز رسانی نشده و 

باید در این حوزه براساس مفاهیم انقلابی آغوشی باز داشته باشیم. 
   نرجس سلیمانی عذرخواهی کرد

اما روز گذشته یک مسئول غذرخواهی کرد در خبری مرتبط با 
اتباع افغان نه بام لند که اینبار درباره بلیت های مترو آن ها. و البته 
این عذرخواهی هم از سوی یکی دیگر از اعضای شورای شهر تهران 
ایراد شد. نرجس سلیمانی، نسبت به برخورد ناشایست با برخی از 

همسایگان شرقی کشور در تهران گلایه کرد. 
همشهری آنلاین، با این آغاز، ادامه داد که سلیمانی در صد و سی 
و هشتمین جلسه شورای شهر تهران طی تذکری گفته: »اخیراً 
به دفعات اخباری در ارتباط با رفتار ناشایست خصوصاً همسایگان 
شرقی کشور در تهران به گوش می رسد که تقبیح می شود.« این 

عضو شورای شهر تهران با این توضیح که این گونه موضوعات در 
شهری که الگوی جهان اسلام خواهد بود، پذیرفته نیست، بیان کرده 
که »بابت اختلال پیش آمده در مترو از شهروندان عزیز عذرخواهی 
می کنم و خواستار تعیین تکلیف مشکلات در سامانه بلیت هستم.« 
ما هنوز نمی دانیم که برخورد نامناسب در تهیه بلیت مترو چه بوده اما 
واکنش های مسئولین شهری در این زمینه نشان می دهد به نظر قرار 

نیست مشکل خاص ادامه داری باشد. 
   ریشه مشکل

معلوم نیست ریشه برخوردهای ناشایست با افغان های ساکن 
ایران از کجاست و آغازش به چه دلیل بوده اما اگر دایره دید ما ایرانی ها 
وسعت بیشتری پیداکند، متوجه خواهیم شد که ملیت افراد در 
هرکجای دنیا که باشند تعیین کننده نوع برخورد و مواجه با آن ها 
نیست. کافیست سری به کشورهای پیشرفته که آموزش را مبنای 
توسعه خود در زمینه های متفاوت قرار داده اند. اصلا به داخل کشور 
هم نگاه کنیم تا متوجه شویم نگاه تبعیض آمیز نه تنها میان ایرانی ها 
و افغانستانی ها که میان قشرهای متفاوت ایرانی هم وجود دارد؛ شمال 
شهری ها و جنوب شهری ها؛ شهری ها و روستایی ها؛ استان ها مورد 
توجه و مناطق محروم؛ زنان و مردان؛ فقیر و غنی... و شاید همین روال 
باعث شده به نوعی عادت بدل شود و در مواقعی هم در مورد افغانی ها 

و ایرانی ها بروز و ظهور پیدا کند.
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 بعد از حواشی ایجاد شده در فضای مجازی نسبت به راه ندادن اتباع افغان به مجتمع های تفریحی، مشکلات آن ها 
در تهیه بلیت مترو خبرساز شد

محدودیت های فراقانونی برای اتباع افغانستان
   نرجس سلیمانی در شورای شهر تهران از رفتار ناشایست با مهاجران افغان عذرخواهی کرد

عضو کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: 
این خطای راهبردی برخی از تصمیم گیران 
است که کنترلی بر قیمت های خانه های 
بالای شهر ندارند. هر چند مجلس مالیات بر 
خانه های لوکس را وضع کرده اما اگر کنترلی 
بر قیمت خانه های بالای شهر نباشد به طور 
قطع قیمت خانه در این مناطق به سایر مناطق 
تاثیر می گذارد و در نهایت با یک شیبی به سایر 

شهرها هم سرایت پیدا می کند. 
مجتبی یوسفی در گفت وگو با ایلنا درباره 
ضرورت حمایت از مستاجران و ارائه بسته 
حمایتی برای این قشر از سوی وزارت راه و 
شهرسازی و دولت سیزدهم و پیشنهادهای 
دولت برای طراحی بسته جدید، اظهار داشت: 
اولین نکته ای که باید به آن توجه شود این است 
که حوزه اقتصاد به ویژه حوزه ای که با سبد 
خانوار در ارتباط است با بخشنامه و دستور قابل 
کنترل نیست. به طور فراوان شاهد این نمونه ها 
بودیم چه در قیمت گذاری خودرو و چه سکه و 

چه در بخش اجاره بها. 
او با اشاره به تجربه بسته حمایتی مستاجران 
در سال های گذشته تاکید کرد: اتفاقی که در 
دو سال گذشته رخ داده  است این بود که دولت 
سقف ۲۰ تا ۲۵ درصدی برای حداکثر افزایش 
اجاره بها تعیین کرد و دیدیم که این اتفاق هم 
نیفتاد و این قیمت دستوری به اجرا نرسید. 
وقتی تورم افزایش پیداکرده، قیمت مصالح 

ساختمانی بالا رفته و در نهایت قیمت مسکن 
افزایش پیدا کرده، نمی توان با این روش بازار را 
کنترل کرد. به هیچ وجه موافق افزایش قیمت ها 
نیستیم اما باید تمهیدات واقعی برای کنترل 

وضعیت در نظر گرفته شود. 
این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: 
البته برگزاری ۶ جلسه شورای عالی مسکن 
با حضور رئیس جمهوری جای تشکر دارد 
و موضوعی که در دولت قبل شاید در یک 
یا دو جلسه شاهد حضور رئیس جمهوری 
بودیم و برگزاری جلسات این شورا با حضور 
رئیس جمهوری نشان دهنده توجه و اهتمام 

رئیس جمهوری به حوزه مسکن بوده  است. 
از  حمایت  راهکارهای  درباره  یوسفی 
مستاجران در شرایط فعلی و موجود اظهار 
داشت: برای رفع مشکل مستاجران باید به 
سمت اقدامات واقعی برویم که یکی از این 
راهکارها تولید مسکن و اجرای قانون جهش 
تولید مسکن و افزایش ساخت و ساز است 
که جای بحث دارد که این راهکار بلندمدت 
محسوب می شود. بهترین راهکار در شرایط 
فعلی ساماندهی بازار اجاره و مهم ترین راهکار 
پرداخت ودیعه مسکن متناسب با قیمت های 
واقعی بازار است. متاسفانه در بحث تسهیلات 
ودیعه مستاجران اقدام اجرایی انجام نشد. 
حداقل در زمان کوتاه مدت می توانیم از طریق 
ودیعه مسکن بخشی از مشکل مستاجران را 

حل کنیم. 
او با بیان اینکه باید از توان ودیعه مسکن به 
طور واقعی استفاده و موانع برای پرداخت وام 
ودیعه با سقف مناسب برداشته شود وگرنه 
موضوع حمایت از مستاجران بر روی کاغذ 
خواهد ماند، ادامه داد: تاکید می کنم سقف وام 
ودیعه باید مناسب واقعیت بازار باشد نه اینکه 
الان سقف ودیعه در نظر گرفته شده به اندازه 

اجاره ماهیانه هم نیست. 
این عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: 
در حالی که نتوانستیم در اجرای نهضت ملی 
مسکن موفق عمل کنیم حداقل برای حل 
مشکل مستاجران توان پرداخت اجاره آنها را 
تقویت کنیم. به هر حال اجرای قانون جهش 
تولید مسکن )نهضت ملی مسکن( یک اقدام 
بلند مدت است و دولت اقداماتی در این زمینه 
در حال انجام است هر چند که اشکالاتی وجود 
دارد اما به هر حال دولت در این مسیر حرکت 

رو به جلو کرده است. 
یوسفی گفت: از دیگر راهکارها کاهش 
مالیات و معافیت های مالیاتی برای مالکانی 
است که به بازار اجاره کمک می کنند و با 
مستاجران قرارداد بلند مدت و بالای یک ساله 

منعقد می کنند. 
او با اشاره به جمعیت مستاجر در کشورمان 
اظهار داشت: براساس آخرین گزارش ها و 
سرشماری سال 13۹۵ تعداد مستاجران در 

کشور ۶. ۵ میلیون خانوار است که البته قاعدتا 
به این شکل است که در شهرهای بزرگ این 
آمار بالاتر می رود و گفته می شود بیش از ۵3 
درصد از جمعیت تهران مستاجر هستند و در 
شهرهای کوچک تر جمعیت مستاجران نرخ 
کمتری دارند اما به طور متوسط در کشورمان 

۵1 درصد جمعیت مستاجر هستند. 
این عضو کمیسیون عمران درباره افزایش 
حاشیه نشینی در کلانشهرها تاکید کرد: در 
قیمت گذاری در کشورمان یک کف هرم 
قیمتی و یک راس هرم داریم، چه بخواهیم 
و چه نخواهیم همواره شاهد این اثرگذاری 
خواهیم بود که اگر در بالای شهر، قیمت هر 
متر مریع از یک ملک به 1۰۰ میلیون تومان 
برسد و اجاره این واحد هم برای مثال به ماهی 
۲۰ میلیون تومان برسد، به طور قطع در منطقه 
متوسط این قیمت ملک به ۸۰ میلیون تومان 
و در منطقه محروم و حاشیه همان شهر به 
3۰ میلیون تومان می رسد. یوسفی ادامه داد: 
این خطای راهبردی برخی از تصمیم گیران 
است که کنترلی بر قیمت های خانه های 
بالای شهر ندارند. هر چند مجلس مالیات بر 
خانه های لوکس را وضع کرده اما اگر کنترلی 
بر قیمت خانه های بالای شهر نباشد به طور 
قطع قیمت خانه در این مناطق به سایر مناطق 
تاثیر می گذارد و در نهایت با یک شیبی به سایر 

شهرها هم سرایت پیدا می کند. 

عضو کمیسیون عمران مجلس :

۵۱ درصد از جمعیت کشور مستاجرند

 انتقاد امام جمعه از
 »آشپزخانه اُپن«

آران  امام جمعه  سلیمانی  ابوالفضل 
و بیدگل ضمن تبریک میلاد امام حسن 
مجتبی)ع(، اظهار داشت: تجلیل سازمان 
روزه  از  بیدگل  و  آران  مهندسی  نظام 
اولی ها همراه با ضیافت افطاری کار بسیار 

پسندیده ای است. 
امام جمعه آران و بیدگل، گردشگری 
را یکی از پر درآمدترین شغل ها در منطقه 
کاشان عنوان کرد و گفت: عجین شدن 
مسائل فرهنگی، دینی و طبیعی در بناهای 
تاریخی شهرستان آران و بیدگل باعث 
شده تا گردشگران زیادی به این منطقه 

سفر کنند. 
او، بر لزوم حفط فرهنگ دینی اسلامی 
در ساخت و سازها تأکید کرد و یادآور شد: 
مهندسین ساختمان، با برنامه ریزی علاوه 
بر کاهش هزینه ها، مسائل ایمنی و فرهنگ 
دینی را نیز در ساخت و سازها حفظ نمایند. 
سلیمانی، بر لزوم الگو برداری از خانه های 
سنتی و تاریخی در ساخت و سازها تأکید 
کرد و گفت: خانه های مسکونی باید طوری 
ساخته شود که مانند بناهای سنتی و قدیمی، 
برای انسان روح بخش باشد.  رئیس شورای 
فرهنگ عمومی شهرستان آران و بیدگل در 
ادامه گفت: آشپزخانه اُپن مدل مناسبی 
برای منزل مسکونی نیست، زن نباید در 
معرض دید مهمان باشد. زن باید هنگامی 
که در خانه مهمانی وجود دارد، بتواند بدون 
آنکه در معرض دید مهمان باشد کارهای 
خود را انجام دهد و از نگاه دیگران مصون و 

محفوظ بماند. 
او خواستار تحول در ساخت و سازها شد و 
خاطرنشان کرد: انتظار داریم مهندسین در 
سال جدید علاوه بر تحول در حال و زندگی 
خود، تحول در خیابان ها، معابر و خانه سازی 

مردم نیز داشته باشند. 

احتمال کاهش مدت زمان 
خدمت سربازی

شنیده ها حاکی از تغییر مدت زمان 
خدمت سربازی در سال 1۴۰۲ است. ستاد 
کل نیرو های مسلح در مدت زمان خدمت 
سربازی بازنگری کرده است و بر همین 
اساس پس از ابلاغ به سازمان نظام وظیفه 
عمومی فراجا مدت زمان خدمت سربازی 
کاهش خواهد یافت. این در حالی است که 
پیش از این سرلشکر، باقری رئیس ستاد کل 
نیرو های مسلح گفته بود: در حال بررسی و 
پیگیری آن هستیم که طول مدت خدمت 
سربازی کاهش داشته باشد. در حال حاضر 
مدت خدمت سربازی در مناطق عادی برای 
سرباز بومی ۲۴ ماه و برای مشمول غیر بومی 
۲1 ماه در نظر گرفته شده است. اگر سرباز 
در مناطق امنیتی غیر درگیر یا بد آب و هوا 
دوره خدمت سربازی خود را بگذراند اگر 
سرباز بومی آن منطقه باشد ۲1 ماه و اگر 
سرباز غیر بومی باشد به میزان 1۸ ماه خدمت 
سربازی دارد؛ همچنین برای سربازان بومی 
و غیربومی که در مناطق درگیر عملیاتی 
خدمت سربازی خود را بگذرانند 1۷ ماه دوره 

سربازی در نظر گرفته شده است. 

پلیس مترو آماده اجرای 
دستور نیروی انتظامی 

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه گفت: هنوز ابلاغیه ای برای 
ممانعت از ورود و یا ارائه خدمات به بانوانی که 
کشف حجاب کرده اند به مترو نرسیده است. 

مسعود درستی در حاشیه یکصد وسی 
هشتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی 
در خصوص احتمال ممانعت از ورود بانوانی 
که کشف حجاب کرده اند به مترو با توجه به 
اظهارات فرمانده فراجا، گفت: نیروی انتظامی 
هر ابلاغیه ای داشته باشد برای پرسنل و 
نیروهای آن لازم الاجراست. لذا اگر دستوری 
در این زمینه داده باشد به تبع پرسنل پلیس 
مترو نیز آن را اجرا می کند ولی در خصوص 
جزئیات این موضوع اگر ابلاغیه ای وجود 
داشته باشد من مطلع نیستم. او در پاسخ به 
سوالی در خصوص تصمیم گیری در کمیته 
عفاف و حجاب برای ممنوعیت ورود بانوانی 
که کشف حجاب می کنند به مترو، تصریح 
کرد: کمیته عفاف و حجاب شهرداری و مترو 
از بابت ممانعت ورود این افراد تصمیمی 

نگرفته و تنها تذکر لسانی داده می شود. 
به نوشته ایسنا، درستی افزود: این تذکرات 
توسط پرسنل مترو شامل آقایان و بانوان داده 
می شود. در حال حاضر حسب وظیفه ذاتی 
خود خانم هایی که کشف حجاب دارند به آنها 
تذکر داده می شود و برای ممانعت از ورود و 
یا ارائه خدمات تصمیمی گرفته نشده است. 
در حقیقت حسب وظیفه شهری و سازمانی 
تذکر می دهیم. او تاکید کرد: تا صبح شنبه 
در خصوص ابلاغ فرماندهی فراجا چیزی را 
مشاهده نکردم و این خبر را صبح دیروز در 
رسانه ها دیدم. هنوز چیز مکتوبی ندیدم 
شاید در کارتابل بنده این ابلاغیه وجود 
داشته باشد. در خصوص پرسنل مترو نیز 
نیاز به ابلاغیه فراجا نیست و در چارچوب 
بخشنامه ها پرسنل و غرفه داران مترو 

رعایت های لازم را انجام می دهند. 

شما هم مدام احساس ناامنی می کنید ؟
نتایج مطالعات جدید پژوهشگران آمریکایی نشان می دهد: 
بسیاری از افراد به طور متوسط پنج بار در روز احساس ناامنی 
می کنند. این مطالعات بر اساس یک نظرسنجی از ۲ هزار نفر و 
بررسی سطح اعتماد به نفس آنها انجام شده و طی آن مشخص شد 

که برای بسیاری از افراد، رسیدن به اعتماد به نفس دشوار است. 
مطالعات جدید محققان نشان داد: افراد در مواجهه با 
موقعیت های دشوار مانند صحبت کردن در مقابل یک گروه بزرگ 
)٪۴۰(، عدم آمادگی مناسب برای کاری خاص )٪3۴( یا شروع 

یک کار جدید )٪۲۸( کنترل اعصاب خود را از دست می دهند. 
پاسخ دهندگان همچنین اعلام کردند: در شرایط ویژه و در 
موقعیت های ناخوشایند مانند امتحان یک برنامه جدید برای اولین 
بار )٪۲۷( یا ورود دیرهنگام به یک جلسه )٪۲۲( بسیار ناراحت و 

مضطرب می شوند. 
این نظرسنجی همچنین نشان داد: بسیاری از مردم اجازه 
نمی دهند مشکلات زندگی روحیه و اعتماد به نفس آن ها را از 
بین برده و در این مسیر نکات و ترفند های خاص خود را برای 
به دست آوردن اعتماد به نفس بیشتر استفاده می کنند. در صدر 
فهرست این عوامل، اتخاذ طرز فکر مثبت )۴۸درصد(، جلب 
حمایت خانواده و دوستان )۴۸درصد(، آمادگی برای انجام کارهای 

مختلف )۴۵درصد(، ورزش کردن )۴3درصد( و کمک به دیگران 
)۴1درصد( قرار دارند. 

در این میان نکته جالب اینجاست که ۵۵ درصد از کسانی که 
قبلًا اعتماد به نفس کاذب داشتند، گفتند که در واقع این موضوع 
به افزایش اعتماد به نفس واقعی آن ها کمک کرده است. علاوه بر 
این، یک سوم از پاسخ دهندگان )3۲درصد( اعلام کردند در بیشتر 
مواقع یا همواره احساس می کنند که باید تا زمان کسب اعتماد به 

نفس واقعی، تلاش کنند شرایط بهتری داشته باشند. 
نتایج این مطالعه همچنین نشان داد: برای سه چهارم )۷۶٪( 
افراد مورد بررسی قرار گرفته، اعتماد به نفس یک اثر دومینو 
وار دارد. یعنی بیشتر افراد زمانی که در یک زمینه تسلط داشته 
باشند در سایر زمینه های زندگی خود احساس امنیت می کنند. 
این موضوع به خصوص در مورد ورزش )٪3۴( و رابطه با خانواده و 
والدین )٪33( صادق بود. در این میان از هر 1۰ نفر ۷ نفر نیز گفتند 

که ورزش بر میزان اعتماد به نفس آن ها تأثیر می گذارد. 
کریگ الکساندر، از پژوهشگران این تیم مطالعاتی در رابطه با 
یافته های فوق می  گوید: تعجبی ندارد که یاد بگیریم فعال بودن و 
حفظ یک روال ورزشی مداوم می تواند به سلامت جسمی و عاطفی 
شما کمک کند. جدا از فواید فیزیکی آشکار، بعد از ورزش، احساس 

غرور و موفقیت نیز وجود دارد، به خصوص اگر تمرینی باشد که 
مرزهای توانمندی و رکوردهای قبلی شما را جابجا کند. 

در این میان نقش اطرافیان نیز بسیار مهم ارزیابی می شود، زیرا 
تقریباً نیمی از افراد اعلام کردند به دنبال حمایت از عزیزان خود 
بوده )۴۸درصد( و وقتی دیگران از آن ها تعریف می کنند احساس 

اطمینان می  کنند )31درصد(. 
علی رغم اینکه بسیاری از پاسخ دهندگان می دانند که برای 
داشتن اعتماد به نفس نباید به دیگران تکیه کنند، بخش عمده ای 
از آن ها اعتراف کردند که وقتی جوانتر بودند، برای نظرات دیگران 
بیشتر از نظرات خود )٪3۷( ارزش قائل بودند، اما ۴۶ درصد گفتند 
که اکنون نظر خودشان در مورد خودشان اهمیت بیشتری دارد. 

در خاتمه باید به یاد داشت که وقتی از نظر ذهنی یا فیزیکی 
احساس ضعف می  کنید، پیدا کردن انگیزه  ای برای حرکت در 
جهت مثبت دشوار است. در این مسیر، پیدا کردن یک برنامه 
عمل و ابزارهای مورد نیاز برای رساندن شما به هدفتان، اولین قدم 
محسوب می شود. از این گذشته، درک این موضوع که چه موانعی 
سرعت شما را کم کرده یا شما را عقب می اندازد، بسیار مهم بوده و 

به شما در بازگشت به مسیر درست کمک می کند. 
منبع: سینماپرس
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خبـــــر
قاتل پیرزن 80 ساله دستگیر شد

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان 
اصفهان از دستگیری معتادی که یک پیرزن 80 
ساله را به قتل رسانده و متواری شده بود، خبر 
داد. سرهنگ حسین ترُکیان بیان داشت: در 
پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر 
فوت مشکوک یک خانم 80 ساله در منزل خود 
اکیپی از کارشناسان مجرب تشخیص هویت 
و بررسی صحنه جرم در محل حضور یافته و 
با بستگان متوفی هماهنگ شدند. وی با بیان 
اینکه کارآگاهان با مشاهده آثار خفگی در گردن 
فرد مذکور پی به قتل او بردند، افزود: در ادامه 
مشخص شد 2 حلقه النگو و یک جفت گوشواره 
که همیشه همراه مقتول بوده نیز به سرقت رفته 
است. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان اصفهان عنوان داشت: با محرزشدن جنایت 
رخ داده کارآگاهان بلافاصله وارد عمل شده و 
تحقیقات علمی و تخصصی را آغاز کرده و در 
همان لحظات اولیه به مستاجر فرد مقتول که 
همسرش پرستاری او را می کرد مظنون شده و با 
توجه به متواری شدن وی شناسایی و دستگیری 
او را در دستور کار خود قرار دادند. سرهنگ 
ترُکیان گفت: جست وجو برای یافتن فرد قاتل 
با دقت و تیزهوشی تمام انجام گرفت و نهایتا 
در کمتر از 48 ساعت پس از وقوع حادثه متهم 
در حالی که در منزل یکی از اقوام خود در یکی از 
محلات شهر اصفهان مخفی شده بود شناسایی 
و در یک عملیات ضربتی پیش از اینکه فرصت 
فرار پیدا کند، دستگیر شد. این مقام انتظامی 
از کشف طلاجات مسروقه مقتول در بازرسی 
بدنی از متهم خبر داد و ادامه داد: قاتل که اعتیاد 
شدید به موادمخدر دارد صراحتا به قتل پیرزن 
80 ساله اقرار کرد و در خصوص نحوه ارتکاب 
جنایت عنوان کرد: »چند وقتی بود که مواد 
مصرفی ام تمام شده بود و بدجوری خُمار بودم و 
از طرفی هم پولی نداشتم تا بتوانم موادم را تهیه 
کنم تا اینکه فکر شیطانی سرقت طلاجات پیرزن 
به سرم زد. آخر شب که همسرم بعداز انجام 
کارهای پیرزن به خانه آمد صبر کردم تا او به 
خواب برود و بعد در حالی که ساعت از یک نصف 
شب گذشته بود آهسته و آرام کلید را برداشته 
و به منزل مقتول رفتم پیرزن آرام روی تختش 
خوابیده بود چشمم بی اختیار به النگوهای طلای 
او افتاد، دیگر هیچ چیز نفهمیدم یک روسری 
که کنار زمین افتاده بود را برداشتم و دورگردن 
پیرزن پیچیدم و او را خفه کردم و بعد از سرقت 
النگوها و گوشواره هایش از منزل بیرون زدم، 
می خواستم آنها را آب کنم که ناگهان ماموران 
پلیس را بالای سرم دیدم.« پلیس آگاهی استان 
اصفهان اظهارداشت: با اعترافات صریح متهم و 
بازسازی صحنه جرم پرونده این جنایت تکمیل 
و فرد قاتل با تشکیل پرونده برای انجام اقدامات 

قانونی تحویل مرجع قضائی شد. 

انهدام باند سارقان
 فرمانده انتظامی استان لرستان از انهدام 
باند 4 نفره سارقان و کشف 20 فقره سرقت 
تجهیزات مخابراتی و دینام کولر در شهرستان 
بروجرد خبر داد. سردار یحیی الهی اظهارداشت: 
درپی سرقت تجهیزات مخابراتی و دینام کولر 
در  موضوع  بروجرد  شهرستان  سطح  در 
دستورکار ماموران پلیس این شهرستان قرار 
گرفت. وي افزود: ماموران کلانتری 12 بروجرد 
با انجام کارهای اطلاعاتی 4 نفر اعضای باند 
سارقان را در این شهرستان شناسایی و طی 
عملیاتی غافلگیرانه آنان را دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی استان لرستان گفت: سارقان 
در تحقیقات پلیس به 20 فقره سرقت تجهیزات 
مخابراتی و دینام کولر اعتراف و همراه پرونده 

تحویل مراجع قضائی شدند.

رئیس پلیس پیشگیری تهران از دستگیری 
3 مرد جوان که از بانوان با تهدید سلاح سرد 
زورگیری می کردند، خبر داد و گفت: متهمان 
به 30 فقره زورگیری اعتراف کردند. سرهنگ 
محمد گودرزی بیان داشت: ماموران کلانتری 
134 شهرک قدس در حال گشت زنی در 
محدوده خیابان ایوانک تهران بودند که به 3 
مردجوان که به صورت پیاده، افراد گذری از 
پارک نهج البلاغه را زاغ زنی می کردند، مشکوک 
و تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار دادند. وی 
گفت: متهمان در همین حین به طرف خانم 
میانسالی حمله ور و با تهدید سلاح سرد از وی 
یکدستگاه تلفن همراه زورگیری و به سرعت 
از محل متواری شدند. این مقام انتظامی به 
اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی هر 
چه تمام تر ماموران کلانتری اشاره شد و بیان 

داشت: با اجرای طرح مهار و اعلام مشخصات 
متهمان به سایر گشت های انتظامی، هر 3 متهم 

در یک عملیات منسجم و پلیسی دستگیر و در 
بررسی های بیشتر از متهمان 2 قبضه سلاح 

سرد و یکدستگاه تلفن همراه که متهمان قبل 
از دستگیری سرقت کرده بودند، کشف شد. 
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ ادامه داد: 
متهمان 33 الی 35 ساله در تحقیقات اولیه به 
جرم خود و 30 فقره سرقت مشابه با همکاری 
همدیگر معترف و اظهارداشتند: پس از سرقت 
و زورگیری تلفن همراه اموال مسروقه را به 
فردی فروخته اند. سرهنگ گودرزی در پایان با 
اشاره به سوابق متهمان در امر سرقت و تحمل 
حبس در زندان خاطرنشان کرد: در این رابطه 
15 شاکی که اکثر آنها خانم های مسن بودند، 
شناسایی شدند. گفته می شود شناسایی مالخر 
اموال مسروقه در دستور کار پلیس قرار دارد. 
به گفته این مقام قضائی کلیه مالباختگان 
به همراه متهمان پرونده راهی مراجع قضائی 

شدند.

انهدام باند زورگیری از بانوانکوتـــاه

رئیس پلیس آگاهی تهــران بزرگ از دســتگیری جاعل 
مدارک معافیت سربازی که از این طریق اقدام به کلاهبرداری 
از مردم کرده بود، خبر داد. ســرهنگ علــی ولیپور گودرزی  
گفت: درپی وقوع کلاهبرداری های ســریالی مبنی بر جعل 
مدارک معافیت خدمت سربازی و کلاهبرداری  از مالباختگان 
در تهران، رسیدگی به پرونده در دستورکار تیمی از کارآگاهان 
اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت و آنان در 
تحقیقات ابتدایی متوجه شدند، یک مرد جوان با چرب زبانی 
و مانورهای متقلبانه و صحنه ســازی در رابطه با اخذ معافیت 
سربازی، مالباختگان را فریب داده و در ازای دریافت مبالغی، 
مدارک جعلی به آنها تحویل داده اســت. وی بــا بیان اینکه 
مالباختگان پس از مراجعه بــه مراکز ذیصلاح از جعلی بودن 
مدارک با خبر شده اند، بیان داشت: با توجه اهمیت موضوع، 

کارآگاهان وارد عمل شدند و با بهره گیری از شیوه های کشف 
نوین جرم و روش های علمی هویت متهم را شناسایی کردند 
که در ادامه نیز مشخص شــد وی از افراد سابقه دار بوده و در 
رابطه با جعل قبلا هم به زندان رفته اســت.  ولیپور گودرزی 
ادامه داد: کارآگاهــان در گام بعدی با اقدامــات اطلاعاتی و 
تحقیقات گسترده مخفیگاه متهم را در جنوب تهران شناسایی 
کرده و پی بردند وی قصد دارد از افــراد دیگری نیز با همین 
شیوه کلاهبرداری کند. وی افزود: کارآگاهان پس از دریافت 
این اطلاعات مهم بــا هماهنگی های لازم بــا مرجع قضائی 
راهی مخفیگاه متهم شدند و وی را در یک عملیات منسجم 
دستگیر کردند که در بررسی های اولیه، اسناد و ادوات جعل 
نیز از مخفیگاه موردنظر کشف شد. رئیس پلیس آگاهی تهران 
با اشــاره به انتقال متهم به مقر انتظامــی و انجام بازجویی از 

وی تصریح کرد: متهم پس از انتقال به اداره سیزدهم پلیس 
آگاهی در تحقیقات ابتدایی به جرم خود مبنی بر کلاهبرداری 
و جعل در زمینه مدارک معافیت خدمت سربازی اعتراف کرد 
و مالباختگان در مواجه حضوری نیز وی را شناسایی کردند. 
در ادامه نیز با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضائی متهم 
برای کشف جرائم احتمالی و شناســایی سایر شکات دیگر و 
میزان کلاهبرداری های انجام شده در اختیار کارآگاهان اداره 
ســیزدهم پلیس آگاهی قرار گرفت. وی در پایان با تاکید بر 
اینکه مدارک هویتی قابلیت جعل ندارند، گفت:  افراد مدعی 
جعل مدارکی مانند کارت پایان خدمت، معافیت و... ممکن 
است بتوانند شــکل ظاهری آن را جعل کنند، اما با توجه به 
هوشمندسازی سامانه ها به محض استعلام سوابق جعلی بودن 

مدارک مشخص می شود.

کلاهبرداری با جعل مدارک معافیت سربازی

دستگیری قاتل در صحنه جرم
فرمانده انتظامی شهرستان گنبدکاووس از دستگیری عامل 
قتل جوان 30 ساله در صحنه جرم توسط ماموران پاسگاه انتظامی 
آق آباد خبرداد. سرهنگ محمود علی فر اظهارداشت: در پی اعلام 
مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر وقوع یک فقره درگیری 
منجر به قتل در یکی از روستاهای شهرستان، بلافاصله بررسی 
موضوع در دستور کار ماموران پاسگاه آق آباد قرار گرفت. وی افزود: 
در بررسی های اولیه مشخص شد جوانی 30 ساله در اثر اصابت گلوله 
به بیمارستان منتقل که به دلیل شدت جراحات فوت کرده است. 
فرمانده انتظامی گنبدکاووس با بیان اینکه اختلافات خانوادگی 
باعث بروز حادثه و قتل شده است، گفت: با حضور به موقع پلیس در 
محل وقوع جرم، قاتل دستگیر شد. سرهنگ علی فر با اشاره به کشف 
یک قبضه سلاح غیرمجاز به کار رفته در جرم به همراه 19عدد فشنگ 
و توقیف یکدستگاه خودرو، خاطرنشان کرد: قاتل پس از تشکیل 

پرونده تحویل مراجع قضائی شد.

سارقان حرفه ای دستگیر شدند
فرمانده انتظامی ویژه و پایگاه دریابانی کیش از شناسایی و 
دستگیری باند 3 نفره سارقان حرفه ای و اعتراف آنان به 24 فقره 
سرقت در این جزیره خبر داد. سرهنگ علی اصغر جمالی گفت: در 
راستای اجرای تدابیر فرمانده انتظامی کل کشور، اجرای طرح ویژه 
برخورد با سارقان و مالخران در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی 
این فرماندهی قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی این 
فرماندهی با اقدامات پلیسی باند سارقان حرفه ای 3 نفره را شناسایی 
و طی عملیاتی ضربتی دستگیر کردند. سرهنگ جمالی ادامه داد: 
سارقان به بیش از 24 فقره سرقت شامل موتورسیکلت شارژی و 
کابل برق و لوازم منزل و... اعتراف کردند که پس از شناسایی به 
مالباختگان تحویل و شناسایی صاحبان دیگر اموال نیز در حال انجام 
است. وی گفت: نوع مبلمان شهری جزیره، بی توجهی به توصیه ها 
و هشدارهای مکرر پلیس و عدم استفاده از وسایل ایمنی مناسب در 
پیشگیری از سرقت، مهم ترین زمینه بسترساز وقوع این گونه جرائم 
است. جمالی با اشاره به اینکه سارقان دارای سوابق کیفری بوده اند، 
یادآورشد: با نصب دوربین های پایش تصویری در سطح شهر و 
دوربین های چهره خوان در مبادی ورودی می توان از ورود این افراد 
جلوگیری و آنان را تحت کنترل بیشتری قرار داد که این مساله 

مستلزم حمایت سازمان منطقه آزاد کیش است. 

انهدام باند خانوادگی قاچاق شیشه
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر پایتخت از انهدام یک باند 
خانوادگی قاچاق موادمخدر با کشف بیش از 25 کیلو شیشه خبر 
داد. سرهنگ ضرغام آذین گفت: ماموران عملیات ویژه پلیس مبارزه 
با موادمخدر تهران با انجام کار اطلاعاتی از قصد یک باند خانوادگی 
قاچاق موادمخدر جهت انتقال یک محموله از استان های جنوبی 
کشور به مقصد شهر تهران مطلع شدند. وی با اشاره به اینکه متهمان با 
استفاده از یکدستگاه خودروی تیگو قصد انتقال موادمخدر را داشتند، 
بیان داشت: مشخصات و محور تردد خودروی متهمان شناسایی 
و نتیجه بررسی های انجام شده به مرجع قضائی منعکس و دستور 
قضائی در این خصوص اخذ شد. این مقام انتظامی ادامه داد: طی یک 
عملیات پلیسی خودرو متهمان در بزرگراه آزادگان تهران مشاهده و 
دستور توقیف آن توسط ماموران اعلام شد. رئیس پلیس مبارزه با 
موادمخدر تهران بزرگ همچنین به کشف 25 کیلو و 275 گرم شیشه 
که از کشورهای همسایه شرقی وارد شده بود و دستگیری 3 قاچاقچی 

و توقیف خودروی متهمان اشاره کرد.

فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان از دستگیری قاتل زن جوان در 
کمتر از 3 ساعت در پی جویی های مجدانه ماموران خبر داد. سردار دوستعلی 
جلیلیان اظهارداشت: در پی وقوع یک فقره قتل زنی جوان در سطح شهرستان 
زاهدان و متواری شدن قاتل، بلافاصله پی جویی های پلیس برای شناسایی و 
دستگیری فرد ضارب در دستور کار قرار گرفت. وی ادامه داد: ماموران کلانتری 
13 شیرآباد نیز پس از بررسی های میدانی و انجام یکسری تحقیقات فنی، موفق به 
شناسایی قاتل در این واقعه شدند. سردار جلیلیان با اشاره به هماهنگی های لازم 
قانونی پلیس در این راستا گفت: کارآگاهان پلیس در یک عملیات غافلگیرانه قاتل را 
در مخفیگاه خود دستگیر و به کلانتری محل منتقل کردند. این مقام ارشد انتظامی 
با بیان اینکه قاتل به جرم انتسابی خود معترف شد، یادآورشد: متهم برای ادامه 
مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده انتظامی استان، صیانت از امنیت 
مردم را خط قرمز پلیس دانست و بیان داشت: نیروی انتظامی با تمام توان در حفظ 
امنیت و آسایش عمومی تلاش می کند و از شهروندان فهیم می خواهیم در صورت 
مشاهده هرگونه هنجارشکنی از سوی مخلان نظم و امنیت موضوع را بلافاصله به 

پلیس 110 اطلاع رسانی کنند.

رئیـس پلیـس آگاهـی پایتخـت از دسـتگیری 
مـردی کـه اقدام بـه قتل پـدرش کـرده بـود، خبر 
داد. سـرهنگ علـی ولیپور گـودرزی گفـت:   وقوع 
قتل مرد سـالخورده ای در شـهرری بـه کارآگاهان 
اداره دهـم پلیـس آگاهـی تهـران بـزرگ گـزارش 
داده شـد که با توجه به حساسـیت موضـوع، تیمی 
از کارآگاهـان به محـل اعزام شـده و رسـیدگی به 
موضـوع را در دسـتورکار خـود قـرار دادنـد. وی با 
بیـان اینکـه کارآگاهـان هنـگام حضـور در محـل 
بـا جسـد مـردی سـالخورده  مواجـه شـدند کـه 
براثـر خفگـی و با ضربـات چاقو بـه صورت بـه قتل 
رسـیده بود، بیـان داشـت: همچنین بررسـی های 
اولیـه نشـان داد، جسـد توسـط اعضـای خانـواده  
خـود در خانه اش کشـف شـده اسـت. در ادامه نیز 
تحقیقـات کارآگاهـان حکایـت از آن داشـت کـه 
سـاعتی قبـل از اینکـه جسـد در خانـه مـورد نظر 
کشـف شـود، یکی از پسـران مقتول به اداره پلیس 
رفتـه و در اظهـارات ضـد و نقیضـی فقـدان پـدر 
خـود را اعـلام کرده اسـت کـه همین ماجرا شـک 
کارآگاهـان را برانگیخـت. رئیـس پلیـس آگاهـی 
تهران بزرگ ادامه داد: کارآگاهان در نخسـتین گام 
بـا بهره گیـری از شـیوه های نویـن کشـف جـرم و 
روش های علمی متوجه شـدند، پسـری که فقدان 
پـدرش را بـه کلانتـری محلـه اعـلام کـرده قاتـل 
بـوده و دسـت بـه ایـن جنایـت زده اسـت. همین 
سـرنخ کافی بـود تـا پسـرجوان بازداشـت شـده و 
مورد تحقیق قرار بگیـرد. او در ابتـدا منکر هرگونه 

درگیـری بـود امـا پـس از ارائه شـواهد و مـدارک 
موجـود مبنـی بـر کبودی هـای روی دسـتش بـه 
قتـل پـدر خـود اعتـراف کـرد و گفـت: »به دلیـل 
اینکـه پـدرم مـرا بـا چـوب کتـک زد، تصمیـم به 
قتلـش گرفتـم، ابتـدا پـدر را خفـه کـرده سـپس 
صورتش را هـدف ضربات چاقـو قـرار دادم؛ خودم 
نیـز از خانـه فرار کـردم.« ولیپـور گـودرزی درباره 
اینکه چـرا متهـم موضـوع را به شـخصه بـه پلیس 
گزارش کـرده، ادامـه داد: متهـم در اعترافات خود 
گفت: »چـون می دانسـتم پلیس دیر یا زود جسـد 
را پیـدا خواهـد کرد بـه همیـن خاطر بـه کلانتری 
محله رفتـم و فقـدان پـدرش را گـزارش کـردم تا 
دیگر به م شـک نکننـد.« وی با اشـاره به تشـکیل 
پرونـده بـرای متهم دسـتگیر شـده؛ بیان داشـت: 
متهـم پـس از تشـکیل پرونـده بـرای ادامـه روند 
رسـیدگی به جرم روانه دادسـرا شـد. تحقیقات در 

خصوص ایـن پرونـده همچنـان ادامـه دارد.

قتل پدر به دست پسردستگیری قاتل کمتر از 3 ساعت
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گفت وگو

اختر: 
شرایط بالای جدول 

پیچیده شده است 

 
سرمربی تیم ملی روی نیمکت 

سپاهان در جام باشگاه های آسیا 
ایسنا: سرمربی تیم ملی هندبال مردان هدایت 
یک تیم باشگاهی را برعهده خواهد گرفت. وسلین 
وویوویچ سرمربی تیم ملی هندبال مردان قرار است 
برای مسابقات جام باشگاه های آسیا هدایت تیم 
فولاد مبارکه سپاهان را برعهده بگیرد. همچنین 
قرار است هدایت این تیم در فصل آینده نیز برعهده 
ویوویچ باشد. وسلین وویوویچ هدایت تیم ملی 
هندبال مردان ایران را در بازی های کشورهای 
اسلامی و در مسابقات قهرمانی جهان برعهده 
داشت. ملی پوشان ایران با هدایت وسلین موفق به 
کسب برنز کشورهای اسلامی شدند و در قهرمانی 
جهان نیز با برد شیلی به دور دوم مسابقات صعود 
کردند. وسلین در اواخر سال گذشته برای دومین 
سال پیاپی هدایت تیم ملی هندبال مردان را قبول 
کرد. تیم ملی ایران در این سال بازی های آسیایی 
هانگژو، قهرمانی آسیا و انتخابی المپیک را پیش رو 

خواهد داشت. 

خارج ازمستطیل سبز

بانوی پیر از سهمیه اروپا دور شد  
تیم فوتبال یوونتوس در سری آ ایتالیا مقابل 
تیم رده دومی شکست خورد. درهفته بیست و 
نهم سری آ ایتالیا دو تیم فوتبال لاتزیو و یوونتوس 
به مصاف هم رفتند که لاتزیو با نتیجه ۲ بر 1 به 
پیروزی رسید. سرگئی میلینکوویچ ساویچ در 
دقیقه 3۸ و متیا زاکاگنی در دقیقه ۵3 برای لاتزیو 
گل زنی کردند. در طرف مقابل آدرین رابیو در 
دقیقه ۴۲ برای یوونتوس تک گل بازی را به ثمر 
رساند تا این بازی با باخت بانوی پیر همراه باشد. 
لاتزیو با این پیروزی ۵۸ امتیازی شد و جایگاه 
خود را در رده دوم سری آ محکم کرد. تیم فوتبال 
یوونتوس با این شکست به به ششمن باخت خود 
رسید تا این تیم با ۴۴ امتیاز در رده هفتم بایستد و 
از سهمیه اروپا دور شود. در این رقابت یوونتوس 11 
موقعیت گل داشت درحالی که حریفش ۹ موقعیت 

گل را در دروازی حریف خلق کرد. 

خبـــــر

اردوی تیم ملی جوانان تعطیل شد، تیم ملی تا آستانه اخراج پیش رفت

آبروریزی در هتل المپیک! 

سال  پنجم
شماره   1525

آرمان ملی: در شرایطی که تا یک ماه دیگر 
چند تیم فوتسال از کشورهای دیگر به ایران 
سفر می کنند، تیم ملی فوتسال ایران تا آستانه 
اخراج از هتل پیش رفت و اردوی تیم جوانان 

تعطیل شد!
  ماجرا 

و  عجیب  روز  ایران  فوتسال  شنبه 
بی سابقه ای را تجربه کرد. مجموع اتفاقاتی 
نان شد  که باعث تعطیلی تمرین تیم جوا
و تیم ملی بزرگسالان تا مرز اخراج از هتل 
المپیک پیش رفت. ماجرا از جایی آغاز شد که 
هتل المپیک بعد از گذشت تنها یک روز از آغاز 
اردوی تیم ملی فوتسال بزرگسالان اعلام کرد 
به دلیل بدهی فدراسیون فوتبال به این هتل 
و بی توجهی به تذکرات، ملی پوشان باید این 
هتل را ترک کنند. این تهدید وقتی جدی تر 
شد که مسئولان هتل المپیک اظهار کردند 
بازیکنان باید تا بعدازظهر اتاق هایشان را خالی 
کرده و آن را تحویل بدهند. مهر نوشت: در 
فاصله رایزنی مدیران فدراسیون فوتبال با هتل 
المپیک و به موازات آن، یک راهکار دیگر در 
دستور کار کمیته فوتسال قرار گرفت. علاوه بر 
تیم ملی فوتسال بزرگسالان، تیم های جوانان 
فوتسال و تیم فوتبال دختران نوجوان هم در 
اردو بودند. دختران در هتل آکادمی و تیم 
جوانان هم در خوابگاه کمپ اسکان داشتند 
و مقرر شد با دو جابه جایی، مشکل تیم ملی 
فوتسال برطرف بشود. بر این اساس، اردوی 
تیم جوانان که قرار بود تا دوشنبه در جریان 
باشد، تعطیل شد تا تیم دختران به جای آنها به 
خوابگاه کمپ بروند و تیم وحید شمسایی هم 
با ترک هتل المپیک در هتل آکادمی جایگزین 
محل اقامت دختران بشوند. تیم جوانان با تهیه 
فوری بلیت برای چند بازیکن خود، اردویش را 
زودتر از تاریخ مقرر تعطیل کرد اما با گذشت 
زمان، رایزنی های فدراسیون هم با هتل 
المپیک جواب داد تا تیم شمسایی در آستانه 
اخراج از این هتل، مجددا پس از تمرین نوبت 
عصر به اتاق هایشان برگردند و فعلًا در المپیک 
ماندنی باشند. رقم خوردن این اتفاق آن هم 

در روزی که هیات رئیسه فدراسیون فوتبال 
جلسه داشت و راهکاری برای این مشکل 
ارائه نکرد در نوع خود عجیب و بی سابقه است 
به ویژه اینکه این بی تدبیری باعث تعطیل 
شدن ۵ جلسه تمرینی تیم جوانان شد و از 
سوی دیگر تیم ملی هم در جای خود در هتل 
المپیک باقی ماند. مشخص نیست با این سبک 
از مدیریت فدراسیون فوتبال که مشکلات 
مالی اش دیگر بر هیچکس پوشیده نیست 
چطور قرار است تیم ملی فوتسال ازبکستان 
برای انجام دوبازی با تیم ملی کشورمان به 
ایران بیاید؟ آیا قرار است این آبروریزی در 
اسکان یک تیم خارجی هم رخ بدهد؟ وضعیت 
برگزاری تورنمنت فوتسال جوانآنکه قرار است 
به میزبانی ایران و با حضور چین تایپه، ویتنام 
و ازبکستان برگزار بشود چه می شود؟ آیا برای 
دعوت و برگزاری این تورنمنت منابع مالی 
لازم پیش بینی شده است؟ و در پایان اینکه 
چه کسی پاسخگوی تعطیلی تمرینات تیمی 
است که از هفته ها قبل برنامه آماده سازی 

خود را به فدراسیون داده بود؟
  صحبت شمسایی 

وحید شمسایی در گفت وگو با فارس، در 

مورد ترک تیم ملی فوتسال از هتل المپیک، 
محل اسکان تیم ملی اظهار داشت: من به 
جزئیات قرارداد مسئولان هتل المپیک و 
فدراسیون فوتبال کاری ندارم، ظاهراً آنها 
مشکلات مالی با یکدیگر دارند که هیچ 
ارتباطی با تیم ملی فوتسال ندارد. وی افزود: 
بعد از اینکه مسئولان هتل المپیک از ما 
خواستند که محل اسکان را ترک کنیم با 
تاج، رئیس فدراسیون فوتبال و ممبینی، 
دبیرکل فدراسیون در رابطه با این مشکل 
صحبت کردم که خدا را شکر با هماهنگی 
آنها این موضوع حل شد و ما در حال حاضر در 
محل اسکان خود هستیم. سرمربی تیم ملی 
فوتسال گفت: واقعا نمی دانم یک عده به 
دنبال چه هستند. تیم ملی کشور متعلق به 
همه است و همه باید آن را حمایت کنیم. 
بعضی از افراد خوشحال بودند که تیم ملی 
مشکل لباس، محل تمرین و... را دارد. لباس 
و محل تمرین یک چیز عادی در هر اردویی 
است و خدا را شکر با حمایت هایی که از طریق 
ریاست فدراسیون فوتبال و رئیس کمیته 
فوتسال انجام شده ما مشکلی نداشتیم و 
لباس های خود را به طور کامل گرفتیم و 

خود را برای دو بازی تدارکاتی با ازبکستان 
آماده می کنیم. 

  نظر صانعی 
علی صانعی در گفت وگو با فارس، در مورد 
لغو اردوی تیم ملی زیر ۲۰ سال فوتسال، اظهار 
داشت: احسان اصولی، رئیس کمیته فوتسال 
بعد از ظهر به من تلفنی اعلام کرد که به 
دلیل مشکلاتی که در تیم بزرگسالان وجود 
دارد اردوی تیم ملی زیر ۲۰ سال فوتسال 
امروز به پایان برسد و ما هم طبق دستور 
وی تمرینات را تعطیل کردیم. وی افزود: با 
توجه به اینکه بازیکنان تیم ملی زیر ۲۰ سال 
از استان های مختلف همچون هرمزگان، 
کردستان، سیستان و بلوچستان، تهران 
.. هستند من به اطلاع آنها رساندم که  و.
اردوی تیم ملی به پایان رسیده، در صورتی 
که ملی پوشان بلیت خود را برای روز دوشنبه 
تهیه کرده بودند. سرمربی تیم ملی زیر ۲۰ 
سال فوتسال خاطرنشان کرد: با توجه به نبود 
جای خواب در شب برای ملی پوشان و بعد 
از اینکه این موضوع را به بازیکنان گفتم ۵ 
بازیکن صنایع هرمزگان اعلام کردند ساعت 
۸ شب به بندرعباس پرواز موجود است و من 
هم اجازه خروج را به آنها دادم. چند بازیکن 
سیستان و بلوچستان و کردستان با اتوبوس 
راهی استان های خود شدند و بازیکنان 
دیگر هم به همین نحو از اردو خارج شدند. 
با توجه به اینکه بازیکنان ما جوان هستند 
و خود را با هر مشکلاتی به تهران رساندند، 
آیا این درست است اردوی آنها تعطیل شود 
و خسارت بلیت بدهند و بلیت جدید تهیه 
کنند؟ وی گفت: من حتی کریمی، سرپرست 
تیم ملی بزرگسالان را دیدم که گفت به ما هم 
شام ندادند و قرار شد در آکادمی غذا با ظروف 
یکبار مصرف به ما بدهند. شب متوجه شدم 
که بازیکنان حداقل می توانستند امشب را 
در هتل آکادمی حضور داشته باشند. وقتی 
که شب مشکلی برای اسکان وجود نداشت 
 چرا به ما دستور تعطیلی اردوی تیم ملی

 را دادند؟

قهرمان پرتاب دیسک آسیا و نایب قهرمان 
المپیک گفت: با وضعیت مالی فعلی ورزش 
کشور فقط باید گلخانه ای عمل کنیم و اعزام ها 

کیفی باشد. 
  شرایط فعلی 

احسان حدادی در گفت وگو با فارس در مورد 
شرایطش اظهار داشت: اواخر سال گذشته 
تمریناتم را در جزیره کیش دنبال می کردم و 
وقتی برای تعطیلات نوروز به تهران آمدم به 
کرونا مبتلا شدم و 1۴ روز در خانه ماندم و یک 
مقدار بهتر شده ام، اما هنوز از لحاظ تنفسی 
مشکل دارم. کم کم تمریناتم را دوباره آغاز کردم. 
متاسفانه در تهران به دلیل نبود زیرساخت های 
مناسب فرصتی برای تمرین وجود ندارد و 

تصمیم گرفتم دوباره کیش بازگردم. 
 مسابقات امسال 

وی در مورد اینکه امسال در چه مسابقاتی 
شرکت می کند، گفت: مدیر برنامه هایم برنامه 
چند مسابقه را در اروپا برایم فرستاد، اما هنوز 
تصمیم نگرفته ام و می خواهم پیک بدنی را برای 
بازی های آسیایی بگذارم و شاید امسال کمتر 
مسابقه بدهم. در مسابقات جام امام رضا )ع( 
هم احتمال زیاد حضور نخواهم داشت. قهرمان 

پرتاب دیسک آسیا در خصوص اینکه چقدر 
امیدوار است امسال حال ورزش از لحاظ مالی 
خوب باشد، تاکید کرد: اگر شرایط مانند سال 
گذشته باشد که نتیجه گرفتن کاروان ایران در 
بازی های آسیایی چیز شبیه محال است و با این 
وضعیت فقط باید گلخانه ای کار کنیم و اعزام ها 
کیفی باشد. ورزش ارتباط مستقیم با ارز دارد و 
از آنجایی هم که در داخل کشور شرایط اردویی 
فراهم نیست به همین دلیل کار سخت می شود. 
در حال حاضر غیر از فدراسیون کشتی که یک 
کمپ تخصصی کامل را دارد، یگر هیچ رشته ای 
شرایطش مناسب نیست. دوومیدانی هم اسمش 
این است که یک مجموعه تخصصی ۷ هکتاری 

دارد، اما کیفیت و استاندارد خوبی ندارد. 
 جذب اسپانسر 

وی با اشاره به اینکه روسای فدراسیون ها از 

وضعیت مالی می نالند، عنوان کرد: در این بین 
برخی از روسای فدراسیون ها به خوبی می توانند 
پول بیاورند و اسپانسر جذب کنند. پس با این 
شرایط نتیجه می گیریم که پول هست، اما 
باید کسی باشد که توانایی جذب آن را داشته 
باشد. به شخصه خیلی خوشحال شدم که سجاد 
انوشیروانی رئیس فدراسیون وزنه برداری شد. 
چون خودش قهرمان بوده و وقتی به همراه 
بهداد سلیمی و چند قهرمان دیگر برای جذب 
اسپانسر اقدام کنند، مسلما می توانند آنها را برای 
حمایت مجاب کنند. متاسفانه خیلی از روسای 
فدراسیون ها یا ورزشی نبوده اند یا سطح پایینی 
داشته اند و بنابراین چییزی عاید آن رشته ها 

نشده است. 
 دوران بعد از قهرمانی 

قهرمان ۴ دوره بازی های آسیایی گفت: به 

عنوان ورزشکاری که کشور برایش هزینه کرده 
و به مدال دست پیدا کرده باید بعد از دوران 
قهرمانی هم به افراد دیگر کمک کنم که مدال 
بگیرند و به نوعی دین خودم را ادا کنم. اگر بعد 
از این دوران به دنبال زندگی خودم بروم خیانت 
کرده ام.نباید با بی ملایمتی ها میدان را خالی 
کنیم. به نظر من ورزشکاری که در المپیک 
مدال گرفته جنگجو بوده است و باید تا آخر هم 
بجنگد و ۴ ورزشکار مانند خودش تربیت کند. 
من بارها گفته ام هر کمکی که از دستم بربیاید با 
کمال میل انجام می دهم. حدادی در پایان عنوان 
کرد: همان طور که قبلا گفته ام هدف امسال من 
کسب پنجمین مدال بازی های آسیایی است و 
بعد از آن دوران حرفه ای ام به پایان می رسد. 
تمام تلاشم را می کنم که این اتفاق بیفتد و با 

خاطره ای خوش خداحافظی کنم. 

   جنگ  
باشگاه پالما اسپانیا نیز که در نخستین سال حضور 
طیبی در این تیم ابراز رضایت دارد، پس از دیدار شنبه 
شب گذشته مقابل بارسلونا در یک توئیت جالب برای 
این ملی پوش ایرانی نوشت: »ورم چشم، خراش، 

ضربه... از مسابقه بیرون می آیی یا جنگ؟«

 کنایه      
یوشوا کیمیش، ستاره بایرن پس از برد مقابل 
فرایبورگ برابر هواداران فرایبورگ، هر دو مشت را گره 
کرد. باشگاه فرایبورگ هم با تمسخر توییتی کنایه آمیز 
علیه ستاره بایرن منتشر کرد: »حرکات خوبی اتفاق 
افتاد، مخصوصا بعد از پایان بازی)اموجی تشویق(«.

             سه امتیازی  
تک گل دیدار رم و تورینو را پائولو دیبالا، ستاره 
آرژانتینی جالوروسی، به ثمر رساند. شاگردان ژوزه 
مورینیو از توقف اینتر و میلان در دیدارهای این هفته 
استفاده کردند و با کسب سه امتیاز مقابل تورینو، به 

رتبه سوم  جدول سری آ راه یافتند.

ـت
وشـ

س ن
عک

 کوتاه  
ایسنا: بررسی حق الزحمه داوران در لیگ های معتبر 
اروپایی نشان می دهد که داوران انگلیسی و اسپانیایی 
سالانه به صورت میانگین، 1۲۰ و ۲۵۰ برابر داوران ایرانی 
دستمزد می گیرند. پارسال و پس از سال ها دستمزد بسیار 
کم داوران، تحولی در حق الزحمه داوران ایجاد شد و آنها 
برای هر دیدار ۵ میلیون تومان دریافت می کنند. البته 
تعداد داوران در فوتبال ایران نسبت به فوتبال روز دنیا و به 
خصوص لیگ های معتبر اروپایی بسیار زیاد است که باعث 
می شود داوران در طول فصل بازی های زیادی را قضاوت 
نکنند. در حالی دستمزد داوران ایرانی برای هر بازی کمتر 
از 1۰ یورو است که در لیگ برتر انگلیس، داوران 1۲۰ برابر 
داوران ایرانی حق الزحمه می گیرند که در نوع خود بسیار 
عجیب و قابل بحث است. در بین لیگ های معتبر اروپایی، 
بیشترین دستمزد برای داوران اسپانیایی است که برای هر 

بازی، مبلغی حدود ۴۲۰۰ یورو دریافت می کنند. 

 بیــن المــلل
    لیونل مسی با گلی که در دیدار برابر نیس به ثمر رساند 
از رکورد گلزنی کریستیانو رونالدو در فوتبال اروپا عبور کرد. 
به گزارش ESPN، لیونل مسی ستاره پاری سن ژرمن در 
دیدار برابر نیس بود. مسی در این بازی که در هفته سی ام 
رقابت های لیگ فرانسه برگزار شد توانست یک گل به ثمر 
رساند و یک پاس گل هم بدهد. این هزارمین گل و پاس گلی 
بود که مسی با پیراهن بارسلونا و پاری سن ژرمن به نام خود 
در فوتبال اروپا به ثبت رسانده است؛ به طوریکه او تاکنون 
۷۰۲ گل باشگاهی به ثمر رسانده و ۲۹۸ پاس گل هم داده 
است. مسی شمار گل های باشگاهی خود در فوتبال اروپا را به 
عدد ۷۰۲ رساند تا از رکورد گلزنی کریستیانو رونالدو در این 
رقابت ها عبور کند. رونالدو با پیراهن تیمهایی که در فوتبال 
اروپا برای آنها به میدان رفت موفق به زدن ۷۰1 گل شده بود 
که مسی با گلزنی برابر نیس از این رکورد گذشت. رونالدو 
بعد از سال ها حضور و درخشش  در فوتبال اروپا تصمیم به 
جدایی گرفت و اکنون در لیگ عربستان و برای النصر به 
میدان می رود. البته او در این تیم سعودی هم  درخشیده و 

آمار خیره کننده ای داشته است. 

دیدگـــــاه
نتیجه دربی قهرمان را مشخص می کند 

 فرزاد آشوبی
کارشناس فوتبال

تیم پرسپولیس مقابل ملوان در هفته بیست و پنجم لیگ 
برتر به برتری رسید. پرسپولیس بازی خیلی خوبی را انجام 
داد و به ویژه اینکه سرخ پوشان برای مدل و سبک بازی 
هجومی در هر شرایطی اصرار دارند. ضمنا در دیدار با ملوان 
در بخش هجومی بازیکنان با درک متقابل می توانستند 
نتیجه بهتری را هم به دست آورند، چون ملوان فضاهای 
زیادی را در اختیار پرسپولیس قرار داد. استقلال مقابل 
آلومینیوم بازی سختی را داشت چون آلومینیوم ساختار 
خیلی خوبی در دفاع کردن دارد. با توجه به مسائلی که در 
چند هفته اخیر استقلال از سر گذرانده، باید به ساپینتو و 
بازیکنانش تبریک گفت که در این شرایط و بروز مشکلاتی 
که می تواند هر تیمی را وارد بحران کند، کماکان کارشان 
را با قدرت ادامه می دهند. باتوجه به روندی که تیم های 
صدرنشین در پیش دارند کار ساده ای برای تعیین قهرمان 
نداریم. سه تیم سپاهان، استقلال و پرسپولیس درگیر 
شرایط پیچیده ای هستند. تیمی که در بازی های خود 
تمرکز بالاتر و هوش بیشتری را در استفاده از موقعیت ها 
نشان بدهد می تواند قهرمان شود. شاید روی کاغذ بازی های 
۵ هفته آخر سپاهان راحت تر باشد، اما در واقعیت فوتبال 
این گونه نیست که بتوانیم پیش بینی کنیم، چون دو تیم 
دیگر پایاپای برای قهرمانی با سپاهان رقابت دارند. به طور 
حتم نتیجه دیدار دربی استقلال و پرسپولیس در هفته 
بیست  وهفتم بازی تعیین کننده ای برای قهرمانی خواهد 
بود، چراکه تیم پیروز کماکان مدعی رسیدن به قهرمانی 
است و تیم بازنده امیدهایش کمرنگ خواهد شد. برای 
پرسپولیس به خاطر ساختاری که طی سال ها ایجاد کرده 
است شانس بالاتری برای پیروزی در دربی قائل هستم، اما 
پیش بینی فوتبال سخت است که کدام تیم برنده دربی 
خواهد بود. استقلال در 11 هفته از مسابقات لیگ برتر 
توانسته 1۰ پیروزی را به دست بیاورد و قطعاً اعتماد به نفس 
بالایی برای بازیکنان به همراه خواهد داشت. البته فوتبال 
با این متر و معیارها سنجیده نمی شود و هر بازی شرایط و 
ویژگی خودش را دارد. در فضای دربی فاکتورهای خیلی 
مهمتری دخیل می شوند و کار برای هر دو تیم سخت تر 
خواهد شد. مسئولان باید جواب بدهند که چرا استقلال 
از لیگ قهرمانان آسیا حذف شد. چون این مسئولین با 
انتخاب های غیرحرفه ای باعث می شوند که استقلال برای 
دومین سال پیاپی از شرکت در آسیا محروم شود. واقعا 
خیلی عجیب و خنده دار است که این مدیران نمی توانند 
فوتبال را مدیریت کنند. اداره فوتبال آنقدر پیچیدگی 
و سختی ندارد، فقط افراد کار بلد نیاز دارد تا مسیر را به 
درستی طی کنند تا این حجم از نگرانی برای هواداران 
فوتبال به وجود نیاید. باشگاه های ما باید به درآمدزایی 
برسند. فوتبال ایران یک سری تیم های دولتی و صنعتی 
دارد که به راحتی و بدون هیچ مشکلی هزینه می کنند، 
ولی استقلال و پرسپولیس را وارد بورس کردند و می گویند 
که الزامات حرفه ای را رعایت نمی کنند. اصلی ترین درآمد 
باشگاه ها حق پخش تلویزیونی است که هنوز فوتبال مان 
این قابلیت را ندارد که حق پخش باشگاه ها را که بزرگ ترین 
منبع و چشمگیر است به آنها بدهد. فوتبال ایران برای 
به دست آوردن این مسائل که خیلی واضح و جزو اصول و 
حقوق اولیه است مشکل دارد. بر همین اساس چطور باید 
انتظار داشته باشیم که استقلال و پرسپولیس بدون مشکل 
و نگرانی مسیر خودشان را طی کنند. همیشه باید چشم 
به این داشته باشند که از جایی منابع برای باشگاه بدهکار 

تامین شود. 

ادموند اختر پیشکسوت استقلال می گوید پس 
از شروعی که ریکاردو ساپینتو در این تیم داشت 
شانس کمی برای موفقیت او وجود داشت، اما اکنون 
آبی پوشان می توانند شانس قهرمانی را بیشتر کنند 

و این عنوان را به دست بیاورند. 
 فاصله استقلال با صدر جدول کمتر شد؟

شکست سپاهان حساسیت ها را بیشتر کرد. حالا 
استقلال و پرسپولیس به دنبال این هستند از یک 
اشتباه دیگر سپاهان استفاده کرده تا خود را به صدر 
جدول برسانند، در بالای جدول هم امتیاز بودن 
استقلال و سپاهان و یک اختلاف امتیاز پرسپولیس 
مقابل این دو تیم باعث شده تا شرایط در بالای 
جدول بسیار پیچیده شود و هر تیمی که اشتباه 

کند به طور حتم قهرمانی را از دست خواهد داد. 
  بازی با آلومینیوم اراک چطور بود؟

آبی ها با اینکه چند بازیکن خود را در اختیار 
نداشتند بازی خوبی از خود انجام دادند و حتی 
می توانستند به جای یک گل چند گل وارد دروازه 
آلومینیوم کنند اما مهاجمان استقلال از اشتباهات 

مدافعان آلومینیوم استفاده نکردند. 
 عملکرد آلومینیوم را چگونه دیدید؟

این تیم با رحمتی بازی های خوبی از خود به 
نمایش گذاشته آن ها در دقایق پایانی فشار زیادی 
روی دروازه استقلال به وجود آوردند، اما دروازه بان و 
خط دفاع هوشیار استقلال اجازه گلزنی به حریف را 
ندادند تا آلومینیوم مقابل استقلال شکست بخورد. 
 بازی مقابل هوادار هفته آینده را چطور 

پیش بینی می کنید؟
هوادار با اینکه مقابل پیکان شکست را پذیرا شد، 
اما نمی توان این تیم را یک تیم از پیش بازنده تلقی 
کرد ساکت الهامی همیشه مقابل تیم های بزرگ 
بازی های خوبی از خود به نمایش گذاشته است. 
استقلال هم می داند برای رسیدن به قهرمانی 
بازی های باقی مانده خود را باید با پیروزی به پایان 
برساند بنابراین با تمام قوا به میدان خواهد رفت تا 
بتواند با پیروزی مقابل هوادار خود را آماده دربی 

کند. 
ریکاردو  عملکرد  درمورد  نظر شما   

ساپینتو چیست؟
اگرچه در ابتدای فصل نتایج خوبی نگرفت 
و کسی از او راضی نبود اما با به دست آوردن 
ترکیب ثابت نمایش قابل قبولی از خود ارائه کرد 
و دیدیم در هفته های اخیر پیروزی های پی در پی 
باعث شد یکی از امیدهای اصلی قهرمانی باشد. 
ساپینتو شناخت خوبی از بازیکنانش پیدا کرده، 
تعویض هایش به موقع است و در مجموع توانسته با 
وجود مشکلاتی که در استقلال وجود تمرکز خود و 
تیمش را از بین نبرده تا استقلال بتواند یک بار دیگر 

به قهرمانی برسد. 
 استقلال می تواند قهرمانی را تکرار کند؟
شرایط در بالای جدول بسیار پیچیده شده، 
اما اعتقاد دارم دربی نقش تعیین کننده ای در 
قهرمانی لیگ امسال خواهد داشت. سپاهان امیدوار 
است استقلال و پرسپولیس به تساوی دست پیدا 
کنند، اما سرخابی ها هم می دانند برای دستیابی به 
قهرمانی باید پیروز از میدان خارج شوند، بنابراین 
استقلال هم امیدوار است این دیدار را با پیروزی به 
پایان رسانده تا بتواند یکی از امیدهای اول قهرمانی 

در پایان این فصل باشد. 
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سپاهان در تبریز به دنبال مدارا بود

حدادی:

اگر بعد از خداحافظی دنبال 
زندگی ام بروم خیانت کرده ام

یک پیشکســوت فوتبــال گفت: ســپاهان مدعی اصلی 
قهرمانی اســت، اما در دیدار بــا تراکتور به دنبــال مدارا و 
رســیدن به تســاوی بود تا فقط این خان را رد کند. مهدی 
کریمیان در گفت وگو با ایسنا، در خصوص عملکرد سپاهان 
در هفته بیســت وپنجم لیگ برتر به عنوان یکی از مدعیان 
اصلی قهرمانی و شکست آنها در خانه تراکتور، اظهار کرد: با 
توجه به اینکه سپاهان مدعی اصلی قهرمانی است و اختلاف 
امتیاز داشت، احســاس می کنم در بازی با تراکتور با توجه 
به حضور حداکثری هواداران تبریز و جو ســنگین ورزشگار 
یادگار امام، ســپاهان به دنبال تســاوی و کسب یک امتیاز 
بود. البته این استراتژی سرمربی اســت و او است که با تیم 
تمرین می کند. وی افزود: در دیدار سپاهان و تراکتور فارغ از 

اتفاقات حاشیه ای، سپاهان در حد و اندازه تیمی که در صدر 
اســت و برای قهرمانی می جنگد، نبود. تیمی که قهرمانی 
می خواهد بایــد همه بازی ها را ببــرد و اینکه بخواهیم یک 
خان را با تساوی رد کنیم درست نیست. این بازیکن اسبق 
سپاهان عملکرد تراکتور را نشان از کار و تمرکز آن ها دانست 
و گفت: تراکتور پس از سال ها توانست استقلال، پرسپولیس 
و سپاهان را شکست دهد که این نشــان می دهد دارند کار 
می کننــد. این در حالی اســت که قبل از آمدن ســرمربی 
جدید، تراکتور به سمت پایین جدول می رفت. در بازی برابر 
سپاهان نیز فوتبال روان و در جریانی را ارائه کردند. کریمیان 
خاطرنشان کرد: البته الان هم همه چیز دست سپاهان است 
و با تفاضل گل در صدر اســت، اما در بازی گذشته از لحاظ 

فنی باید بگویم سپاهان حداقل تا زمان دریافت گل به دنبال 
مدارا بود. می خواست بازی را به خط میانی بکشاند و با پرس 
تیم حریف را از کار بیندازد. او تاکید کرد: به عقیده من اگر 
سپاهان از همان ابتدا برای برد آمده بود، می توانست نتیجه 
بهتری بگیرد و این نتیجه به نفع بقیه رقیبان ســپاهان شد. 
بازیکن باتجربه فوتبال کشور تاکید کرد: سپاهان روی کاغذ 
بازی های راحت تری نسبت به دو رقیب اصلی اش دارد، ضمن 
اینکه استقلال و پرسپولیس با هم بازی خواهند داشت. در 
روز دربی پایتخت هر نتیجه ای کسب شود، به سود سپاهان 
است. اما من معتقدم قهرمانی از دل بازی های آسان به دست 
می آید نه بازی های ســخت. اگر به رقیب مســتقیم ببازی 

ایرادی ندارد، اما نباید به تیم های ضعیف تر امتیاز بدهی. 
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 شماره 
1525 روزنامه صبح ایران

 
                      یادداشــــتغیـــر محرمانـــه
تغییر نام کوچه اختر

نام کوچه اختر به کوچه بصیرت تغییر کرد. به گزارش 
شهرما با اقدام شورای شهر، نام کوچه اختر که از 13 سال 
قبل به محل حصر خانگی میرحســین موســوی و زهرا 

رهنورد تبدیل شده، به کوچه بصیرت تغییر کرد. 
 
دستگیری یک عضو گروهک منافقین 

یــک منبع آگاه امنیتی گفت: یکی از اعضای گروهک 
تروریســتی منافقین در روزهای گذشته )1۵فروردین ماه 
سال جاری( حین ورود به داخل کشور دستگیر و بازداشت 
شد. این منبع آگاه، بدون اشاره به نام عنصر دستگیر شده 
و جزئیات دستگیری وی، عنوان کرد: فرد مزبور از اعضای 
سابق منافقین بوده و از کشور آلبانی وارد ایران شده است. 

 
دستگیری عوامل پشت پرده   دلار تلگرامی

چنــد نفر از عوامــل اصلی التهاب آفریــن در بازار ارز 
که نقش موثری در تعیین نرخ موســوم به دلار تلگرامی 
داشــتند، با دستور مقام قضائی و توسط پاسداران گمنام 
امام زمان)عج( در ســازمان اطلاعات ســپاه یزد دستگیر 
شــدند. به گزارش روابط عمومی سپاه الغدیر یزد، مرکز 
اصلــی اداره و سیاســتگذاری این کانال هــای تلگرامی 
به دســت عناصری در یکی از کشــورهای معاند بوده و 
تاثیرگذاری مستقیمی در افزایش نرخ گذاری کاذب دلار 
در هفته های گذشــته داشته اند. برخورد جدی با »عوامل 
مخرب بازار ارز که کانال های تلگرامی مذکور نیز جزئی از 
آن محسوب می شوند«، در دستور کار دستگاه های نظارتی 

قرار گرفته است. 
 

ملاقات های خبرساز 
سارا خادم الشــریعه برترین دختر شــطرنج باز ایرانی 
کــه چندماه قبل و در جریان اتفاقــات رخ داده در ایران 
به اســپانیا مهاجرت کرد، برای دومین بــار، تصاویری از 
دیدار های خبرسازش در اسپانیا منتشر کرده است. سارا 
که چند روز بعد از حضورش در اســپانیا به دیدار نخست 
وزیر اسپانیا رفته بود، اینبار و به تازگی به دیدار فلورنتینو 
پرس، رئیس باشگاه رئال مادرید رفته است. او و همسرش 
که برای تماشای دیدار رئال مادرید و ویارئال به ورزشگاه 
خانگی مادرید رفتــه بودند، در حاشــیه همین بازی با 

فلورنتینو پرس دیدار کردند.
 

توقیف ۴ شناور حامل سوخت قاچاق 
رئیس کل دادگستری هرمزگان با اعلام توقیف چهار 
فروند شــناور حامل ســوخت قاچاق در آب های خلیج 
فارس از کشــف ۲۷۰ لیتر گازوئیل از این شناورها خبر 
داد. »مجتبی قهرمانی«، رئیس کل دادگستری هرمزگان 
گفت: به دســتور دادســتان عمومی و انقلاب کیش و در 
راستای اجرای طرح مبارزه با قاچاق، مأموران ناوگروه یکم 
شناور دریابانی مســتقر در این جزیره موفق شدند چهار 
فروند شــناور حامل محموله های ســوخت قاچاق را در 
حدفاصل نوار مرزی کشــورمان در آب های خلیج فارس 
شناســایی و توقیف کنند. وی اضافه کرد: در بازرسی از 
این شناورها بیش از ۲۷۰ هزار لیتر سوخت قاچاق از نوع 

گازوئیل کشف و ضبط شده است. 

بی حجاب ها؛ جریمه نقدی بالای یک 
میلیون تومان 

نســائی زهان دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان 
جنوبــی گفت: بانوان کارمنــد ادارات هم چنانچه در تایم 
خارج از وقت اداری و در خارج از محیط کار اقدام به کشف 
حجاب کنند و شناســایی شوند، مشخصاتشان به دستگاه 
مربوطه ارســال و در کمیته انضباطی در رابطه با این افراد 
در پایان ســال تصمیم گیری می شود. دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز خراســان جنوبی گفت: افرادی که در داخل 
خودرو اقدام به کشف حجاب کنند وسایل نقلیه آنها از یک 
تا ۲۰ روز توقیف و افراد بی حجاب در اماکن عمومی جریمه 

نقدی می شوند

 

 

 

 تولد GPT- 4 در دنیای مجازی

این روزهـا همه جـا صحبـت از هـوش مصنوعـی 
حـال  در  »حل نشـدنی«  مشـکلات  اسـت.   AI یـا 
حـل شـدن هسـتند؛ افـرادی کـه هیـچ دانشـی از 
کدنویسـی یـا آهنگسـازی یـا طراحـی ندارنـد، بـه 
و  ثانیـه وب سـایت  و در عـرض چنـد   AI کمـک 
آهنـگ می سـازند و طرح هـای هنری شـگفت انگیز 
خلـق می کننـد. شـرکت های بـزرگ نیـز درحـال 
در  دلاری  میلیـارد  چنـد  سـرمایه گذاری های 
پروژه هـای هـوش مصنوعـی هسـتند. ترانسـفورمر 
بـه  کـه   ۴ دیـده  آمـوزش  پیـش  از  تولیدگـر 
روزی  چنـد  می شـود  نامیـده   )GPT- 4( اختصـار 
معرفـی   Open AIشـرکت طـرف  از  کـه  اسـت 
شـده و قابلیت هـای بیشـتری نسـبت بـه نسـخه 
آوردن  بـا  هـم  مایکروسـافت  دارد.  خـود  قبلـی 
چت بـات ChatGPT بـه بینـگ، در تـلاش اسـت 
زیـرورو  را  اینترنـت  در  مـا  جسـت وجوی  مـدل 
کنـد و شـاید حتـی تـا چنـد وقـت دیگر، سـاختار 
بریـزد. آخریـن فنـاوری  بـه هـم  را  اینترنـت  کل 
مؤسسـه Open AI در برخـی مـوارد نشـان دهنده 
پیشـرفت های گسـترده در نسـخه قبلـی بـه نـام 
در  گفتـه   Open AI شـرکت  اسـت.   GPT-  5/3

نسـخه جدید هـوش مصنوعی آزمـون وکالت مورد 
ایـالات  حقـوق  دانشـکده  فارغ التحصیـلان  نیـاز 
متحـده، مـدل جدیـد در حدود 1۰ درصـد بالاتر از 
آزمـون دهنـدگان امتیاز کسـب کـرده در حالی که 
پایین تـر  درصـد   1۰ حـدود  در  قدیمی تـر  مـدل 
 GPT- رتبه بنـدی شـده بـود. به گفتـه این شـرکت
4 نسـبت به نسـخه قبلـی خود ۸۲ درصـد کمتر به 
درخواسـت های محتـوای غیرمجـاز پاسـخ می دهد 
و ۴۰ درصـد در تسـت های واقعـی امتیاز بیشـتری 
کسـب می کنـد. GPT- 4  نسـبت بـه نسـخه های 
توانایی هـای  و  اسـت  باهوش تـر  خـود  قبلـی 
بیشـتری دارد بـه عنـوان مثـال می تـوان گفـت که 

GPT- 4 نسـبت بـه نسـخه های قبلـی خـود: 

  دقیق تر و سریع تر است
  تصاویر را با جزئیات چشمگیر توصیف می کند

  بیشتر شبیه انسان است
  تخصصی تر شده است
  حس شوخ طبعی دارد
  می تواند استدلال کند 

  تست های استاندارد را پاسخ می دهد
 عـلاوه بـر ایـن کاربردهـا گفتـه شـده اسـت 
کـه نسـخه جدیـد GPT- 4 قابلیـت تبدیـل متن 
بـه ویدئـو را نیـز دارد. بایـد در نسـخه های بعدی 
ایـن  تـا  بـود  منتظـر  آینـده  ماه هـای  در  و  آن 
نسـخه نیـز وارد بـازار شـود و باعث شـگفتی های 
شـرکت های  شـود.  کاربـران  بـرای  بیشـتری 
مختلـف فنـاوری ماننـد گـوگل نیـز بـه دنبـال 
سـاخت مدل هـای هـوش مصنوعـی بـا قابلیـت 
درک بیـش از 1۰۰۰ زبـان مختلـف هسـتند و 
در حـال رقابـت بـا یکدیگرند تـا در بـازار بزرگی 
کـه در دنیـای مجـازی به وجـود آمـده از رقبای 
 GPT-ویژگـی مهم تریـن  نماننـد.  عقـب  خـود 
4  ایـن اسـت کـه بـه کاربـران اجـازه می دهـد 
بسـازند  ویدئـو  مصنوعـی  هـوش  کمـک  بـا  تـا 
قابلیـت  ایـن  از  بیشـتر  آینـده  ماه هـای  کـه در 
صحبـت خواهـد شـد.   GPT- 4 بسـیار سـریع تر 
از GPT- 5/3 بـه درخواسـت های کاربـران پاسـخ 
می دهـد. همچنیـن بیشـتر شـبیه انسـان خواهد 
بـود و پاسـخ هایی را ایجـاد می کنـد کـه انـگار 
توسـط یک انسـان نوشـته شـده اند. نکتـه جالب 
اینجاسـت که شـرکت مایکروسـافت از نـرم افزار 
Copilot بـرای برنامه های آفیـس رونمایی کرده 

بـه طـوری کـه ابـزار مبتنی بـر هـوش مصنوعی 
GPT- 4بـه صـورت افزونـه بـه برنامه هـای آفیس 

اضافه شـده اسـت، یعنی می توان در ورد، اکسـل 
و پاورپوینـت نیـز از این هوش مصنوعی اسـتفاده 
هـوش  ایـن  قابلیـت  مهم تریـن  شـاید  کـرد. 
مصنوعـی تفسـیر همزمـان متـن و تصویر باشـد 
کـه نسـبت بـه نسـخه های قبلـی از هـوش بالاتر 
 GPT- .و توانمندی های بیشـتری برخوردار اسـت
4  می توانـد ورودی هـای تصویـر، صـدا و ویدئو را 
بـه متـن تبدیل کنـد و دسـتورالعمل های بسـیار 
ظریـف را بـه صـورت خلاقانـه و قابـل اعتمـادی 
مدیریـت کند. آنچه مسـلم اسـت رشـد سـریع و 
گسـترش روزافـزون هـوش مصنوعـی در جهان و 
ترکیـب ایـن فناوری با سـایر فناوری هـای جدید 
ماننـد متـاورس می توانـد انقـلاب بزرگـی را در 
دنیـای دیجیتال بـه وجود آورد. هـوش مصنوعی 
بـا رشـد سـریع خـود هـر روز تواناتـر می شـود و 
قابلیت هـای بیشـتری را بـه دسـت مـی آورد کـه 
بنـا بـر نظـر برخـی کارشناسـان این حوزه شـاید 
آینـده خطرناکـی را بـرای بشـر به دنبال داشـته 
باشـد و مشـکلاتی را بـه وجـود آورد. گسـترش 
ایـن فناوری هـا همـه جوانـب زندگـی انسـان را 
از جملـه کار، بـازی، تفریـح و حتـی آمـوزش را 
تحت الشـعاع قـرار می دهنـد و بـرای مواجهـه بـا 
ایـن ابزارهـا و تکنولوژی هـا بایـد فکـری اساسـی 
کـرد. دولت هـا بـرای اینکـه از دنیـا عقـب نمانند 
بایـد زمینه هـای رشـد ایـن علـوم جدیـد را مهیا 
سـازند و فرهنگ سـازی و آموزش هـای متناسـب 
بـا ایـن فناوری هـا را بـرای مـردم فراهـم کننـد. 

  حسین معافی
 کارشناس آموزشی

یــــاد

پژمان بازغی با انتقاد از پرداخته نشدن به ابعاد شخصیتی 
کیومرث پوراحمد و مراقبت نکــردن از چنین هنرمندانی 
گفت: عجیب اســت که در مراسم رسمی خاکسپاری این 
هنرمند هیچ اشاره ای نمی شود که او چطور به چنین دورانی 
رســیده است. این بازیگر سینما که در آخرین فیلم مرحوم 
کیومرث پوراحمد با نام »پرونده باز است« حضور داشت و 
 پیش تر هم در فیلم »تیغ و ترمه« این فیلمساز بازی کرده 
بود، در گفت وگویی با ایسنا با ابراز تاسف و تأثر بابت فقدان 
کیومرث پوراحمد درباره مراسم خاکسپاری این کارگردان و 
طرح برخی اظهارنظرها و دو دســتگی ها در فضای مجازی 
نکاتی را بیان کرد. بازغی با تاکید براینکه »پرداخت درستی 
از شــخصیت آقای پوراحمد در جامعه صــورت نگرفته« 
گفت: ایشان هر تصمیمی گرفته باشند حتما دلایلی فراتر 
از چیزهایی داشــتند که در این چند روز گفته شده است. 
من بــاور دارم که آقای پوراحمد پــر از امید و زندگی بود 
اما همان طور که آقای عسگرپور )مدیرعامل خانه هنرمندان 
ایــران و رئیس هیات مدیره خانه ســینما( در صحبت های 
خود در مراسم خاکسپاری مطرح کرد، نکته مهم این است 
که ما از یکدیگر مراقبت نمی کنیم. در این ســال هایی که 
آقای پوراحمد فیلم ساخت خیلی دچار بی مهری شد و باید 
پرسید مگر قرار اســت تمام فیلم هایی که در این مملکت 
ساخته می شود کمدی و پرفروش باشد؟ چرا توجه نشد که 
ایشــان دیدگاه نقادانه اجتماعی خود را دارد؟ وی با اشاره 
به برخی واکنش ها در طول جشــنواره های فجر نسبت به 
فیلم های اخیر کیومرث پوراحمد اضافه کرد: »تیغ و ترمه« 
اولین فیلمی بود که من برایشــان بازی کردم. یادم می آید 
منتقدها بسیار بی رحمانه فیلم را هو کردند و از سالن بیرون 
رفتند. همین ها باعث دل شکستگی می شود، در صورتی که 
آقای پوراحمد فیلم های مهمی در سینما ساخته بود. فیلم 

»پرونده باز است« را هم در شرایطی سخت و در همین چند 
ماه گذشته که اتفاق هایی گریبان کشور را گرفت ساختیم. ما 
در آن روزها از آقای پوراحمد خواستیم که فیلم را تمام کند، 
در حالی که بیش ترین سکانس ها در کانون اصلاح و تربیت 
مانده بود و ما را به سختی راه دادند. بعد که فیلم به جشنواره 
فجــر آمد، باز هم همان ماجراها تکرار شــد؛ منتها این بار 
یکسری دوستان در گوشه ای نشستند و جشنواره را تحریم 
کردند و با اظهار نظرهایشــان که چه کســی به جشنواره 
می رود و چه کســی نمی رود، فشــار زیادی را وارد کردند. 
بازیگر فیلم های »دوئل« و »اسرافیل« با بیان اینکه خودش 
شخصا با همین مقوله بسیار زیاد برخورد کرده است، ادامه 
داد: من 3۰ سال اســت که در تلویزیون کار می کنم و کار 
خود را از اینجا شروع کردم اما الان هر کسی که در تلویزیون 
کار می کند، منتســب به یک بخش از جامعه می شود و هر 
کسی هم که کار نمی کند، منتسب به بخش و جریانی دیگر 
می شود. در صورتی که ما همه در کنار هم زندگی می کنیم 
و هــر فردی در جای خود کارش را انجام می دهد، مهم این 
است که بدانیم دغدغه های اجتماعی مردم کجاست، چون 
در نهایت هنرمند بدون مردم و مخاطب اصلًا هنرمند نیست. 
او افزود: متاسفانه این خط کشی ها حتی در ماجرای مربوط 
به آقای پوراحمد هم اتفاق افتاد و ما که درباره دموکراســی 
حــرف می زنیم، هنوز تمرین اجتماعی دموکراســی را بلد 
نیســتیم و اجازه نمی دهیم هر شــخصی اظهارنظر خود را 
مطرح کند. شــاید در بخشی از این صحبت ها با هم موافق 
باشیم، شــاید هم موافق نباشــیم. وی گفت: البته در این 
اظهارنظرها گاهی از انصاف هم دور می شویم و یک فیلمساز 
باسابقه را دارای نگاهی کهنه می دانیم، در حالی که کیومرث 
پوراحمد در هفتادوچند ســالگی فیلمی مثل »پرونده باز 
است« را می سازد که حرف آن بخشش یک نوجوان در حال 

اعدام است. مسئله نوجوان ها هم کاملا به روز و با دغدغه ای 
جهانی اســت و فیلمساز تلاش می کند جامعه ی خود را به 
سمت تعالی سوق دهد اما متاسفانه در سخنرانی های مراسم 
خاکسپاری بیشتر از »قصه های مجید« یاد شد که نوشته  
ارزشمند آقای هوشنگ مرادی کرمانی است و گویی آقای 
پوراحمد فقط آن را به تصویر درآورده بود. جای پرســش 
اســت که در ایــن صحبت ها لایه های درونی شــخصیت 
کیومــرث پوراحمد کجا رفت؟ چرا هیچ کســی نگفت که 
کیومــرث پوراحمد چطــور به این نقطه و بــه این دوران 
رسید؟ این بسیار غم انگیز اســت. بازغی یادآوری کرد: هر 
کدام از فیلم های این کارگردان براساس دغدغه ای شخصی 
یا اجتماعی ساخته شده؛ »شب یلدا« را زمانی ساخت که در 
تنهایی شخصی به سرمی برد. »تیغ و ترمه« را وقتی ساخت 

دغدغه هــای اجتماعی کــه احســاس می کرد 
یک دختر جوان به 
چه شــکلی بروز 
»پرونده  می کند. 
باز اســت« را در 
ساخت  روزهایی 
از  صحبــت  که 
زیاد  خیلی  اعدام 

در  بــود.  مطــرح 
تجلی  کدام  هر  واقع 
شخصیت ایشان بود و 
نشان می دهد که آقای 

از  سرشار  پوراحمد 
امیــد و زندگی بود 
امــا ما مــردم از او 

مراقبت نکردیم. 

پژمان بازغی: 
پوراحمد سرشار از امید و زندگی بود 
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